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 Utskicksdatum 2016-03-01 
 

 KALLELSE 
  
 
 
 

 
 
 
 

POSTADRESS BESÖKSADRESS TELEFON E-POST SMS WEBB ORG.NUMMER 

Nacka kommun, 131 81 Nacka Stadshuset, Granitvägen 15 08-718 80 00 info@nacka.se 716 80 www.nacka.se 212000-0167 
 

Kommunfullmäktige kallas till sammanträde  
Dag Måndagen den 14 mars 2016 
Tid Kl. 18.00  
Plats Nacka stadshus, Nackasalen 
Ordförande Lars Stenholm 
Sekreterare Liselotte Lexén 

 
Kl. 17.30 Fullmäktigecafé 
Kl. 18.00 Sammanträdet inleds med besvarande av interpellationer. 
Kl. 19.00 börjar sammanträdet med behandling av beslutsärenden. 
 
Föredragningslista 

Nr Ärende Noteringar 

1.  Sammanträdets öppnande  

2.  Närvaro  

3.  Val av justeringsman  

4.  Broddar till äldre 
Enkel fråga den 1 februari 2015 av Kaj Nyman (S) 

 

5.  
Eventuella enkla frågor 

 

 
Interpellationer 

 

6.  Polisens organisation och det brottsförebyggande 
arbetet 
Interpellation den 1 februari 2016 av Espen Bjordal (S) 

 

7.  IT-utbildning för äldre 
Interpellation den 1 februari 2016 av Espen Bjordal (S) 

 

8.  Prao för elever i Nacka 
Interpellation den 1 februari 2016 av Magnus Söderström 
(MP) 

 

9.  Gode män till ensamkommande flyktingbarn 
Interpellation den 1 februari 2016 av Ella Tegsten och Maria 
Raner (S) 

 

10.  
Upprop 
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Nr Ärende Noteringar 

 
Valärenden 

 

11.  Val av ny ersättare (S) till natur- och trafiknämnden 
för tiden intill utgången av 2016 
Bordlagt KF 1/2 2016 

 

12.  Val av ny ersättare (C) till utbildningsnämnden för 
tiden intill utgången av2016 
Bordlagt KF 1/2 2016 

 

 
Beslutsärenden 

 

13.  Upplåtelse av tomträtt inom detaljplan 480 för 
Ältadalens verksamhetsområde, fastigheten Älta 
10:52 

 

14.  Miljöprogram 2016-2030  

15.  Kundval arbetsmarknadsinsatser – utvecklat innehåll 
och nya checknivåer 

 

16.  Informationsmöten med frågor som rör medborgare 
Motion den 27 oktober 2014 av Christina Ståldal m fl 
(NL) 

 

17.  Social verksamhet vid Nackas återvinningscentraler 
Motion den 24 november 2014 av Lena Rönnerstam och 
Gunnel Nyman Gräff (S) 

 

18.  Kummelnäsområdet som bevarandeområde enligt 
detaljplan 
Motion den 23 mars 2015 av Christina Ståldal m fl (NL) 

 

19.  Snabbcykelbanor på vägbanor 
Motion den 27 april 2015 av Sidney Holm och Lisskulla 
Zayane (MP) 

 

20.  Kommunal strategi för att främja spelintressen och 
föreningsverksamhet hos ungdomar 
Motion den 21 september 2015 av Magnus Söderström (MP)

 

21.  Förebyggande av näthat bland unga 
Motion den 21 september 2015 av B Ståldal med flera (NL)

 

22.  Extra stöd på sommaren till äldre med boendestöd 
Motion den 19 oktober 2015 av Lisskulla Zayane (MP) 

 

23.  Anmälningar, meddelanden och tillkännagivanden  

24.  Anmälningar från revisorerna  

25.  Inkomna motioner, interpellationer och enkla frågor  
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Socialdemokraterna i Nacka kommunfullmäktige 
 
 
         
 
 

Hur påverkar polisens nya organisation det brottsförebyggande 
arbetet 
Interpellation till kommunstyrelsens ordförande  
 
Arbetet med trygghet, säkerhet och brottsförebyggande arbete i kommunen är viktigt, inte minst ur 
de äldres synvinkel. 
 
Det kan handla om trygghet och att minska riskerna för stöld när omsorg sker i det egna hemmet, 
bedrägerier mot äldre och stöld och skada ute i samhället specifikt mot äldre. 
 
PRO, SPF och polisen har arbetet tillsammans med dessa frågor, och kommunen har på olika sätt 
samarbetet med polisen. 
 
Nu har polisens organisation förändrats väsentligt, de lokala polisnämnderna avskaffats o.s.v.  
 
Vi undrar därför 
 

1) Hur arbetar kommunen med säkerhet och brottsförebyggande, särskilt för äldre? 
2) Hur påverkar polisens nya organisation arbetet med trygghet för äldre? 

 
 
 
 
Nacka den 28 januari 2016 
 
Gunnel Nyman Gräff (S)  Espen Bjordal (S) 
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Socialdemokraterna i Nacka kommunfullmäktige 
 
 
         
 
 
 

IT-utbildning för äldre 
Interpellation till kommunstyrelsens ordförande  
 
En ”IT-utbildning” har startats för äldre i Nacka. SeniorNet har fått i uppdrag att genomföra den, och 
har i en första omgång vänt sig till SPF och nu till PRO. Intresset har varit, minst sagt, stort. Med 
andra ord en efterfrågad och bra verksamhet. 
 
Det har framkommit att utbildningen främst handlar om att lära sig att hantera en iPad, eventuellt 
kan en androidplatta vara ett alternativ. Det kan vara bra i ett första steg, men passar inte alla. Dels 
ska själva ”plattan” inköpas av den äldre själv (en iPad kostar mycket), dels är formatet bra för en del 
och sämre för andra. T.ex. kan en ”platta” vara svår att hantera för den som ser dåligt eller har t.ex. 
Parkinson. Det kan också vara så att den äldre redan har en dator hemma och hellre vill behålla och 
använda den än att köpa nytt (och dyrt). 
 
På en konkret fråga från deltagare har svaret varit att inga andra IT-lösningar kommer att utbildas i.  
 
Vad vi har förstått används också endast ett bildningsförbund, Vuxenskolan. 
Vi undrar därför 
 

1. Kommer fler studieförbund användas för att genomföra utbildningen? 
2. Kommer kommunen fortsätta tillhandahålla IT-utbildning för äldre?  

 
och i så fall: 

3. Hur kommer man att utveckla utbildningen? 
 
 
Nacka den 28 januari 2016 
 
Gunnel Nyman Gräff (S) Espen Bjordal (S) 
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Interpellation till Kommunstyrelsens ordförande Mats Gerdau 
Nacka Kommunfullmäktige, 2015-02-01 
Magnus Söderström 
Miljöpartiet de gröna 

Låt Nackas elever ha prao! 

I Läroplanen framgår att elever i den obligatoriska grundskolan ska ges möjlighet att 
välja fortsatt utbildning. För att kunna göra dessa val krävs inte bara traditionell 
undervisning utan även en samverkan med arbetsliv och samhälle för att praktiskt få 
prova på sådant som elever inte kommer i kontakt med en ”vanlig” skoldag. Särskilt 
är det rektorernas ansvar att samverkan sker mellan skolorna och arbetslivet så att 
eleverna kan få dessa praktiska och konkreta erfarenheter som sedan kan hjälpa dem 
i deras val av fortsatt utbildning och yrke. Även skolans huvudman har ett ansvar att 
se till att utbildningen utformas på ett sådant vis att eleverna kan göra dessa val. Att 
praktisera i arbetslivet är ett sätt för eleverna att få kunskap inför framtida val. 

Efter att Arbetsmiljöverket tydligare klargjort att skolarna måste göra en riskbedöm-
ning av valet av praktikplats (prao) så var det många skolor som valde att helt ta bort 
möjligheten till prao, däribland i Nacka. Arbetsmiljölagens föreskrifter om minderå-
rigas arbetsmiljö är till för att skydda de som arbetar eller praktiserar på en arbets-
plats. Huvudmannen har här ett ansvar för att elevens praoplats inte innebär att hen 
utsätts för onödiga risker. För att kunna göra den bedömningen krävs underlag vad 
gäller att en specifik elev är på en specifik arbetsplats. Missförstånd kring dessa före-
skrifter i Arbetsmiljölagen – bl.a. om att skolorna skulle behöva besöka alla enskilda 
praoplatser – har dock gjort att många skolor valt den enkla vägen och helt tagit bort 
praomöjligheten för eleverna. En del skolor har efter kontakt med Arbetsmiljöverket 
och efter att ha fått föreskrifterna och regelverket förklarade för sig ändå erbjudit 
prao eftersom de då förstått att reglerna inte innebär något hinder. 

Att göra en s.k. riskbedömning av en praoplats innebär att skolans huvudman tar del 
av arbetsplatsens bedömning av vilka risker som finns där, men även att elevens ålder 
och mognad vägs in. Praoplatser där farliga vätskor eller maskiner används kan vara 
exempel på mindre lämpliga platser ur risksynpunkt för eleven. Om en arbetsplats 
inte har en riskbedömning eller om den på andra sätt inte uppfyller kraven på en sä-
ker arbetsmiljö så är det bättre att välja en annan praoplats. Både elever och föräldrar 
ska ju kunna känna sig trygga med praoplatsen. Att däremot mena att alla praoplat-
ser innebär risker och därmed helt ta bort praon är att övertolka regelverket. Både 
krav och bedömningar måste vara väl avvägda så att praktik inte omöjliggörs! 

Mot bakgrund av detta undrar jag: 

- På vilket sätt agerar kommunen för att elever i Nacka ska ges möj-
ligheten till prao? 

--------------------------- 
Magnus Söderström 
Mp Nacka 
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Socialdemokraterna i Nacka kommunfullmäktige 
 
 

Gode män till ensamkommande barn 
Interpellation till överförmyndarnämndens ordförande 

 
Antalet ensamkommande barn i Nacka har ökat kraftigt under 2015 och antalet förväntas stiga 
ytterligare under 2016. I december 2015 fanns 150 ensamkommande barn i Nacka. Totalt ansvarade 
kommunen för 274 ensamkommande barn i november 2015. Någon exakt prognos för 2016 går inte 
att få men det är rimligt att anta att antalet kommer att fördubblas under 2016. Ökningen av antalet 
barn har medfört att det bl.a. tar längre tid för migrationsverket att pröva barnets asylansökan. 
 
En god man ska utses för alla minderåriga barn som kommer till Sverige utan uppehållstillstånd om 
barnet kommer utan förälder eller annan medföljande vuxen, som kan anses ha trätt i föräldrarnas 
ställe. Detta regleras i lagen om God Man för ensamkommande barn som trädde i kraft 1 juli 2005. 
Ökningen av ensamkommande flyktingbarn leder till att det behövs flera gode män. 
Situationen är/kommer att bli ansträngd. Gode män ska även ha tillräckligt god kompetens då 
uppdraget i sig ofta är komplext. 
 
Behovet av gode män kommer även att öka med över 40% som en direkt följd av den ökande 
befolkningen i Nacka då Nacka bygger stad. 
En viktig del av överförmyndarenhetens uppdrag är att rekrytera personer lämpliga som Gode Män. 
Enheten utövar sedan tillsyn och kontroll över förmynderskap, godmanskap och förvaltarskap.  
 
 Socialdemokraterna i Nacka undrar därför: 
 

  får alla ensamkommande barn som Nacka ansvarar för en God Man inom rimlig tid? 
 

 hur kommer Nacka kommun stötta de barn som inte får en God Man inom rimlig tid? 
 

 finns det tillräckligt med personal i Nacka kommun för att räcka till för de ensamkommande 
barnen? 

 

 hur förbereder sig kommunen för ett större behov av Gode Män och Förvaltare? 
 

Nacka den 28 januari 2016 

Ella Tegsten (S) Maria Raner (S) 
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22 februari 2016 

NACKA 
KO M M U N SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

Kommunstyrelsen 

§ 81 Dnr KFKS 2016/35-256 

Upplåtelse av tomträtt inom detaljplan 480 för 
Ältadalens verksamhetsområde 
Fastigheten Älta 10:52 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 

Kommunfullmäktige ingår föreslaget tomträttsavtal som innebär att fastigheten Älta 10:52 

upplåts med tomträtt till Andelen PO AB med en årlig avgäld på 253 000 kr under den 
första tioårsperioden. Tillträdesdag är den 1 april 2016. 

Ärende 
Fastigheten Älta 10:52 ingår i Ältadalens verksamhetsområde, inom detaljplan 480. 

Tomträttshavaren ska bedriva bygg- och måleriverksamhet. Tillträdesdagen är den 1 april 
2016. Årlig avgäld uppgår till 253 000 kr per år under den första tioårsperioden. 

Förevarande ärende om tomträtt var uppe i kommunstyrelsen den 26 oktober 2015, § 263, 
men på grund av en felaktig beslutformulering fattade kommunfullmäktige därefter aldrig 
beslut om tomträttsupplåtelsen. 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 2 februari 2016 § 14 

Enheten för fastighetsutvecklings tjänsteskrivelse den 20 januari 2016 

Tomträttsavtal 

Detaljplanekarta 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 2 februari 2016 § 14 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 

Kommunfullmäktige ingår föreslaget tomträttsavtal som innebär att fastigheten Älta 10:52 

upplåts med tomträtt till Andelen PO AB med en årlig avgäld på 253 000 kr under den 

första tioårsperioden. Tillträdesdag är den 1 april 2016. 

O rdförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 

L\c_.c_; 
~ 
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NACKA 
KOM MU N 

Yrkanden 

Il (88) 

22 februari 2016 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Kommuns tyrels en 

Helena Westerling (S) yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Helena Westerlings yrkande. 

Protokollsanteckningar 
Helena Westerling lät anteckna följande för Socialdemokraternas kommunstyrelsegrupp. 

"Från Socialdemokraterna ser vi naturligtvis positivt på att marken i detta ärende upplåts 

med tomträttsavtal och inte erbjuds till försäljning. Vi ser fram emot att det även i den 

fortsatta utvecklingen av området företrädesvis är upplåtelse med tomträttsavtal som ska 

gälla." 

RolfWasteson (V) lät anteckna följande. 

"Det är bra att denna fastighet upplåts med tomträtt. Tyvärr är det dock inte en konsekvent 
linje att göra så, många fastigheter i Nackas industriområden sälj istället. Genom att sälja 
fastigheter så tappar kommunen rådigheten över marken, något som kan vara av vikt på 
lång sikt. Vilka behov fmns om 50-100 år, det vet vi inte idag. Vad vi vet att om 

motsvarande utförsäljningspolitik funnits i Nacka tidigare så hade Bergs oljehamn varit i 
privat ägo och kommunen hade inte haft möjlighet att planera området för 
bostadsbyggande. Vänsterpartiet är alltså emot att kommunen säljer mark, det gäller särskilt 

inom verksamhetsområden." 

OrdforandeJ signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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 2016-01-20 
 
 TJÄNSTESKRIVELSE 
 KFKS 2016/35-256 
  
 
 
 

 
 
 
 

POSTADRESS BESÖKSADRESS TELEFON E-POST SMS WEBB ORG.NUMMER 

Nacka kommun, 131 81 Nacka Stadshuset, Granitvägen 15 08-718 80 00 info@nacka.se 716 80 www.nacka.se 212000-0167 
 

Kommunstyrelsen 

Upplåtelse av tomträtt inom detaljplan 480 för 
Ältadalens verksamhetsområde 
Fastigheten Älta 10:52 
 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige ingår föreslaget tomträttsavtal som innebär att fastigheten Älta 10:52 
upplåts med tomträtt till Andelen PO AB med en årlig avgäld på 253 000 kr under den 
första tioårsperioden. Tillträdesdag är den 1 april 2016. 
 

Sammanfattning 
Fastigheten Älta 10:52 ingår i Ältadalens verksamhetsområde, inom detaljplan 480. 
Tomträttshavaren ska bedriva bygg- och måleriverksamhet. Tillträdesdagen är den 1 april 
2016. Årlig avgäld uppgår till 253 000 kr per år under den första tioårsperioden. 
 
Förevarande ärende om tomträtt var uppe i kommunstyrelsen den 26 oktober 2015, § 263, 
men på grund av en felaktig beslutformulering fattade kommunfullmäktige därefter aldrig 
beslut om tomträttsupplåtelsen. 
 

Ärendet 
Ältadalens verksamhetsområde är cirka 10 hektar stort med ett strategiskt läge intill 
Tyresövägen. För området gäller detaljplan 480 som vann laga kraft den 12 januari 2010. 
Cirka sju hektar av verksamhetsområdet medger bebyggelse för småindustri, kontor och 
handel. Tillfart till området ska ske via Tyresövägens nya trafikplats Skrubba-Lindalen. 
 
Ältadalens verksamhetsområde består av totalt 23 tomter. Tio av dessa tomter är sålda, åtta 
tomter är upplåtna med tomträtt och två tomter är upplåtna med arrende. Resterande tre 
tomter är bokade och i process att försäljas alternativt upplåtas med tomträtt, varav denna 
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upplåtelse är en av de tre återstående fastigheterna. I samband med utbygganden av de 
allmänna anläggningarna har kommunen iordningställt kvartersmarken till en grovplanerad 
yta innan försäljning alternativt upplåtelsen sker. Kommunen kommer även att betala 
fastighetsbildningskostnaderna för att bilda fastigheterna.  
Anläggningsavgift för vatten och avlopp betalas av köparen enligt för varje tidpunkt 
gällande va-taxa. Tomträttsavgälden, inklusive gatukostnader, är satt utifrån ett markvärde 
om 1 600 kr per kvm tomtarea.  
 
Tomträttshavaren ska bedriva bygg- och måleriverksamhet och den årlig avgäld uppgår till 
253 000 kr per år under den första tioårsperioden. 
 
Angivet tillträdesdatum i bifogat tomträttsavtal är inte korrekt. Tillträdesdatum enligt 
överenskommelse är 1 april 2016. Framflyttning av tillträdesdatum beror på sent inkomna 
handlingar. 
 
Förevarande ärende om tomträtt var uppe i kommunstyrelsen den 26 oktober 2015, § 263, 
men på grund av en felaktig beslutformulering fattade kommunfullmäktige därefter aldrig 
beslut om tomträttsupplåtelsen. 
 

Ekonomiska konsekvenser 
Tomträttsupplåtelsen innebär att kommunen behåller rådigheten över marken på lång sikt 
och erhåller årligen en intäkt från tomträttshavaren. Intäkten motsvarar en 
avgäldsprocentsränta på marknadsvärdet för industritomtmarken. Tomträttsavgälden 
omregleras vart tionde år och ny tomträttsavgäld följer marknadsvärdet på marken vid 
omregleringstidpunkten.  
 

Konsekvenser för barn 
Tomträttsupplåtelsen bedöms inte innebära några särskilda konsekvenser för barn.  
 

Bilagor 
Bilaga 1. Tomträttsavtal 
Bilaga 2. Detaljplanekarta 
 
 
Anna Ahrling    Claes Hielte 
Gruppchef mark   Markingenjör 
Enheten för fastighetsutveckling  Enheten för fastighetsutveckling 
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Sida l av 12 

Mellan Nacka kommun genom dess kommunstyrelse nedan kallad kommunen, Andelen PO 
AB, 556893-3542, Stallarholmsvägen 27, 124 59 Bandhagen, nedan kallad tomträttshavaren har 
följande träffats: 

TOMTRÄTTSAVTAL 

§ l FASTIGHET 

Kommunen upplåter från och med den 30 oktober 2015 till tomträttshavaren med tomträtt 
fastigheten Älta 10:52 i Nacka kommun om ca 3 671 kvm i det skick fastigheten har dagen 
för tomträttshavarens undertecknande av detta avtal. Tomträttshavaren, som besiktigat 
fastigheten avstår med bindande verkan från alla anspråk på grund av fel eller brister i 
fastigheten. 

I upplåtelsen ingår grovplanering av fastigheten upp till ca 30 cm under fårdig mark. Vid 
omreglering av tomträttsavgälden ska fastigheten värderas utifrån detta skick. 

§2 AVGÄLD 

Årliga tomträttsavgälden utgör, om ej annat överenskommes eller av domstol bestämmes, 
TV ÅHUNDRAFEMTIOTRETUSENTV ÅHUNDRANITTIONIO (253 000) kronor. 
Avgälden betalas kvartalsvis i forskott senast sista vardagen före varje kvartals början. 

§3 ÄNDAMÅL 

Fastigheten får enbart nyttjas för småindustri och kontor i enlighet med gällande detaljplan 
och beviljat bygglov. 

§4 BYGGNADSSKYLDIGHETER 

Det åligger tomträttshavaren att vid vite om 780 000 kronor senast tre år efter upplåtel
setidpunkten enligt § l fårdigställt bebyggelse om minst 1100 kvm BT A inom fastigheten 
enligt detaljplan och lämnat bygglov. Tomt och bebyggelse skall utformas enligt bilaga 2. 

Tidsförlängning kan medges av kommunen om särskilda skäl därtill föreligger. 

Som säkerhet for detta vitesbelopp skall kommunen erhålla ett pantbrev med bästa rätt i 
tomträtten på 780 000 kronor. Kommunen skall, efter anfordran från tomträttshavaren, 
återlämna pantbrevet till tomträttshavaren. Detta kan ske tidigast inom en månad efter att 
byggnadsskyldigheten har uppfyllts. 
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§5 BYGGLOV OCH FASTIGHETENS SKICK 

Ritningar jämte tillhörande beskrivningar till varje byggnadsåtgärd, för vars utforande bygg
nadslov erfordras, skall underställas kommunen, i egenskap av upplåtare, för godkännande 
innan bygglov söks. 

Byggnader och övriga på fastigheten uppförda anläggningar skall av tomträttshavaren väl 
underhållas. Om byggnader eller anläggningar förstörs eller skadas av eld eller på annat sätt, 
skall de inom av kommunen bestämd skälig tid ha återuppbyggts eller reparerats. Detta un
der förutsättning att atman överenskommelse icke har träffats mellan kommunen och tomt
rättshavaren. Byggnad eller anläggning får icke utan kommunens medgivande rivas. 

Ä ven obebyggd del av fastigheten skall hållas i vårdat skick 

§6 UPPLÅTELSER 

Tomträttshavaren får utan kommunens medgivande upplåta panträtt och nyttjanderätt i tomt
rätten. Servitut eller annan särskild rättighet får däremot inte upplåtas utan sådant medgi
vande. 

§7 ÄNDRING A V A V GÄLD 

För avgäldsreglering gäller de i lagen angivna minimiperioderna om tio år, varvid den fOrsta 
perioden räknas från den l oktober 2015. 

§8 UPPSÄGNING A V AVTALET 

Enligt lag äger endast kommunen uppsäga tomträttsavtalet inom vissa perioder. Den första 
perioden omfattar sextio (60) år räknat från den l oktober 2015. De därpå följande 
perioderna.skall omfatta fyrtio (40) år. 

§9 LÖSEN A V BYGGNAD M.M. 

Om tomträtten på grund av uppsägning enligt § 8 upphör, är kommunen skyldig att lösa 
byggnader och annan egendom som utgör tillbehör till tomträtten. Löseskillingen skall utgå i 
pengar och motsvara byggnaders och övriga anläggningars marknadsvärde vid 
lösentillfåll et. 

Detta värde skall beräknas på sådant sätt att från fastighetens totala marknadsvärde avdrages 
markens marknadsvärde varvid restbeloppet skall utgöra byggnadsvärdet Det totala 
marknadsvärdet och markvärdet skall bedömas av utomstående värderingsman. 

I övrigt gäller beträffande lösen vad som stadgas i Jag. 

§lO KOSTNADER, FÖRPLIKTELSER M. M. 

Det åligger tomträttshavaren att svara for och fullgöra alla kostnader och förpliktelser som 
kan komma att belasta fastigheten och tomträtten under upplåtelsetiden. 
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§ 11 GEMENsAMHETSANLÄGGNINGAR 

Tomträttshavaren är skyldig att, på egen bekostnad, delta vid inrättande av eventuella 
gemensamhetsanläggningar för till exempel kvartersgator med belysning och va-serviser, 
som krävs för detaljplaneområdets utbyggnad. 

§ 12 ANSLUTNINGSA V GIFTER 

Kommunen svarar för gatukostnader vid upplåtelsetillfållet. Tomträttshavaren svarar för an
läggningsavgift för anvisad förbindelsepunkt för vatten, spi llvatten och dagvatten enligt för 
varje tidpunkt gällande va-taxa samt för kostnader för anslutning av el, fjärrvärme, tele m.m. 

§ 13 MILJÖSTÖRANDE NYTTJANDE 

Tomträttshavaren ansvarar för att nyttjandet av Fastigheten ej är miljöstörande. 
Tomträttshavaren svarar för de kostnader som kan påfordras enligt gällande hälso- och 
miljöskyddslagstiftning eller dylikt. Om sådana åtgärder ej vidtas äger Kommunen rätt att 
utföra dessa på Tomträttshavarens bekostnad. 

§ 14 INSKRIVNING, ÖVERLÅTELSE 

Kommunen skall för tomträttshavarens räkning på sätt som anges i jordabalken söka inskriv
ning av tomträtten och ta ut ett pantbrev på 780 000 kr enligt § 4. Samtliga kostnader för 
inskrivningen och uttagande av pantbrev erlägges av tomträttshavaren. 

Vid överlåtelse av tomträtten åligger det tomträttshavaren att omedelbart meddela kommu
nen om överlåtelsen. 

§ 15 LEDNINGAR M. M. 

Tomträttshavaren medger att kommunen eller annan som har kommunens tillstånd, får fram
dra och bibehålla vatten- och avlopps-, el- och teleledningar i eller över fastigheten med er
forderliga stolpar och andra anordningar som hör ti ll ledningarna. Detta gäller även infäst
ningsanordningar på byggnad där någon olägenhet för tomträttshavaren ej uppstår. 

Kommunen eller annan som har kommunens tillstånd medges vidare rätt att anlägga och för 
all framtid bibehålla tunnlar för kommunikationsändamål samt vatten och avlopp i fastighe
ten. Kommunen skall äga tillträde till fastigheten för skötsel och underhåll av ifrågavarande 
anläggningar. Tomträttshavaren är skyldig att utan ersättning tåla det intrång och nyttjande 
som ovan nämns enligt denna paragraf. Dock är tomträttshavaren berättigad till ersättning 
för skada på byggnad eller annan anläggning på fastigheten. 

§ 16 SÄRSKILDA BESTÄMMELSER 

Tomträttshavaren skall vid projektering och uppförande av byggnader och anläggningar 
inom fastigheten följa riktlinjer för etablering enligt bifogad bilaga 3. 
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§17 KONTROLL 

För kontroll av detta avtals tillämpning är tomträttshavaren pliktig att lämna kommunen 
erforderliga upplysningar och tillfälle till besiktning. 

§ 18 ÖVRIGT 

I övrigt gäller vad i jordabalken eller eljest i lag stadgas om tomträtt. 

Detta avtal har upprättats i två likalydande exemplar varav parterna tagit var sitt. 

Nacka den Nacka den 

För NACKA KOMMUN För Andelen PO AB 

···················································· rJL .................. . 
Mats Gerdau 
Kommunstyrelsens ordforande 

----4-l2 r: &~_k, 

Anna Ahrling 
Markchef 

Kommunens namnteckningar bevittnas: Tomträttshav~ns namnteckning/ar 

ri;z~ L 
......... .. ... .......... ..... ................. . ......... 

......... :~~.~~\ ... ~~s~~~~ ..... 
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Bilaga 3. Riktlinjer för utformning: 

:·~~:Nacka 
kommun 

2010-09-06 

Riktlinjer för etablering i Ältabergs verksamhetsområde 

Inledning 

Nacka kommuns intention för Ältabergs vericsamhetsområde är au små och medelstora 
JOrctag frän skilda branscher skall fä största möjliga utbyte av en etablering i området. 
Läget lir strategiskt vid Tyresövägen med omedelbar närltet till en utbyggd infrastruktur 
med den nya trafikplatsen. 

Området är också en ny entre till östra delarna av Älta med ny planerad 
bostadsbebyggelse i Ältadalen och till Storkällans kyrkogård. Särskilt utformning och 
bebyggelse utmed Grustagsvägen, som lir entregata till området och till Ö\-Tiga Älta, är 
viktig fOr det samlade intrycket. 

Nacka kommunen har höga ambitioner vad glitler områdets utformning. Kommunen har 
tagit fram dessa riktlinjer fur etablering R>r att skapa cll sanunaohållet område med en 
tydlig identitet. 

Dessa riktlinjer är upprättade av Nacka kontmuns ledningsgrupp for utvecklingen av 
Ältabergs verksamhetsområde. 

Gestaltning 

• Byggnadens exteriörer ska ha aricitektoniska och estetiska kvaliteter som är 
lämpliga fOr den etablerande verksamheten samt ge en god helhetsverkan. 
Samråd om byggnaders utformning mm skall ske med Bygglovenbctcn. Nacka 
korrunun. 

• l samband med markforhandling ska intressent redovisa en skiss på planerade 
byggnader och en situationsplan rur aktuell tomt. skissen lämna.s till 
Fastighetskontoret som samråder med Bygglovenheten. Skissen kommer efter 
godkännande läggas som bilaga till upplåtelseavtaL 

• Grustagsvägen är entregata till området och östra Ä ha och utformning av 
byggnader och tomtmark mot gatan är därfor särskilt viktig. För dessa 
fastigheter ska samordning ske så atttill exempel inhägnader och byggnader 
bildar en harmonisk helhet. 

P-tadr•
NIKicl kommun 
131 61 Nacka 

BoeökNdr••• 
GrinliVIgen 15 

Telefon 
Växel 08·718 BO 00 
Ol,..kt 
Mobil 
F a K 

-w.nec:ka.H 
Orvanlaatlonenummer 
212000-()167 
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Nacka kommun 

• Motsvarande gäller for utformning av de byggnader som vänder sig mot 
Tyresövägen. 

Sida 11 av 12 

• Genom val av likartade belysningsarmaturer och typ av ljuskälla inom tomtmark 
och allmän mark ska en sanunanhållande karaktär skapas i området. 

Färgslttning/ material 

• Färgskala för byggnader och anläggningar 
ska vara i falurött. ockragul! . brun umbra. 
olivgrön, eller svart (se bild) 

• Lättare. ljusare I."Uiörer som vitt och grått 
kan också användas 

• Till fasader och anläggningsdelar nyttjas 
material som ger karaktär och fårg såsom 
tegel. trä, betong. sten. conenstål och 
rostfri plåt 

Inhägnad 

• Stlngsel ska ll vara genomsiktliga for att få en öppen och genomblickbar 
stadsbild . Om verksamheten behöver avskArmas thr insyn kan plank uppforas 
efter särskild prövning. 

• Inhägnaden kan gärna kombineras med plantering. 
• Plnnk och exponerade fasader ska vara klotterskyddade. t ex med ribbor, spaljeer 

eller en skyddande behandling så att klotter kan tas bort. Nacka kommun har 
som mål att anmält klotter ska saneras inom 24 timmar. 

• Inhägnad ska utformas så att sikten vid in- och utfarter blir 40 m i vardertt 
trafikriktningen. mätr-tre meter--in från närmaste-vägbanelcan . 

Marken inom fastigheten 

Gröna ytor inom fastigheten ska sparas eller nyanläggas. Gröna ytor bidrar till ett 
jämnare och behagligare klimat genom att träd och \'cgetation sänker stoftnivån i luften. 
minskar temperatursvängningar och binder damm. Området blir behagligt att vistas i 
och fär en fin inramning. Omfattning av gröna ytor. som t ex gräsytor, planteringar, 
träd. gröna tak o dyl, ska redovisas i situationsplan enligt punkt 2 under Gestaltning 
ovan. 

Miljö och dagvatten 

Dagvatten från takytor skn där så är möjligt infiltreras i stenkista, alternativt fordröjus 
inom fastighet innan dalJVatten leds vidare till konununens dagvauennät. 

Gröna tak - tak med vegetation av sedum (fetbladsväxter) eller gräs- tar upp en del&\' 
nederbörden och avrinningen till dagvattensystemet fördröjs. Gröna tak ger fler 
miljövinster t.ex. ett stabilare inomhusklimat , som ger energibesparing både sommar 
och vinter. bullerdämpning, mm. 

21
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Nacka kommun 

Dagvatten från hårdgjorda ytor inom fastighet. t.ex.. parkering motsvarande 20 platser 
eller annan tronsportintensiv verksamhet. ska via täta ledningar ledas via oljeavskiljare 
inom fastigheten innan påkoppling sker till kommunens dagvattennät eller leds till 
infiltration/fördröjning. Miljöenhetens rekommendationer vid prövning av verksamhet 
ska roljas. 

Energi 

Byggnader skall projekteras for attlåg energifhrbrukning. U-värden ft>r uppvännda 
byggnader skall vara 

• ll,olt = högst 0.13 W/m!K 
• llnJg_f{ = högst 0,18 W/m~K 
• U8o11· = högst 0,15 W/m:>K 
• Urn.m .. , "' högst 1.0 W/m~ K 

Luftläckaget via klimatskalet skall vara < 0,4 l/s, m2 omslutande area vilket ska säkras i 
byggprocessen (kontrollplanen) via provtryckning (enligt SS 02 15 51). Detta krav 
omfattar inte portar. 

Ventilationssystem skall fö rses med värmeåtervinning. 

Byggnader skall förses med utvändig solavskärmning, nattkyla eller andra åtgärder för 
att minimera behovet av klimatkyla. 

Utomhusbelysning ska vara av lågencrgityp. Belysningskonsultation erbjuds och 
samordnas inom verksamhetsområdet. Genom att planera fbr lågenergibelysning 
inomhus och utomhus kan områdets energifflrbrukning och dänned kostnader sänkas. 

Alla tak ska projekteras och utföras for att klara laster for eventuell senare installation 
av solpaneler eller soltangare. 

Skyltar 

Skyltar ska placeras och utformas med hänsyn till sin omgivning och på ett sätt som 
berikar miljön. Det är viktigt att verksamheterna i området syns och att besökare och 
leverantörer hittar dit. Slcyhar i området ska utformas på ett medvetet sätt och 
samordnas inom området i samband med bygglovprövningen. 

Nacka kommun har riktlinjer for skyltar, se 
lntp.//wy•w .mt<.:k<t.sl.'i wc b/bu IJ_ygga/bygg lov.'riktlin jeriS idor/sk Yl!.~LJ!ffiX 

i (~) 
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PLANBEST ÄMMELSER 
RAAnJe galler nom cm1den med nedcnlaerde beteclriJ,jcr. 
o:r l:l!tl!c:lcrtll salalas g:IIEr best:melsen nom hela ~det. 
E'ndasl ilf"!tial ~ och utfamrg :r tmlen 

lilÄNSBETKKHAR 

Lij! rlill 3 I1EiB' ulirflr ~ !J':iB 
-·- Anvaidlii!Jii!ji:llls 
- ·· - ~lig'b 

ANV.ÄNJNING AV ALlMÄN PLATS 
~ Lokittr;A: 
CJilii[J Naltnllrti! 
CJ.6ILJ Pirlcllll'ti! 

ANV.ÄNJNING AV KVARTERSMARIC 

c:::::::x:::::J Sm:lnustrt, larltr 
c::::::J!II::J Sm:lra.trt. larltr och h;nlel 
c:::::::r:::::J Tela*kil ili:lwi"g;r 

UTFmMNING A V ALlMÄNNA PlA TSER 
.o,o Aresicriven blj!IIW!r mtpm 

~J;-var.l ~och cy1cl!l.v:!g 
glrgslt;J ~ 

111 Trlld !t' Inte lillas 

BE~NSNittj AV MAAI<ENS BEBYGGAt« 
r:::::: :l Mil'kl!ll o.. 1111! ll!bygjils, stMuir och ~tri o.. ~ 

MARKENS ANORDNANDE 
n, l«fag Or iltl! illlrlhas 

111 l'ml!rt'g slcil ft1liiS 
Vål SkyåtiVål slcil ~ 
~ • ~ Ult.l1 Or iltl! illlrlhas 

UTFORMNNG, UTFORANDE 

<8> ~ ~ l meter. utaver ilf"!tia1 hagsta 1'41 !t' slurstal;r, 
Vl!l1llattlnihJ och dylkt ~~ 

nom !iilllll'bt !t' 111e I.QISIIIill reldnslcylt.r Sllll kill ml!lfllra sttni'Qir rar 1ra11cen 
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llagYiJtten skål lllti:nlerliJs lalcillf ~ fllrutsäfh*"g fi11S rar en still lllsiTg 1'11111 ~et. 

STORNittjSSKYOO 
m ~rar IUler mns !t' l1h! a~ 40 diKA) 

AIJ'11NISTRA TIV A BEST Ä MI. SER 

LLUSTRA TIOlER 

---------- lluslriJtb1slrj 

PLANENS SYFTE OCH liMJJORAG 

Plilnens syfte :r att slciClil ett \lel'laiarrhi!ISOII M! rar 1 llMIIsilk smll'llllstrt 
och kllnltr Silllll en nt11te 111!1 rar tmlel ta illllllsterl:utk, kiDsic och llllctreltilln1 
Sltrk:tlinl v:lg lcmm!r illt utfinnas 111111 en v:r.lg iiirt fil SftlriGllilns kyrialftd ~ gmla 
karmdciiiDlslag 1181 ~ fil T~ ~ va W! en rrt 
trdplall l SkrLJJbiJ-ll1dillen. 
Bl'!IJlilders emrtJrer ska hil ;rkltelduiska och eslellskiJ kviJIIIeter san :r 
~ rar by!IJlillll!mil Sllll stin! och ger en !Jld ll!lhetsverklln 

Skillil 1:1000 
o 'Il 2D lD 1,0 !il 

Detaljplan f!:lr del av Älta 10:1 m.fl 

Ältadalens verksamhetsomrade 
Nacka kommun 
Plilnerh!len lllii'S 2009 

Dlslyrkl iN MSN... 2lXl'HliJ-73 t 762 
Antagen av KF 2ll09-1'M4 l m 
Laga krillt 2!l1l-01=12 
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P L A N B E S K R I V N I N G  
 
 

Detaljplan för del av Älta 10:1 m.fl.  
Ältadalens verksamhetsområde, Nacka kommun 
 
Upprättad på planenheten i mars 2009 
 
HANDLINGAR 
 
Detaljplaneförslaget omfattar: 
• Detaljplanekarta med planbestämmelser  
• Denna planbeskrivning  
• Genomförandebeskrivning  
• Miljöredovisning  
• Fastighetsförteckning  
• Illustrationsmaterial 
• Utlåtande 
 
PLANENS SYFTE OCH HUVUDDRAG 
Planens syfte är att skapa ett verksamhetsområde för i huvudsak småindustri och 
kontor samt en mindre del för handel t ex blomsterbutik, kiosk och lunchrestaurang. 
Storkällans väg kommer att utformas som en värdig infart till Storkällans kyrkogård. 
Det goda kommunikationsläget med kopplingen till Tyresövägen utnyttjas väl via en 
ny trafikplats i Skrubba-Lindalen. 
Byggnaders exteriörer ska ha arkitektoniska och estetiska kvaliteter som är lämpliga 
för byggnaderna som sådana och ger en god helhetsverkan. 
 
MILJÖBEDÖMNING 
Från den 21 juli 2004 gäller nya bestämmelser om krav på miljöbedömningar i plan- 
och bygglagen och i miljöbalken med anledning av detaljplaner och program (EG-
direktiv 2001/42 EG). Mot denna bakgrund har en behovsbedömning utförts för att 
avgöra om planläggningen innebär en betydande miljöpåverkan. Planarbetet bedöms 
enligt dessa kriterier inte innebära en betydande miljöpåverkan. 
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NACKA KOMMUN  DP 480
Planenheten  mars 2009
 PLANBESKRIVNING  

 

 2(14) 
 

PLANDATA 
 
Läge 
Området är beläget i sydöstra delen av Älta invid Storkällans väg, Grustagsvägen och 
Tyresövägen. 
 
Areal 
Planområdet omfattar ca 10 ha.  
 
Markägoförhållanden 
Större delen av området omfattas av fastigheten Älta 10:1 som ägs av Nacka 
kommun. En mindre del som avses för bl a bussvändplan utgör Älta s:10 samt Älta 
38:1 som ägs av Nacka församling.  
 
Ett område om ca 1 ha i områdets södra del vid Grustagsvägen/Tyresövägen 
arrenderas ut säsongsvis av fastighetskontoret till företaget Lasertagsweden som 
anordnar laserspel utomhus. 
 
INTRESSEN ENLIGT KAP. 12 PBL 
 
Riksintressen enligt 3 och 4 kap Miljöbalken 
Inga riksintressen ligger inom eller i direkt anslutning till planområdet.  
 
Miljökvalitetsnorm enligt 5 kap Miljöbalken 
Planförslaget innebär inte att någon nu gällande miljökvalitetsnorm överskrids. 
 
Mellankommunala intressen 
Planförslaget i sig bedöms inte vara av mellankommunalt intresse. Dock är trafikplatsen 
i Skrubba en del i det sk LÄSK-projektet (Lindalen-Älta-Skrubba) som sker i 
samverkan med Stockholm stad, Tyresö kommun, Nacka kommun och Vägverket. 
 
Hälsa och Säkerhet 
Planförslaget bedöms inte medföra någon försämring vad avser hälsa och säkerhet inom 
eller i anslutning till området. 
 
 
GÄLLANDE PLANER OCH TIDIGARE STÄLLNINGSTAGANDEN 
 
Översiktlig planering 
Enligt Nacka översiktsplan 2002 är markanvändningen för området verksamheter. 
Planförslaget överensstämmer med intentionerna i översiktsplanen.  
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Planområdet ingår i det område som omfattas av LÄSK-samarbetet (Lindalen-Älta-
Skrubba). LÄSK-samarbetet har resulterat i att Vägverket tillsammans kommunerna 
planerar för en ny trafikplats vid Skrubba-Lindalen. Trafikplatsen beräknas stå färdig 
2012. Med den nya trafikplatsen kommer det framtida verksamhetsområdet få en 
mycket god koppling till Tyresövägen via Grustagsvägen. Intäkter från markförsäljning 
eller tomträttsupplåtelser inom verksamhetsområdet kommer delvis att finansiera 
trafikplatsen.  
 
I norra delen av den tidigare grustäkten planeras för ny bostadsbebyggelse. Ett särskilt 
detaljplaneprogram kommer att tas fram för den delen. 
 
Detaljplaner, områdesbestämmelser och förordnanden 
Det befintliga verksamhetsområdet och Grustagsvägen omfattas av stadsplan 226 och 
detaljplan 15. Huvuddelen av planområdet omfattas inte av någon detaljplan. 
 
Program för planområdet 
Ett särskilt program för området har bedömts som onödigt då planförslaget 
överensstämmer med intentionerna i översiktsplanen. 
 
Kommunala beslut 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden tillstyrkte startpromemoria för Ältadalens 
verksamhetsområde den 14 februari 2007, § 67. Kommunstyrelsen godkände 
startpromemoria den 26 mars 2007, § 77. 
 
 
PLANERINGSFÖRUTSÄTTNINGAR 
 
Historik och områdets nuvarande användning 
Under 1920-talet började Ältaborna att hämta sand och grus för husgrunder och vägar 
från denna sydliga utlöpare av Brunkebergsåsen. Snart blev dock 
grustäktsverksamheten kommersiell med maskinell utrustning för sortering och lastning. 
Grustaget vidgades också in på Erstaviks område. Eftersom grusfyndigheten hade en 
mäktighet av ofta mer än tio meter, blev det med tiden ett fult sargat landskap efter 
avslutad täkt. Ingen lagstiftning reglerade täktverksamhet eller återställande vilket 
medförde branta raskanter och djupa raviner. Först på 1960-talet kunde man med visst 
stöd av naturvårdslagen mildra ingreppen i naturen så att slänter formades med rimliga 
lutningar och plantering av tall gjordes i slänter och på grustäktsbotten. 
Under en relativt lång period fanns även betongstation och stenkrossanläggning i 
grustaget. 
(Källa: ”Älta i förvandling” av Lars Ahlman, Nackaboken 1986) 
 
Förutom en mindre del av området som arrenderas säsongsvis för utomhus 
laserspelsaktiviteter används delar av området utan tillstånd till motocrosskörning. 
 

26



NACKA KOMMUN  DP 480
Planenheten  mars 2009
 PLANBESKRIVNING  

 

 4(14) 
 

1996 beslutade kommunstyrelsen att utöva sin förköpsrätt avseende NCC Ballasts (idag 
NCC Road) förvärv av fastigheterna Älta 6:181 med flera. NCC överklagade till 
regeringen som dock gav kommunen rätt att förköpa fastigheterna. 
 
1999 ställde sig områdesnämnden Älta positiv till tippning av lämpliga massor i det 
gamla grustaget. Samma år beslutade områdesnämnden att föra en dialog om 
markanvändningar med Ältaborna, vilket resulterade i en rapport ”Ältabornas syn på 
Ältadalen”. Dialogserien pågick mellan december 1999 och mars 2000. I december 
2000 yttrade sig områdesnämnden om rapporten och förordade resultatet från 
seminarium nummer 2 i dialogserien. Förslaget går ut på att koncentrera verksamheter 
söder om Storkällans väg (bortsett från att man ville ha bostäder i stället för de 
befintliga verksamheterna söder om vägen). Norr om vägen ville man ha en försiktig 
nyetablering av bostäder i kombination med ett större friområde reserverat för olika 
typer av friluftsaktiviteter. 
 
2000 tecknades ett avtal mellan Nacka kommun och NCC Ballast (idag NCC Roads) 
som ger NCC Ballast rätt att tippa 750 000 m3 massor norr om Storkällans väg samt 150 
000 m3 massor söder om Storkällans väg innefattande grovplanering och packning. 
Tippningen söder om Storkällans väg är avslutad, förutom en vall som ska avskärma 
verksamhetsområdet från Storkällans väg.  
 
2001 beslutade kommunstyrelsen att uppdra åt Miljö & Stadsbyggnad att utarbeta ett 
förslag till utvecklingsplan för Ältadalen. Utvecklingsplanen var avsett som ett program 
inför kommande detaljplanearbete. I november 2001 tillstyrkte områdesnämnden i Älta 
att utvecklingsplanen skulle gå ut på remiss. Efter detta har inga beslut fattats om 
utvecklingsplanen. Till utvecklingsplanen skulle fogas en tipplan. 
 
Samma år gjorde NCC Ballast en anmälan till Nacka kommun avseende deponering av 
schaktmassor. Ett förslag till tipplan togs fram i november 2001 för att styra 
deponiverksamheten samt återställande av området.  
 
För att komma vidare med planeringen av Ältadalen togs en startpromemoria fram för 
program för området mellan Tyresövägen i söder och Erstaviksvägen i norr. Syftet var 
att utreda möjligheten att bygga bostäder norr om Storkällans väg inom områden som är 
markerade som grönområden i utvecklingsplanen. Söder om Storkällans väg skulle 
intentionerna i översiktsplanen fullföljas, d.v.s. att området utvecklas till ett 
verksamhetsområde. 
 
Den 15 juni 2005 beslutade områdesnämnden i Älta att tillstyrka startpromemorian 
avseende program för Ältadalen och överlämnade den till kommunstyrelsen för beslut.  
På grund av oklarheter med tippavtalet har dock startpromemorian återremitterats av 
kommunstyrelsen den 31 oktober 2005, § 216.  
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Eftersom aktuellt verksamhetsområde följer intentionerna i översiktsplanen har området 
brutits ur från tänkt programområde i Ältadalen och detaljplanearbete har påbörjats 
genom startpromemoria godkänd av kommunstyrelsen den 26 mars 2007. 
 
För den norra delen av Ältadalen godkände kommunstyrelsen den 4 juni 2007 ett 
markanvisningsavtal med NCC angående fullföljande av tippavtalet, planläggning och 
exploatering. Till avtalet är även en uppdaterad startpromemoria bifogad. 
Kommunstyrelsens beslut är överklagat till kammarrätten och har därför ännu inte 
vunnit laga kraft. Den 9 februari 2009 beslutade kommunstyrelsen att ge planenheten i 
uppdrag att starta planarbete för norra delen av Ältadalen enligt startpromemorian.  
 
Mark och vegetation 
Ältadalen utgjorde tidigare en del av den rullstensås som sträcker sig i ett nordsydligt 
stråk från Kolarängen i norra Älta till Västerhaninge. Området har under en längre tid 
varit en stor grustäkt men täktverksamheten upphörde i mitten av 1970-talet. Slänterna 
ner till gropen planterades med tall. I övrigt gjordes inga egentliga 
efterbehandlingsarbeten. 
 
Området öster om Grustagsvägen består i princip av två nivåer med ca 10 meters 
nivåskillnad. Den högst belägna delen är en del av den gamla rullstensåsen, som av 
någon anledning lämnats utanför täktområdet. Vegetationen inom denna del är därmed 
äldre och domineras av tallskog. Skogen är jämngammal. Den knappa undervegetation 
som finns utgörs av ris.  
Mellan den högsta och lägsta nivån domineras området av mjukt slipade berghällar. 
Dessa har skrapats fram i samband med täktverksamheten . Hällarna bär tydliga spår av 
inlandsisen med räfflor och blankslipade partier. Här ses också spår av 
motocrossåkningen som pågår i området.  I svackorna mellan hällarna finns grovt grus. 
Vegetationen i denna del domineras av unga tallar och slyvegetation. Det är svårt att 
bedöma hur vegetationen kommer att utvecklas. Tallarna och den övriga unga 
vegetationen kommer sannolikt att få svårt att klara sig och utvecklas på grund av 
bristen på fukthållande jordlager. 
 
Lägsta nivån består av utfyllnadsmaterial. Nordvästra delen är fylld med fasta massor 
medan nordöstra delen norr om en konstgjord kulle samt själva kullen består av lösa 
massor. På kullen växer i dagsläget gräs, men även här kommer sannolikt slyvegetation 
snart att etableras om inga åtgärder görs. 
 
Området väster om Grustagsvägen består av hällmarkstallskog. Skogen utgör en del av 
ett större sammanhängande grönområde.  
 
Ältadalen tillhör Albysjöns avrinningsområde. Grundvattenavrinningen sker via 
Fnyskdiket i Tyresö kommun. Det förekommer i dagsläget ingen avrinning av ytvattnet 
från grusgropen. Älta grusgrop med omgivande område kan därför betecknas som ett 
eget ”avrinningsområde” där avrinningen sker i form av ett grundvattenflöde.  
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Den nederbörd som inte avdunstar eller tas upp av växtlighet kommer att infiltrera och 
bilda grundvatten. Den storskaliga grundvattenströmmen sker från grundvattendelarna 
in mot grusgropen och vidare mot öster, där den når utströmningsområdet. 
Grundvattennivån ligger över (gäller delvis i norra Ältadalen) eller strax under 
grustagsbotten. 
  
NCC Roads AB har genomfört ett kontrollprogram för att säkerställa att inte 
förorenade massor använts som fyllnadsmaterial.  
 
Området ligger inom normalriskområde för radon. 
 
Befintlig bebyggelse 
Planområdet är obebyggt. 
 
Kulturmiljö och landskapsbild  
Landskapsbild  
Täktområdet har först grävts ur och sedan delvis fyllts igen och ger därmed ett sargat 
intryck. Hällarna som grävts fram ur åsen ger dock området en unik karaktär som 
påminner om ytterskärgårdslandskapet. Vegetationen skiljer sig dock genom sin 
buskighet. Tallplantorna och slyvegetationen är i vissa delar mycket tät.  
 
Generellt domineras intrycket av naturen av tallar i olika åldrar. Även entrén till 
Storkällans kapell är gestaltad med tallar som dominerande trädslag. 
 
Området är tydligt exponerat från Storkällans väg. Härifrån ser man både den nu 
igenfyllda delen och hällmarkerna Den lilla resten av rullstensåsen med tallarna på 
toppen är värdefull för landskapet i och med att den avskärmar grustäkten. Skogspartiet 
utgör en värdefull kontrast mot den i övrigt trasiga och kala grusgropen. Från 
Grustagsvägen är täktområdet till största delen dolt bakom höjderna och den skärmande 
vegetationen.  
 
På grund av en omfördelning av tippmassor i norra delen av Ältadalen planeras för två 
stora kullar norr om Storkällans väg. Dessa kommer att användas för friluftsaktiviteter 
och som utsiktsplatser. Kullarna kommer att synas tydligt från planområdet och vice 
versa. 
 
 
 
 
 
Kulturhistoriskt intressant bebyggelse  
Omgivet av vacker tallskog och med Erstaviksområdets strövmarker in på knutarna 
ligger Storkällans Kapellkrematorium och kyrkogård invigt 1970. Arkitekten bakom 
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detta säregna byggnadsverk  i tegel och cortenstål är Walter Huebner, som uttryckt sina 
tankar bakom utformningen som följer: 
 
”En vänlig höstdag….strövade jag för första gången genom skogen där den nya kyrkogården skulle ligga. 
Ljuset trängde uppifrån ned mellan tallkronorna och jag upplevde rum – rum mellan rakvuxna roströda 
furustammar, rum med överväldigande lugn resning. Mot den långsträckta mossen glesnade tallskogen 
och lövträden tog vid – ut över ett område dit man ej nådde. Just vid gränsen, vid övergången – 
speglande en ofattbar verklighet – låg källan som gett kapellet dess namn. Denna höstdags upplevelser 
kom att betyda mycket för den gestalt, som slutligen valdes för Storkällans Kapellkrematorium.”  
 
Byggnaden med sina två kapell utmärks av en stram och samtidigt vilsam arkitektur 
som smälter väl samman med omgivande natur. Utformingen av själva 
begravningsplatsen uppdrogs åt trädgårdsarkitekten Gunnar Martinsson vilken liksom 
arkitekten Huebner löst sin uppgift med målsättningen att framhäva de skönhetsvärden 
som platsen har. Till det stillsamma helhetsintrycket bidrar också den vackra 
minneslunden. 
 
Service 
Ett mindre utbud av service finns i Älta centrum. Närmaste större centrum i Nacka 
finns i Sickla Köpkvarter. Inom Tyresö kommun finns Tyresö centrum. 
 
Närmaste återvinningsstation finns i östra Stensö, men ytterligare en planeras vid ny 
bebyggelse i södra Hedvigslund. 
 
Rekreation och upplevelsevärden  
På grund av det isolerade läget bedöms inte den lilla resten av grusåsen med tallskogen 
ha något stort rekreationsvärde i dagsläget. Däremot är området intressant ur geologisk 
synvinkel och kan säkerligen användas i undervisningen i både grundskola och högre 
skolor. I närområdet finns också andra geologiska intressanta objekt såsom jättegrytor. 
 
Området används i övrigt främst av motocrossåkare. Både hällarna och grusområdena 
bär mycket tydliga spår av denna verksamhet.  
 
Utanför planområdet angränsar Erstavik med stora skogsområden. 
 
Strax öster om planområdet ligger Storkällans kyrkogård med kapell, krematorium och 
begravningsplats.  
 
Trafiken på Tyresövägen utgör en bullerstörning i området.  
 
Gator och trafik 
I norra delen av området ligger Storkällans väg som leder till Storkällans kyrkogård. 
Grustagsvägen går i nord-sydlig riktning i västra delen av området. Ingen 
kollektivtrafik trafikerar området. Närmaste bussförbindelse finns för linje 801 och 
811 ca 300 m nordväst om planområdet med närmaste busshållsplats på 
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Lovisedalsvägen, utanför Sigfridborgsskolan. Bussförbindelse finns även för linjerna 
816 och 821, med närmaste busshållsplats på Töresjövägen, ca 500 m söder om 
planområdet. 
 
Teknisk försörjning 
Fjärrvärmeledningar ligger i Grustagsvägen.  
 
I bergrum väster om Grustagsvägen är renvattenmagasin placerat. Försiktighet vid 
sprängning kan därför komma att krävas. 
 
I Storkällans väg ligger vattenledning (150 mm) samt spillvattenledning (600 mm). 
 
Nacka Energi har jordkablar norr om Storkällans väg. Både Nacka Energi samt 
Vattenfall har högspänningsluftledningar i områdets östra del på 20 kV respektive 70 
kV. 
 
 
PLANFÖRSLAGET 
 
Allmänt 
Bestämmelser och byggrätter hålls så generella som möjligt eftersom detaljplanen 
ska vara flexibel för att passa olika verksamhetsutövare. Tanken är att i huvudsak 
mindre företag ska rymmas inom området med varierande tomtstorlekar. Byggnader 
får en lägre totalhöjd mot Storkällans väg och gradvis högre mot Tyresövägen. Längs 
Storkällans väg anläggs en skulptural skyddsvall mot verksamhetsområdet. Omsorg i 
gestaltning av allmän platsmark liksom tillkommande bebyggelse och markplanering 
ska eftersträvas.  
Det goda kommunikationsläget med kopplingen till Tyresövägen utnyttjas väl via en 
ny trafikplats i Skrubba-Lindalen vid Ältabergsvägen / Töresjövägen. 
  
Hällmarksområdet och den resterande delen av rullstensåsen är planerad för 
naturområde, förutom vissa delar kvartersmark.  
 
Mark och vegetation  
Den gamla resten av rullstensåsen och delar av hällmarkspartierna ingår i naturområdet. 
Naturmarken tar upp höjdskillnader inom området och är av värde för landskapsbilden. 
Skogen utgör en grön skärm som syns tydligt från Storkällans väg och från 
Grustagsvägen.  
 
På södra sidan om Storkällans väg ska en vall byggas upp mot verksamhetsområdet. 
Syftet med vallen är att avskärma industriområdet från vägen för att ge en värdig 
entré till kyrkogården.  
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Söder om den uppbyggda kullen i östra delen av området är ett lågparti. Detta område 
kommer behövas fyllas upp för att anpassa till angöring till lokalgatan.  
 
Väster om Grustagsvägen är två områden längs vägen som exploateras för 
verksamheter. Den sluttande terrängen kommer ge en bergsskärning på som mest  
ca 6-8 m på vissa mindre partier. I mitten av området föreslås två områden exploateras 
för verksamheter. Den sluttande terrängen kommer att ge en bergsskärning på som mest 
ca 4 m på vissa mindre partier. Ett skyddsstängsel föreslås utmed dessa 
bergsskärningspartier. 
 
En geoteknisk undersökning har gjorts av SWECO 2009 för områdets nordöstra del där 
lösa massor använts vid utfyllnad. Undersökningen visar att fyllningen i den norra 
lågdelen av undersökningsområdet har varierande mäktighet överlagrande naturlig 
friktionsjord. Lösa jordar har påträffats under fyllningen, vilka har bedömts inte 
innehålla organiskt material. Att jordar med organiskt innehåll finns i området kan dock 
inte uteslutas. Vid byggnation av detta område bör lösa massor i form av lera, eventuellt 
organiskt material och fyllning schaktas bort ifall byggnaderna är sättningskänsliga. 
Friktionsmaterialet i fyllningen kan återanvändas förutsatt att oönskade massor sorteras 
bort med exempelvis en harpa. 
 
Den östra delen, kullen, utgörs av naturlig friktionsjord överlagrad av fyllning. 
Fyllningen består av grov fyllning med diverse byggnadsrester såsom armeringsjärn och 
betong. Fyllningen utgörs huvudsakligen av sandig, lerigt grus samt grusig, sandig lera. 
Kullen föreslås i plankartan som parkmark som planteras och avses inte att bebyggas. 
 
Utanför planområdet, norr om Storkällans väg och den planerade gång- och cykelvägen, 
planeras för två kullar med anledning av den tippverksamhet som pågår i Ältadalen. 
Kullarna kommer att ingå i ett planerat grönområde för Ältadalen och planeras med 
varierande växtlighet. 
 
Tillkommande bebyggelse 
Med hänsyn till Storkällans väg föreslås en lägre bebyggelse i ca två våningar i norra 
delen av området med en högsta tillåtna byggnadshöjd om 9 m. Områdena väster om 
Grustagsvägen ges en högsta tillåtna totalhöjd om 12 m respektive 10 m.  
 
Vid etablering väster om Grustagsvägen ska försiktighet vid sprängning iakttas på 
grund av närheten till vattenmagasin i berget.  
 
Södra delen av området mot Tyresövägen tål en högre exploatering med ca 5 
våningar och en högsta tillåtna byggnadshöjd om 18 m. Bebyggelsen ska helst utgöra 
en skärm för att minska bullerstörningen från Tyresövägen. 
 
Utformningen ska göras med arkitektoniska kvalitéer oavsett vilket material som 
väljs. Högre krav ställs på genomarbetad gestaltning av byggnader med hänsyn till 
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att området är exponerat mot Tyresövägen. Särskild vikt kommer att läggas på att 
kraven i 3 kap 1 § Plan- och bygglagen uppfylls. 
 
Eventuella plank och stängsel ska utföras på ett sådant sätt att risken för klotter 
minimeras. 
 
Tillgänglighet 
Erforderliga krav på tillgänglighet för arbetsplatser ska uppfyllas. Denna fråga ska 
bevakas under bygglovskedet. 
 
Gång- och cykelvägar anordnas för bättre tillgänglighet både på befintliga och nya 
vägar. 
 
Kulturmiljö och landskapsbild  
Landskapsbild  
Planbestämmelserna ger relativt stor frihet åt verksamhetsutövarna att påverka 
utformningen av området, men inom bestämda ramar. Förslaget innebär att området ges 
en helt ny identitet.  Planarbetet har syftat till att utforma ett modernt 
verksamhetsområde som klarar av att kombinera verksamhetsutövarnas behov med en 
väl gestaltad och trivsam miljö. Planteringarna utmed Grustagsvägen och den nya 
lokalgatan ger en motvikt åt de hårdgjorda ytorna inom området. De bevarade hällarna 
och tallskogen i områdets bidrar också till att göra området trevligt att vistas i.  
 
Syftet med vallen och utformningen av miljön runt Storkällans väg är att vägen skall  
upplevas som en värdig entré till kyrkogården. Vallen och den konstgjorda kullen 
skymmer byggnader och anläggningar inom industriområdet.  
 
Verksamhetsområdet kommer sannolikt att ligga bostadsnära i och med planerna på nya 
bostäder i norra delen av grusgropen. Människor kommer att röra sig inom området 
både dagtid och kvällstid. Krav ställs därför på att området känns tryggt och säkert både 
för verksamhetsutövarna och trafikanter som rör sig inom området.  
 
En gångväg leder gångtrafikanter från norr mot verksamhetsområdet. En gångstig med 
trappor i de brantaste partierna  anläggs över hällmarken via tallskogen mot sydväst.  
 
 
 
Kulturmiljö 
Storkällans kapell har en säregen arkitektur och hänsyn till denna ska tas vid 
utformningen av Storkällans väg. Formspråk och detaljer från kapellet och 
kyrkogården kan med fördel användas som inspiration vid utformningen av 
skyddsvall och vändplan. Vallen skall i övrigt ges en stram utformning med 
gräsbeväxta slänter med lutning på 1:3. Vid utformningen av vallen ska 
skötselaspekterna beaktas.  
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Säkerhet 
Branta bergsskärningar kommer att bildas i gränsen mellan naturmark och industrimark 
i vissa delar. Dessa måste uppmärksammas i samband med projekteringen och 
stängslas. I möjligaste mån skall lutningar ras upp i mindre terrasser inom tomtmarken.  
  
 
Service 
I huvudsak är området avsett för kontor och småindustri. Två mindre områden om 
sammanlagt drygt 10 000 kvm avses även för handel t.ex. blomsterbutik, kiosk och 
lunchrestaurang. 
 
Friytor  
Större delen av området kommer att bli kvartersmark. Park- och naturmarken kommer 
dock även fortsättningsvis att vara allmäntillgänglig. Vägar och gång- och cykelvägar 
anordnas inom planområdet. En gångstig inom naturområdet, väster om Grustagvägen, 
ska sammanbindas med befintligt system av gångstigar som leder fram till bl a 
Ältaberget. Gångstigen är tänkt att fortsätta österut genom planområdet och ansluta till 
vändplanen vid Storkällans väg. 
 
Gator och trafik 
Området kommer att försörjas från Grustagsvägen via ny den nya trafikplatsen Skrubba-
Lindalen som beräknas vara klar tidigast 2:a kv 2012. Utbyggnaden av trafikplatsen 
innefattar även en höjning av vägporten till fullhöjd för transporter. Exploateringen av 
området ska inte öka trafikbelastningen på Evalundsvägen. 
 
Grustagsvägen får en ny uträtad sträckning vilken är mer ändamålsenlig både 
trafikmässigt och avseende markutnyttjande. Trädplantering föreslås utmed gatans 
västra sida samt de sträckor på östra sidan som angränsar till tomtmark. 
För att trygga möjligheterna för fotgängare och cyklister att säkert ta sig fram samt 
försäkra sig om goda kommunikationer i ett övergripande gång- och cykelvägnät 
inom och över kommungränsen ska gång- och cykelväg byggas ut längs Grustags-
vägens östra sida. 
 
Inom området föreslås en lokalgata med gångbana och trädplantering på östra sidan. 
Från denna gata kan angöringsgator anordnas som gemensamhetsanläggningar om 
framtida tomtindelning kräver det. Parkering ska ske på kvartersmark men möjlighet 
ska även finnas till kantstensparkering på allmän platsmark längs östra sidan av 
gatan. Det är viktigt att goda siktförhållanden eftersträvas vid utfarter. Vid 
bygglovprövning för småindustri ska P-normen ligga i intervallet 12 -15 p-
platser/1000 m2 BTA, beroende på typ av verksamhet.  Vid bygglovprövning för 
kontor ska normen ligga i intervallet 20-25 p-platser/1000 m2 BTA. 
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I samband med planarbetet ska en värdig infart till Storkällans kyrkogård skapas. 
Gång- och cykelväg anläggs med kompletterande trädplantering och en skulptural 
skyddsvall mot verksamhetsområdet. Ingen kollektivtrafik trafikerar området men 
enligt önskemål från kyrkogårdsförvaltningen ska en vändplats (med vändmöjlighet 
för buss) anläggas vid entrén till Storkällans kyrkogård för eventuellt framtida 
kollektivtrafik eller transporter i kyrkans regi. Vändplanen ska utformas på ett 
estetiskt tilltalande sätt med ett antal befintliga träd sparade i mitten. 
 
 
Vägnätets standard ska uppfylla kraven så att utryckningsfordons framkomlighet och 
uppställningsplatser tillgodoses (vägbredd, bärighet mm). Standard enligt gällande 
normer i Plan- och bygglagen 3 kap. 15 § samt i BBR 5:94. 
 
Teknisk försörjning 
Planområdet ska anslutas till det kommunala VA-nätet. Vatten och avlopp ansluts med 
självfall till ledningar i Storkällans väg.  
 
Tryckstegring för vatten kan erfordras inom respektive fastighet. 
 
I och med Grustagsvägens uträtade sträckning måste fjärrvärmeledningar i vägen läggas 
om i denna del. Möjligheten att använda sig av uppvärmning genom fjärrvärme i 
området bör förordas. 
 
Dagvatten ska omhändertas lokalt då förutsättning finns för en sådan lösning inom 
området. Beroende på storlek och användning av hårdgjorda ytor, ska avrinning ske via 
oljeavskiljare. För gator i området samlas dagvatten upp i längsgående täckta diken och 
förs till ett fördröjningsmagasin vid korsningen Grustagsvägen/Storkällans väg. Vissa 
dagvattenledningar kan behöva byggas ut för att omhänderta dagvatten från fastigheter 
som saknar möjlighet till LOD. 
 
Inom området föreslås tre nya platser för transformatorstationer. Eftersom det är okänt 
vilken typ av verksamhet som etableras är det en fördel att alternativ finns för att slippa 
långa kabeldragningar eller att verksamhet med hög belastning kommer för långt från 
transformator. 
 
Som närmast kan bebyggelse placeras ca 30 m från centrum av 70 kV kraftledning. 
Inom planområdet ligger bebyggelsen som närmast ca 40 m från kraftledningen och 
klarar därmed avståndskravet. 
 
En värdesberäkning av magnetiska kraftfälten är utförd och området ligger under 
riktvärdet på 0,3 mikrotesla och därmed klarar området att uppfylla rådande normer för 
försiktighetsprinciperna. 
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Brandvattenförsörjningen till och i området ska följa de riktlinjer som anges i vatten- 
och avloppsföreningens publikation VAV P83. 
 
 
ADMINISTRATIVA FRÅGOR 
 
Huvudmannaskap, ansvarsfördelning 
Kommunen är huvudman för allmän platsmark och allmänna va-nätet.  
 
Nacka Energi AB är huvudman för det allmänna el-nätet och Vattenfall är huvudman 
för fjärrvärmenätet. 
 
Mark- och fastighetsfrågor 
Planen kommer att leda till fastighetsbildningsåtgärder. Kommunalägd mark som ligger 
inom områden för småindustri, kontor och handel kommer avstyckas i lämpliga 
fastigheter vartefter efterfrågan uppstår. Från lokalgatan inom området kan mindre gator 
anläggas som förvaltas som samfälligheter för att åstadkomma lämpliga tomtstorlekar 
och anpassning till terrängen. 
 
Samfälligheten Älta s:10 som bildats 1906 för ändamål väg har ca 125 st delägare varav 
största delen ägs av Nacka kommun. Denna är utlagd som allmän platsmark.  Frågan om 
inlösen av samfälligheten Älta s:10 prövas i lantmäteriförättning. 
 
Del av Älta 38:1 som ägs av Nacka församling kommer att fastighetsregleras och 
övergå till allmän platsmark som lokalgata och park. 
 
Genomförandetid 
Genomförandetiden ska vara 10 år från den dag planen vinner laga kraft.  
 
Tidsplan 
Utställning planeras till 2:a kv 2009. Planen beräknas bli antagen 4:e kv 2009. Om 
planen inte överklagas vinner den normalt laga kraft ca en månad efter att den antagits.  
 
Utredningar 
-Dagvattenutredning ”Hydrogeologiska förhållanden i Ältadalen med omgivningar, 
Nacka kommun” Sveriges Geologiska Undersökning gm Torbjörn Fagerlind  juni 2000. 
-”Trafikbuller- och riskutredning för transport av farligt gods” GF Konsult AB  
2008-03-10 
- Förprojektering för gator, VA, landskap och belysning inom Ältadalens 
verksamhetsområde, Älta, Nacka kommun, SWECO mars 2009. 
- Dagvattenutredning för Ältadalens verksamhetsområde, Älta, Nacka kommun, 
SWECO mars 2009. 
- Geoteknisk undersökning inom Ältadalens verksamhetsområde, Älta, Nacka kommun, 
SWECO mars 2009. 
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- Inmätning och terrängmodell inom Ältadalens verksamhetsområde, Älta, Nacka 
kommun, SWECO mars 2009. 
 
 
 
 
Planenheten 
 
 
Andreas Totschnig Kristina Källqvist 
Planchef Planarkitekt 
 
 
 
Antagen av kommunfullmäktige 
2009-12-14 § 223 
 
 
Viveca Bremmer 
planassistent 
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G E N O M F Ö R A N D E B E S K R I V N I N G 
 

Detaljplan för del av Älta 10:1 m.fl.  
Ältadalens verksamhetsområde, Nacka kommun 

 
Upprättad på exploateringsenheten i mars 2009 
 
 
ALLMÄNT 
 
Genomförandebeskrivningen redovisar de organisatoriska, fastighetsrättsliga och 
tekniska åtgärder samt de ekonomiska förutsättningar som behövs för ett 
ändamålsenligt och i övrigt samordnat plangenomförande. 
Genomförandebeskrivningen har inte någon självständig rättsverkan utan skall 
fungera som vägledning till de olika genomförandeåtgärderna. Avgöranden i 
frågor som rör fastighetsbildning, VA-anläggningar, vägar m.m. regleras således 
genom respektive speciallag. 
 
DETALJPLANEN 
 
Planens syfte är att skapa ett verksamhetsområde för i huvudsak småindustri 
och kontor samt en mindre del för handel t ex blomsterbutik, kiosk och 
lunchrestaurang. Storkällans väg kommer att utformas som en värdig infart till 
Storkällans kyrkogård. Det goda kommunikationsläget med kopplingen till 
Tyresövägen utnyttjas väl via en ny trafikplats i Skrubba-Lindalen. 
Byggnaders exteriörer ska ha arkitektoniska och estetiska kvaliteter som är 
lämpliga för byggnaderna som sådana och ger en god helhetsverkan. 
 
ORGANISATORISKA FRÅGOR 
 
Tidplan    
Utställning 2:a kvartalet 2009 
Kommunfullmäktiges antagande 4:e kvartalet 2009 
Allmänna anläggningar färdiga 2:a kvartalet 2011 
 
Utbyggnad enligt planförslaget kan påbörjas när detaljplanen vunnit laga kraft. 
Byggstart för kommunens allmänna anläggningar beräknas kunna ske våren 2010 
under förutsättning att detaljplanen inte överklagas. Utbyggnad av kvartersmarken 
inom verksamhetsområdet kan ske när de flesta allmänna anläggningar är 
färdigutbyggda.  
 
Genomförandetid 
Genomförandetiden är 10 år från den tidpunkt detaljplanen vinner laga kraft. 
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Ansvarsfördelning 
Nacka kommun ska genom Tekniska nämnden vara huvudman för allmän 
platsmark, det vill säga samtlig gatu-, natur- och parkmark inom planområdet.  
 
Huvudman för kvartersmarken inom planområdet blir de fastighetsägare som 
köper mark eller ingår tomträttsavtal med Nacka kommun för att etablera 
verksamheter i Ältadalens verksamhetsområde.  
 
Mindre angöringsgator som kommer att anläggas inom kvartersmark, när den 
kommunalägda marken säljs, alternativt upplåts med tomträtt, och avstyckas i 
lämpliga fastigheter till verksamhetsutövare, ska utföras och underhållas av 
respektive fastighetsägare/tomträttsinnehavare. Om en mindre angöringsgata ska 
nyttjas av flera fastighetsägare/tomträttsinnehavare utförs och underhålls den 
lämpligen via en gemensamhetsanläggning för de berörda parterna alternativt 
regleras via servitut. 
 
Tekniska nämnden är huvudman för det allmänna VA-nätet. Nacka Energi AB är 
huvudman för det allmänna el-nätet. Vattenfall är huvudman för fjärrvärmenätet. 
 
Nacka kommun ansvarar för och bekostar planläggningen av Ältadalens 
verksamhetsområde och bygger ut allmänna anläggningar för området. Kommunal 
mark inom planområdet kommer att säljas alternativt upplåtas med tomträtt till 
företag som i området ska etablera verksamheter inom småindustri och kontor 
samt en mindre del inom handel. Innan försäljning alternativt tomträttsupplåtelse 
sker avses tomterna att grovplaneras av kommunen för att utnyttja massbalans i 
området och för att förenkla etablering av företag. Köpeavtal alternativt 
tomträttsavtal ska därefter upprättas mellan kommunen och verksamhetsutövare. 
Avtalet ska reglera frågor om fastighetens skick, tillträdesdag och 
köpeskilling/tomträttsavgäld, anläggningsavgifter såsom VA-anslutningsavgift 
och gatukostnad, fastighets-bildning, servitut och nyttjanderättigheter, 
gemensamhetsanläggningar, särskilda bestämmelser om t ex byggnadernas 
utformning, skydd av mark, vegetation m m.  
 
Kommunen och kommande fastighetsägare/tomträttsinnehavare svarar för drift 
och underhåll av sina respektive anläggningar.   
 
Genomförandeorganisation 
Mark- och avtalsfrågor 
Markfrågor, bla markförsäljning eller upplåtelse av tomträtt på kommunal mark, 
handläggs inom kommunen av Fastighetskontoret medan exploaterings-, avtals- 
och övriga genomförandefrågor handläggs av exploateringsenheten, Nacka 
kommun. 
 
Fastighetsbildning m.m. 
Fastighetsbildningsfrågor, inrättande av gemensamhetsanläggningar och andra 
fastighetsrättsliga frågor handläggs av lantmäterimyndigheten i Nacka kommun. 
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Bygglov och bygganmälan 
Ansökan om bygglov inlämnas till Miljö & Stadsbyggnadsnämnden. Även 
bygganmälan lämnas till samma nämnd innan byggstart och efter godkänt 
bygglov. Samråd i bygglovfrågor sker med bygglovenheten. Nybyggnadskarta 
beställs hos lantmäterienheten, Nacka kommun. 
 
El/energi 
Nacka Energi AB svarar för utbyggnad, drift och underhåll av elektriska ledningar 
i området.  
 
Fjärrvärme 
Vattenfall svarar för utbyggnad, drift och underhåll av fjärrvärmeledningar. 
 
FASTIGHETSRÄTTSLIGA FRÅGOR 
 
Större delen av detaljplanen omfattar del av fastigheten Älta 10:1 som ägs av 
Nacka kommun. En mindre del av planområdet, för bl a bussvändplats vid 
Storkällans kyrkogård, utgörs av fastigheten Älta 38:1 som ägs av Nacka 
församling samt av samfälligheten Älta s:10 med 125 delägare, med Nacka 
kommun som största delägare. Ett område om ca 1 ha i södra delen av 
planområdet arrenderas ut säsongsvis av kommunen till företaget Lasertagsweden. 
 
Detaljplanen kommer att medföra flera fastighetsbildningsåtgärder. Den 
kommunalägda marken inom planområdet för småindustri, kontor och viss handel 
kommer att säljas, alternativt upplåtas med tomträtt, och avstyckas i lämpliga 
fastigheter vartefter behov och efterfrågan uppstår från företag som vill etablera 
sig i området. De flesta fastighetsbildningsåtgärderna regleras i kommande 
köpeavtal alternativt tomträttsavtal. 
 
Inom kvartersmarken kan det bli aktuellt med gemensamhetsanläggningar som 
ska vara gemensamma för flera fastigheter. Dessa gemensamhetsanläggningar 
utgörs av ytor och/eller anordningar för bla kommunikation, dagvatten- och VA-
ledningar. Bildande av gemensamhetsanläggningar sker enligt anläggningslagen. 
Förvaltning av gemensamhetsanläggningarna sker lämpligen av en eller flera 
samfällighetsföreningar. Mindre gemensamhetsanläggningar förvaltas med sk 
delägarförvaltning. 
 
Detaljplanen medför att ett mindre markområde av fastigheten Älta 38:1 överförs 
till allmän platsmark för att bl a skapa utrymme för en allmäntillgänglig 
bussvändplats vid Storkällans kyrkogård. Större delen av fastigheten Älta s:10 
överförs också till allmän platsmark, natur och park. 
 
Samfälligheten Älta s:10 som bildades 1906 för ändamål väg har ca 125 delägare 
varav största delen ägs av Nacka kommun. Frågan om inlösen av samfälligheten 
Älta s:10 ska prövas i en lantmäteriförrättning.  
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TEKNISKA FRÅGOR 
 
Trafikanläggningar 
Huvudinfart till området blir från Tyresövägen via en ny trafikplats Skrubba-
Lindalen, Ältabergsvägen och till Grustagsvägen i planområdet. En ny allmän 
lokalgata ska byggas ut som betjänar större delen av Ältadalens 
verksamhetsområde. I planområdet kommer mindre angöringsgator att byggas ut 
inom kvartersmarken. Antalet angöringsgator beror på hur många verksamheter 
som kommer att etablera sig i området samt storleken och belägenhet på de nya 
fastigheterna. 
 
Arbetet med den nya trafikplatsen Skrubba-Lindalen sker i samverkan mellan 
Nacka kommun, Tyresö kommun, Stockholms stad och Vägverket. En arbetsplan 
för trafikplatsen påbörjades under 3:e kvartalet 2008 och beräknas vara klar under 
4:e kvartalet 2009. Trafikplatsen kommer tidigast vara klar under 2:a kvartalet 
2012.  
 
I arbetet med den nya trafikplatsen kommer den befintliga vägporten höjas och få 
fullhöjd 4,7 meter. Genom att vägporten får full höjd kan även högre lastbilstrafik, 
förutom annan trafik, ledas in till verksamhetsområdet via Ältabergsvägen. 
Exploatering av verksamhetsområdet ska inte belasta vägarna i bostadsområdena i 
Älta. 
  
Grustagsvägen har idag en tvär kurva ca 200 meter före Storkällans väg. Denna 
del av Grustagsvägen ska rätas ut för att förbättra vägens geometri och bli mer 
ändamålsenlig ur både vägsäkerhetsynpunkt och med avseende på mark-
utnyttjandet för verksamhetsområdet. Trädplantering föreslås utmed gatans västra 
sida samt de sträckor på östra sidan som angränsar till tomtmark. Den mark som 
frigörs väster om Grustagsvägen planläggs för småindustri och kontor. I samband 
med omläggning av vägen måste även befintliga fjärrvärmeledningar i vägen 
läggas om för att frigöra marken. Vissa sträckor av Grustagsvägen får 
utfartsförbud för att minska antalet utfarter. 
 
Den allmänna lokalgatan ska byggas med en gångbana på östra sidan, på samma 
sida som de flesta verksamheterna etablerar sig. Trädplantering kommer att ske på 
samma sida om vägen. Viss besöksparkering ska kunna ske längs gatan. Från den 
allmänna lokalgatan kommer mindre angöringsgator att anordnas som enskilda 
gator eller gemensamhetsanläggningar efter behov hos framtida verksamheter. 
 
Storkällans väg ska delvis byggas om för att skapa en värdig infart till Storkällans 
kyrkogård. En gång- och cykelbana anläggs norr om Storkällans väg. På södra 
sidan om vägen anläggs en skyddsvall för att avskärma vägen mot verksamhets-
området. På vägen närmast Storkällans kyrkogård ska en vändplats anläggas på 
önskemål från kyrkogårdsförvaltningen, även med vändmöjlighet för buss för 
eventuellt kommande kollektivtrafik till området. 
 

41



NACKA KOMMUN  DP 480
Miljö & Stadsbyggnad Älta 10:1 m fl Mars 2009
 Genomförandebeskrivning Projekt 9624  
  KFKS 97/2007 214

 
Vägnätets standard ska uppfylla kraven så att utryckningsfordons framkomlighet 
och uppställningsplatser tillgodoses (vägbredd, bärighet m m). Standard enligt 
gällande normer i plan-och bygglagen 3 kap. 15 § samt i BBR 5:94. 
 
Gång- och cykelvägar 
Inom planområdet kommer det allmänna gång- och cykelnätet i Älta att byggas ut. 
På östra sidan om Grustagsvägen ska en ny gång- och cykelväg anläggas. Den 
sträckningen kopplas samman med en ny gång- och cykelväg som anläggas längs 
norra sidan av Storkällans väg. Längs ny gång- och cykelväg vid Storkällans väg 
ska befintliga träd nyttjas så långs som möjligt tillsammans med viss 
nyplantering. På östra sidan av den nya lokalgatan ska en ny gångbana anläggas.  
En gång- och cykel väg ska också byggas mellan den nya lokalgatan och 
bussvändslingan vid Storkällans väg. 
 
Park- och naturmark 
Naturmarken skall iordningställas genom slyröjning inom naturmarksdelen. Den 
uppbyggda kullen skall planteras med naturlika planteringar.  
 
En gångstig skall byggas ut inom naturmarksområdet, mellan den nya lokalgatan 
och Grustagsvägen. Stigen kan behöva kompletteras med trappor i de brantaste 
partierna. 
 
På södra sidan om Storkällans väg ska en skyddsvall byggas upp mot 
verksamhetsområdet. Syftet med vallen är att avskärma industriområdet. Vid 
utformning av skyddsvallen ska hänsyn tas till den säregna arkitekturen hos 
Storkällans kapell. Vallen ska i övrigt ges en stram utformning med gräsbeväxta 
slänter och viss plantering. Vid utformningen ska skötselaspekterna beaktas. Vid 
genomförande av skyddsvallen ska överenskommelse om tippning av massor ske 
med NCC Roads med anledning av ett gällande tippavtal.  
 
Väster om Grustagsvägen skapas ett mindre naturområde inom planen för att 
öppna upp kvartersmarken mot det naturområde som ligger i anslutning till 
verksamhetsområdet. En gångstig inom naturområdet ska sammanbindas med 
befintligt system av gångstigar som leder fram till bl a Ältaberget. Även här kan 
det bli aktuellt med en trappa för att ta upp höjdskillnaderna. 
Gångstigen är tänkt att fortsätta västerut genom planområdet och ansluta till 
vändplanen vid Storkällans väg. 
 
Utanför planområdet, norr om Storkällans väg och den planerade gång- och 
cykelvägen, planeras för två kullar med anledning av den tippverksamhet som 
pågår i Ältadalen. Kullarna kommer att ingå i ett planerat grönområde för 
Ältadalen och planteras med varierande växtlighet. 
 
Parkering 
Parkering i området ska framför allt lösas inom kvartersmark för verksamheterna. 
Viss parkering kommer att kunna ske längs med ena sidan om den nya lokalgatan. 
Vid bygglovprövning för småindustri ska en parkeringsnorm om 12-15 p-
platser/1000 kvm BTA, beroende på typ av verksamhet, efterlevas. Vid 
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bygglovprövning för kontor gäller en parkeringsnorm på 20-25 p-platser/1000 
kvm BTA, beroende på typ av kontorsverksamhet. 
 
Vatten och avlopp 
Kommunala vatten- och avloppsledningar ska byggas ut i planområdet. Vatten- 
och avloppsledningarna ansluts med självfall till befintligt VA-system i 
Storkällans väg. Samliga fastigheter inom planområdet ska anslutas till det 
kommunala ledningssystemet. Fastigheterna kan anslutas till det allmänna VA-
nätet efter det att förbindelsepunkt är upprättad. Tryckstegring för vatten kan 
erfordras inom respektive fastighet. 
 
Ett u-område föreslås mellan Storkällans väg och den nya lokalgatan, i norra 
delen av planområdet. 
 
Dagvatten 
Dagvattnet inom området ska omhändertas lokalt då förutsättning finns för en 
sådan lösning inom området. Beroende på storlek och användning av de 
hårdgjorda ytorna inom respektive fastighet ska avrinningen ske via 
oljeavskiljare. För gator i området samlas dagvatten upp i längsgående täckta 
diken och förs till ett fördröjningsmagasin vid korsningen 
Grustagsvägen/Storkällans väg. Vissa dagvattenledningar kan behöva byggas ut 
för att omhänderta dagvatten från fastigheter som saknar möjlighet till LOD.  
 
Uppvärmning 
Fjärrvärmeledningar finns i Grustagsvägen direkt i anslutning till 
verksamhetsområdet. Uppvärmning genom fjärrvärme i området bör förordas. 
 
Avfallshantering 
Hushållssopor omhändertas enskilt för varje fastighet med hämtning vid gräns till 
allmän gata enligt den praxis som kommunen tillämpar. Förutsättningar för 
källsortering skall finnas i området. 
 
Kraftledning 
I områdets östra del finns högspänningsledningar om 20 kV respektive 70 kV 
placerade inom allmän platsmark. Ett säkerhetsområde om 30 meter från centrum 
av 70 kV kraftledningen är utlagt inom planområdet på grund av dessa. 
 
Teknisk försörjning 
Tre nya platser för transformatorstationer föreslås inom planområdet för att skapa 
flexibilitet och kapacitet för området och minska kabeldragningar för kommande 
verksamheter. 
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EKONOMISKA FRÅGOR 
 
Allmänt 
Kommunen ansvarar för och bekostar utbyggnad av allmänna anläggningar inom 
planområdet. Kommunen erhåller intäkter genom försäljning eller upplåtelse med 
tomträtt av den kommunala marken avsedd för småindustri och kontor och viss 
handel. Markförsäljningsintäkterna alternativt de årliga tomträttsavgälderna ska 
finansiera kommunens utbyggnad av de allmänna anläggningarna samt bidra till 
finansiering av utbyggnad av den nya trafikplatsen Skrubba-Lindalen vid 
Tyresövägen.  
 
Anslutningsavgifter för VA, el, tele m m debiteras enligt vid varje tidpunkt 
gällande taxa.  
 
Gator, park m m 
Gatukostnadsersättning för kommande fastigheter inom verksamhetsområdet 
kommer att ingå i köpeskillingen alternativt i den årliga tomträttsavgälden vid 
försäljning eller tomträttsupplåtelse av den kommunala marken.  
 
Utbyggnad av en bussvändplats vid Storkällans kyrkogård kan komma att 
medföra gatukostnader för ägaren till fastigheten Älta 38:1, Nacka församling. 
Kostnad och ansvar för utbyggnaden ska regleras genom avtal med 
fastighetsägaren till Älta 38:1. 
 
Vatten och avlopp 
Samliga fastigheter inom planområdet ska anslutas till det kommunala VA-nätet 
som byggs ut i planområdet. Fastigheterna kan anslutas till det allmänna VA-nätet 
efter det att förbindelsepunkt är upprättad. Kostnaden för kommunalt vatten och 
avlopp tas ut av fastighetsägare alternativt tomträttsinnehavare enligt gällande 
VA-taxa. Debitering sker när anslutningspunkt finns upprättad i gatan. 
 
Bygglov 
Kommunen tar ut avgifter för bygglov och bygganmälan samt planavgift enligt 
gällande taxa. 
 
Marklösen 
Markinlösen kommer att ske av del av fastigheten Älta 38:1 samt Älta s:10 till 
förmån för kommunal gatu-, park- och naturmark. Ersättning för nödvändiga 
marköverföringar bestäms i första hand genom förhandling mellan berörda parter. 
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Fastighetsbildning 
Fastighetsbildningskostnader erläggs av de företag som köper mark eller erhåller 
en tomträttsupplåtelse inom planområdet av Nacka kommun. 
 
 
 
 
Exploateringsenheten 
 
 
Pia Ström Sjöberg   Christer Hallberg 
Exploateringschef   Exploateringsingenjör, konsult 
 
 
 
Antagen av kommunfullmäktige 
2009-12-14 § 223 
 
 
Viveca Bremmer 
Planassistent  
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MILJÖREDOVISNING 
Detaljplan för Älta 10:1 m.fl. Ältadalens 
verksamhetsområde, Nacka kommun 
 

Upprättad på planenheten i mars 2009 
 
 
INNEHÅLLSFÖRTECKNING 
 
SAMMANFATTNING 
 
BAKGRUND 
 
KONSEKVENSER PÅ MILJÖN OCH FÖRSLAG TILL ÅTGÄRDER 
Landskapsbild och kulturmiljö  
Natur 
Dagvatten 
 
KONSEKVENSER PÅ HÄLSAN OCH FÖRSLAG TILL ÅTGÄRDER 
Buller  
Luft 
Trygghet och säkerhet 
Rekreation 
  
HUSHÅLLNING MED NATURRESURSER 
 
 
 
SAMMANFATTNING 
 
Miljöredovisningen syftar till att beskriva effekterna för miljö-, hälso- och 
naturresursfrågorna av ett utbyggnadsförslag.  
 
Förslaget innebär att området ges en helt ny identitet. Utformningen av vägarna 
kommer att få en omsorgsfull gestaltning med gång- och cykelbanor samt 
trädplanteringar. Planbestämmelserna ger relativt stor frihet åt verksamhets-
utövarna att påverka gestaltningen inom kvartersmark.  
Vallens utformning kommer att få stor betydelse för hur entrén till Storkällans 
kapell kommer att upplevas.  
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Hällmarkstallskogen väster om Grustagsvägen kommer att försvinna.  
 
Med tanke på områdets karaktär som verksamhetsområde och områdets direkta 
infiltration av ytvatten till underliggande grundvatten, ska dagvattnet från området 
innan vidare transport passera sandfång och oljeavskiljare. LOD bör därefter 
tillämpas i möjligaste mån. 
 
För att klara riktvärdet för buller på 40 dB(A), för ekvivalent ljudnivå inomhus,  
är avståndet mellan vägkant och närmaste fasad 35 m för femvåningshus.  
 
Samtliga nu gällande miljökvalitetsnormer för luft bedöms att klaras inom 
planområdet. 
 
Området kommer att vara befolkat under stora delar av dygnet. Frånvaron av 
bostäder innebär dock att området kommer att sakna ”ett vakande öga” nattetid, 
vilket kan skapa viss otrygghet. Branta bergsskärningar kommer att vara inslag i 
miljön. Gång- och cykelbanor/vägar planeras för ökad trafiksäkerhet för 
oskyddade trafikanter. 
 
Gående och cyklister ges möjlighet att röra sig tryggt och säkert genom området. 
Gångvägen från Grustagsvägen kommer att leda gående vidare in i naturområdet 
dels i väster och dels i öster för att sedan komma ut på vändplanen vid Storkällans 
väg. 
 
Området bedöms som ianspråktaget då grustäkt samt tippning skett inom större 
delen av området. Området kan anslutas till fjärrvärmenätet. 
 
Kommunens bedömning är att detaljplaneförslaget inte innebär en betydande 
miljöpåverkan.   
 
 
 
BAKGRUND 
 
Från den 21 juli 2004 gäller nya bestämmelser i plan- och bygglagen (PBL) och i 
miljöbalken (MB) med anledning av EG-direktivet för miljöbedömningar av 
planer och program (2001/42/EG). Då infördes nya krav på miljöbedömningar för 
översikts- och detaljplaner. Kriterier för att bedöma om en plan kan antas medföra 
en betydande miljöpåverkan anges i EG-direktivet för miljöbedömningar av 
planer och program (2001/42/EG) bilaga II samt i PBL 5 kap.18 §. 
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En behovsbedömning av detaljplanen har utförts för att avgöra om genomförandet 
av planen kan anses utgöra en betydande miljöpåverkan. Kommunens bedömning 
är att detaljplaneförslaget inte innebär en betydande miljöpåverkan.   
 
Enligt beslut som Nacka kommunfullmäktige fattat 1990 ska miljökonsekvens-
beskrivningar (MKB) ska tas fram vid planläggning. MKB ska belysa planens 
konsekvenser på miljön. För att undvika otydligheter om dokumentens formella 
status, är det olämpligt att använda begreppet miljökonsekvensbeskrivning i de 
fall bedömningen har gjorts att detaljplanen inte har en betydande miljöpåverkan. 
För att följa fullmäktiges beslut och belysa planläggningens konsekvenser på 
miljön så kommer denna redovisning i framtiden kallas miljöredovisning. 
 
Vi har valt att i miljöredovisningen tydligt lyfta fram det begränsade antalet 
miljökonsekvenser vilka är relevanta i detta fall. 
 
Miljöredovisningen syftar till att beskriva effekterna för miljö-, hälso- och 
naturresursfrågorna av ett utbyggnadsförslag samt att åstadkomma ett bättre 
beslutsunderlag. 
 
Planering och byggande i Sverige skall ske utifrån ett hållbart perspektiv och 
planprojekt skall prövas mot uppställda miljömål, miljökvalitetsnormer och 
riktvärden; kommunala, regionala och nationella. De kommunala underlagen 
utgörs av Översiktsplanen (ÖP) från 2002 samt kommunens övergripande mål 
som är relevanta i sammanhanget vilka är – ”God livsmiljö och långsiktigt hållbar 
utveckling” samt ”Trygg och säker”. 
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KONSEKVENSER PÅ MILJÖN OCH FÖRSLAG TILL ÅT-
GÄRDER 
 
LANDSKAPSBILD OCH KULTURMILJÖ 
 
Kommunala mål – Översiktsplanen 2002 

• Planeringen ska främja att landskapets struktur bevaras och att 
kulturmiljöerna skyddas. Förändringar av den fysiska miljön ska förstärka 
dess identitet och särprägel. Landskapsbilden ska alltid beaktas vid 
förändringar och ingå som en bedömningsgrund i miljökonsekvens-
analyserna. 

 
• Samhällsplaneringen ska präglas av en helhetssyn där de kulturella 

resurserna och de estetiska aspekterna beaktas. Planeringen ska främja att 
landskapets struktur bevaras och att kulturmiljöerna skyddas. 

 
• Kommunens skiftande kulturmiljöer skall tydliggöras och förstärkas 

genom en god anpassning av den nya bebyggelsen. 
 

• Nacka ska ytterligare utvecklas som en bra kommun att bo i. Den gröna 
karaktären ska bibehållas liksom variationen och de olika områdenas 
särart. Nya bostäder skall i första hand byggas i tidigare industriområden.  

 
 
Nuläge  
Täktområdet har först grävts ur och sedan delvis fyllts igen och ger därmed ett 
sargat intryck. Hällarna som frilagts ger dock området en unik karaktär som delvis 
påminner om ytterskärgårdslandskapet. Tallplantor står tätt liksom 
slyvegetationen.  
 
Området är tydligt exponerat från Storkällans väg. Härifrån ser man både den nu 
igenfyllda delen och hällmarkerna Den lilla resten av rullstensåsen med tallar på 
toppen är värdefull för landskapsbilden i och med att den avskärmar grustäkten 
från Grustagsvägen. Skogspartiet utgör en värdefull kontrast mot den trasiga och 
kala grusgropen.  
 
På grund av omfördelning av tippmassor i norra delen av Ältadalen planeras för 
två stora kullar norr om Storkällans väg. De kommer att kunna användas för t.ex. 
fritidsaktiviteter och som utsiktsplatser. Kullarna kommer att synas tydligt från 
planområdet . 
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Utbyggnadsförslaget 
Förslaget innebär att området ges en helt ny identitet. Grustagsvägen, som idag 
upplevs som en gata mitt i skogen kommer efter utbyggnaden att upplevas som en 
del av verksamhetsområdet. Naturmarken i väster kommer helt att ersättas av 
verksamhetslokaler. Vägen får en mer ordnad karaktär med gång- och cykelbana 
samt planteringar. Utmed vägens östra sida kommer fortfarande upplevelsen av 
naturmark att dominera. 
 
Storkällans väg kommer att skärmas av från verksamhetsområdet med en vall. 
Delar av verksamheterna blir ändå synliga från vägen eftersom de kommer att 
sticka upp ovanför vallen. Höjden och utformningen av vallen kommer att avgöra 
om Storkällans väg kommer att upplevas som en del av Verksamhetsområdet eller 
en som en värdig entré till Storkällans kapell. 
 
Planbestämmelserna ger relativt stor frihet åt verksamhetsutövarna att påverka 
utformningen av de tillkommande husen. Det är därför svårt att avgöra hur det 
slutliga resultatet av utbyggnaden kommer att gestalta sig. 
 
Slutsatser: Förslaget innebär att området ges en helt ny identitet. Utformningen 
av vägarna kommer att få en omsorgsfull gestaltning med gång- och cykelbanor 
samt trädplanteringar. Planbestämmelserna ger relativt stor frihet åt 
verksamhetsutövarna att påverka gestaltningen inom kvartersmark.  
Vallens utformning kommer att få stor betydelse för hur entrén till Storkällans 
kapell kommer att upplevas.  
 
 
 
NATUR 
 
Kommunala mål – Översiktsplanen 2002 

• God livsmiljö och en långsiktigt hållbar utveckling.  
• Nackas karaktär av grön kommun bibehålls.  
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Nuläge 
Naturmarken i planområdet är i stora delar påverkat av tidigare verksamheter. 
Täktverksamheten har inneburit att all ursprunglig vegetation samt stora delar av 
gruslagren har tagits bort.  På höjden där man lämnat delar av grusåsen finns 
tydliga spår av motorcrossåkningen som pågått under lång tid. Stora gator har 
körts upp i skogsmarken och undervegetationen har i princip utplånats. Väster om 
Grustagsvägen finns hällmarkstallskog som är relativt orörd. Spår av motorcross-
åkning finns dock även här. 
 
Generellt domineras vegetationen av tallar i olika åldrar. Även entrén till 
Storkällans kapell är gestaltad med tallar som dominerande trädslag. 
 
Utbyggnadsförslaget 
Naturmarken väster om Grustagsvägen kommer att försvinna eftersom området 
föreslås exploateras som industriområde.  
 
Tallarna inom naturområdet , öster om Grustagsvägen, skyddas genom att 
omfattas av planbestämmelsen NATUR. 
 
Slutsatser: Hällmarkstallskogen väster om Grustagsvägen kommer att försvinna. 
De fullvuxna tallarna inom naturområdet , öster om Grustagsvägen, skyddas 
genom att omfattas av planbestämmelsen NATUR. 
 
 
 
DAGVATTEN   
 
Kommunala mål - Översiktsplanen 2002 

• Tillförsel av vattenburet fosfor, kväve och föroreningar till vattenområden 
ska minskas genom tillkomsten av anordningar för lokalt 
omhändertagande av dagvattnet.  

• Inom bebyggelseområdena ska hårdgjorda ytor minimeras och planterade 
ytor maximeras.  

• Vid om- och nybyggnad av hus ska material väljas som inte tillför 
dagvattnet ytterligare föroreningar. 

• Dagvatten från hårt trafikerade vägar omhändertas och renas innan det förs 
vidare. 

 
Utbyggnadsförslaget  
Ältadalen tillhör Albysjöns avrinningsområde. Grundvattenavrinningen sker via 
Fnyskdiket i Tyresö kommun. Det förekommer i dagsläget ingen avrinning av 
ytvattnet från grusgropen. Älta grusgrop med omgivande område kan därför 
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betecknas som ett eget ”avrinningsområde” där avrinningen sker i form av ett 
grundvattenflöde.  
 
Den nederbörd som inte avdunstar eller tas upp av växtlighet kommer att infiltrera 
och bilda grundvatten. Den storskaliga grundvattenströmmen sker från 
grundvattendelarna in mot grusgropen och vidare mot öster, där den når 
utströmningsområdet. Grundvattennivån ligger över (gäller delvis i norra 
Ältadalen) eller strax under grustagsbotten. 
 
För att minska föroreningshalten i dagvatten som rinner ut i sjöar och kustvatten 
ställs krav på oljeavskiljare och/eller fördröjningsmagasin vid platser med tät 
vägtrafik. Det gäller t.ex. vid stora parkeringsplatser och industriområden. 
 
Dagvattnet från området ska därför innan vidare transport passera sandfång och 
oljeavskiljare. 
 
Lokalt omhändertagande av dagvatten (LOD) bör i möjligaste mån användas. 
Metoden går ut på att ta hand om dagvatten där det faller, så att man ger regn- och 
smältvatten ökade möjligheter att infiltrera, avdunsta och renas lokalt, direkt i det 
område det faller. Öppna, ytliga system eftersträvas i stället för slutna ledningar. 
Lämpligen bör genomsläppliga ytmaterial som t ex naturmark, grus, armerat gräs 
och plattor med öppna fogar användas för att LOD ska fungera väl. 
 
Slutsatser: Med tanke på områdets karaktär som verksamhetsområde och 
områdets direkta infiltration av ytvatten till underliggande grundvatten, ska 
dagvattnet från området innan vidare transport passera sandfång och 
oljeavskiljare. LOD bör därefter tillämpas i möjligaste mån. 
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KONSEKVENSER PÅ HÄLSAN OCH FÖRSLAG TILL ÅT-
GÄRDER 
 
 
BULLER  
 
Riktvärden för buller från vägtrafik 
 
Riktvärden för trafikbuller som normalt inte bör överskridas vid nybyggnad av 
arbetslokaler. 
 
 
Områdestyp  Ekvivalent ljudnivå i dBA  
 Utomhus Inomhus  
Arbetslokaler för tyst 
verksamhet  

 40 
1) 

 

Parker och andra 
rekreationsytor i tätorter  

45 – 50 
2) 

eller 20 dBA under nivån 
för omgivande gator vilketdera 
som ger den högsta nivån  

-  

Friluftsområden  40 
2) 

 -  
1) Avser dagtid kl. 06-18.  
2) Avser dag- och kvällstid kl. 06.00 - 22.00 
 
Källa: Riktvärden för trafikbuller i andra miljöer än för boende, vård och 
undervisning (Naturvårdsverket 2003) 

 
Fakta buller 
Buller är det ljud som uppfattas som störande. Vad som uppfattas som buller 
varierar från person till person. 
 
Buller kan orsaka bland annat stressreaktioner, trötthet, irritation, blodtrycks-
färändringar, sömnstörningar och hörselskador. Särskilt störande är sådant ljud 
som man inte kan påverka, t ex trafik.  
 
Nuläge 
Idag trafikeras Tyresövägen (väg 229) av ca 19 000 fordon/årsdygn och andelen 
tung trafik är ca 10 %. Skyltad hastighet förbi planområdet är 90 km/h. 
 
Utbyggnadsförslaget 
En uppskattning av framtida trafik på Tyresövägen har gjorts av Nacka kommun. 
Med en tillväxt av 2 % per år beräknas trafiken på Tyresövägen år 
2025 ha ökat till 27 000 fordon/dygn. 
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Vad gäller verksamheter (arbetslokaler) finns alltså bara ett riktvärde, 
riktvärdet för ekvivalent ljudnivå inomhus, 40 dBA. Normala treglasfönster 
dämpar vägbuller 30 dBA. Detta innebär då att ekvivalenta ljudnivån utomhus 
högst får vara 70 dBA om riktvärdet ska klaras med normala treglasfönster. 
 
I separat trafikbuller- och riskutredning redovisas skyddsavstånd (avstånd som 
krävs mellan väg och närmaste fasad) för respektive våning för att klara riktvärdet 
med normala treglasfönster. Räknat på nulägets trafiksiffror om ca 19 000 
fordon/årsdygn krävs för t ex envåningshus ett avstånd mellan vägkant och 
närmaste fasad på 10-16 m och ca 28 m för femvåningshus. Vid placering av 
husen på större avstånd än skyddsavståndsgränsen klaras alltså riktvärdet utan 
särskilda bullerskyddsåtgärder. Att skyddsavståndet varierar (gäller särskilt 
våning 1) beror på att höjdförhållanden inom området varierar. 
 
Grundkartan har legat till grund för beräkningarna. Vid genomförande av planen 
planeras marknivåerna i södra delen av området till mellan +57 m och +59 m. Om 
4-5 våningshus planeras närmast Tyresövägen krävs skyddsavstånd enligt 
trafikbuller- och riskutredningen oberoende om marknivån bestäms till +57 m 
eller +59 m eller följer grundkartan. Om lägre byggnader planeras närmast 
Tyresövägen kan skyddsavståndet dock komma att förändras något beroende på 
hur markhöjden bestäms. (Om så är fallet bör nya bullerberäkningar göras vid 
detaljprojektering). 
 
Möjliga åtgärder 
Med en trafikökning från 19 000 fordon/dygn till 27 000 fordon/dygn kommer 
ekvivalenta ljudnivån (utomhus och inomhus) att öka med 1,5 dBA. För att 
klara riktvärdet år 2025 krävs antingen att avståndet mellan vägkant och 
närmaste fasad ökas ytterligare 5 m d v s till 33 m för femvåningshus alternativt 
att fasad förses med fönster med något bättre ljudisolering. 
 
Slutsatser: För att klara riktvärdet krävs antingen att avståndet mellan vägkant 
och närmaste fasad ökas ytterligare 5 m dvs. till 33 m för femvåningshus 
alternativt att fasad förses med fönster med något bättre ljudisolering. 
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LUFT 
 
Kommunala mål - Översiktsplanen 2002 
Tillförsel av koldioxid, kvävedioxid och andra skadliga ämnen ska minskas med 
stöd av fysisk planering genom minskade utsläpp från trafiken och 
uppvärmningen. Detta sker genom: 

• Kollektivtrafik gynnas vid planeringen.  
• Väl utbyggt nät för gång- och cykeltrafik.  
• Vägutbyggnader som minskar risker för köbildning.  
• Utformning av bebyggelse så att en god genomluftning uppstår i 
gaturummet.  
• Vid planering gynna energisystem som inte utnyttjar fossila bränslen. 

 
Fakta luft 
Halten av luftföroreningar i utomhusluften beror huvudsakligen på: 

• förbränningsrelaterade föroreningar,  
• slitage från vägbana och bromsar,  
• utsläppens omfattning i tid och rum,  
• utspädningsförhållanden.  
• områdets topografi.  

 
Miljökvalitetsnormer (MKN) 
Miljökvalitetsnormerna (MKN) är bindande nationella föreskrifter. De är till för 
att skydda hälsan och miljön. En MKN anger de föroreningsnivåer som människor 
och miljö kan belastas för utan olägenheter av betydelse. Vid planering och 
planläggning ska hänsyn tas till dessa. En plan får inte medverka till att en MKN 
överskrids. De mest betydelsefulla MKN för denna plan är bensen, kvävedioxid 
och partiklar (PM10). 
 
Utbyggnadsförslaget 
Stockholm och Uppsala läns luftvårdsförbund har utfört prognoser över 
luftkvaliteten för Nacka. Av prognoserna framgår att samtliga MKN för luft 
kommer att klaras inom planområdet.    
 
 
Slutsats: Samtliga nu gällande miljökvalitetsnormer för luft bedöms att klaras 
inom planområdet. 
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TRYGGHET OCH SÄKERHET 
 
Kommunala mål – Översiktsplanen 2002 

• Vid nybebyggelse, upprustning eller förnyelse av bebyggelse ska den 
fysiska miljön utformas på ett sådant sätt att brott förhindras och att 
tryggheten och säkerheten ökar.  

 
Nuläge 
Från Grustagsvägen är täktområdet till största delen dolt bakom höjderna och den 
skärmande vegetationen. Detta innebär att området kan upplevas som otryggt. 
Säkerhetsrisker finns i form av t.ex. utfyllnadsmassor och slänter. Allmänheten 
har dock inte några direkta skäl att vistas inom området. Olovlig motorcross-
åkning bidrar till känslan av otrygghet.  
 
Utbyggnadsförslaget 
Förslaget innebär att området ges en helt ny identitet som innebär ökad trygghet. 
Verksamhetslokalerna och idrottsområdet kommer att locka hit människor både 
dagtid och kvällstid. Området kommer därmed kommer att vara befolkat under 
stora delar av dygnet. Frånvaron av bostäder innebär dock att området kommer att 
sakna ”ett vakande öga” nattetid, vilket kan skapa viss otrygghet. 
 
Branta bergsskärningar kommer att vara inslag i miljön, varför skyddsstaket 
behöver sättas upp i utsatta lägen.    
 
Gång- och cykelbanor/vägar planeras för ökad trafiksäkerhet för oskyddade 
trafikanter. 
 
Slutsats: Området kommer att vara befolkat under stora delar av dygnet. 
Frånvaron av bostäder innebär dock att området kommer att sakna ”ett vakande 
öga” nattetid, vilket kan skapa viss otrygghet. Branta bergsskärningar kommer att 
vara inslag i miljön. Gång- och cykelbanor/vägar planeras för ökad trafiksäkerhet 
för oskyddade trafikanter. 
 
 
 
REKREATION 
 
Politiska mål – Översiktsplanen 2002 

• Möjligheter till lek, motion och rörligt friluftsliv ska bevakas i planeringen 
för att öka välbefinnandet och stimulera till fysisk aktivitet. 

Nuläge 
Området används idag för ”icke organiserad” motorcrossåkning.  
En gångstig leder in i naturområdet från Grustagsvägen västerut.  
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Utbyggnadsförslaget 
Hällmarksområdet samt resterande delar av grusåsen avses användas för 
naturändamål. 
 
Gångvägen som leder från Grustagsvägen in i naturområdet föreslås vara kvar och 
skall förbättras. Gångvägen avser att fortsätta genom naturmarken, öster om 
Grustagsvägen och fortsätta öster ut samt ansluta vid vändplanen vid Storkällans 
väg. 
 
Gång- och cykelbanor anordnas utmed vägarna Grustagsvägen och Storkällans 
väg. Gångbana anordnas utmed gatan inom det nya verksamhetsområdet. 
 
Slutsatser: Gående och cyklister ges möjlighet att röra sig tryggt och säkert 
genom området. Gångvägen från Grustagsvägen kommer att leda gående vidare in 
i naturområdet i både väster och öster. 
 
 
 
HUSHÅLLNING MED NATURRESURSER 
 
Fakta - hushållning med naturresurser 
Enligt miljöbalkens hushållningsprincip skall alla som driver en verksamhet eller 
vidtar en åtgärd hushålla med råvaror och energi samt utnyttja möjligheterna till 
återanvändning och återvinning. I första hand ska förnyelsebara energikällor 
användas. 
 
Utbyggnadsförslaget 
I och med Grustagsvägens uträtade sträckning måste fjärrvärmerören i vägen 
läggas om i denna del. Möjligheten att använda sig av uppvärmning genom 
fjärrvärme i området finns därmed. I de fall fjärrvärme inte kan bli aktuellt, är det 
önskvärt att delar av den planerade bebyggelsen uppfyller kraven på s.k. 
passivhus, dvs. har värmeväxlare i kombination med extra välisolerade 
konstruktioner, i enlighet med gällande branschstandard.  
Området bedöms som ianspråktaget då grustäkt samt tippning skett inom större 
delen av området. 
 
Det är önskvärt att främja fastighetsnära insamling av avfall, så att de vanligast 
förekommande sopfraktionerna kan återvinnas – exempelvis genom 
källsorteringsutrymmen i varje större byggnad. 
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Slutsats: Området bedöms som ianspråktaget då grustäkt samt tippning skett inom 
större delen av området. Området kan anslutas till fjärrvärmenätet . 
 
 
Källor: 
- Dagvattenutredning ”Hydrogeologiska förhållanden i Ältadalen med 
omgivningar, Nacka kommun” Sveriges Geologiska Undersökning gm Torbjörn 
Fagerlind juni 2000. 
- ”Trafikbuller- och riskutredning för transport av farligt gods” GF Konsult AB  
2008-03-10 
 
 
NACKA KOMMUN 
Planenheten 
 
 
Andreas Totschnig Kristina Källqvist 
Planchef Planarkitekt 
 
 
 
Antagen av kommunfullmäktige 
2009-12-14 § 223 
 
 
Viveca Bremmer 
Planassistent  
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22 februari 2016 

NACKA 
KOM M U N SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

Kommuns tyrels en 

§ 82 Dnr KFKS 20 15/864-439 

Miljöprogram 20 16-2030 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 

1. Kommuufuilmäktige antar föreslaget miljöprogram 2016-2030. 

2. Kommunfullmäktige bemyndigar kommunstyrelsen att utifrån genomförda 
uppföljningar revidera indikatorerna i miljöprogrammet. 

Kommunstyrelsen beslutar för egen del att uppdta till stadsledningskontoret att utreda 

• indikator för andelen resor som görs med bensin/ dieseldriven bil 

• indikator angående andel närproducerad mat, exempelvis med krav på god 
djurhållning, i kommunens verksamheter. 

Uppdtaget ska redovisas senast 2017. 

Kommunstyrelsen beslutar att årliga uppföljningar av programmet ska redovisas för 
kommunfullmäktige i samband med kommunens årsredovisning. 

Ärende 
För att styra miljöarbetet i riktning mot Nackas lokala miljömål har ett förslag till 
miljöprogram arbetats fram under 2015. Miljöarbetet styrs och hålls levande genom årliga 

uppföljningar av miljöprogrammet till kommunstyrelsen i samband med kommunens 
årsredovisning och eventuella revideringar kan ske utifrån uppföljningarna. 

Miljömålskommitten har ansvarat för framtagandet av förslaget till miljöprogram. 

Miljöprogrammet innehåller indikatorer och tidsatta målnivåer och basåt. Det är respektive 
nämnd som ansvarar för att ta fram förslag på åtgärder och aktiviteter som leder till 
miljömålsuppfyllelse inom respektive nämnds ansvarsområde. 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 9 februari 2016 § 6 

stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 25 januari 2016 

Nackas miljöprogram 2016-2030 
Protokoll miljömålskommitten 

Ordför.J nde.s si_g natur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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22 februari 2016 

NACKA 
KOMMUN SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

Kommunstyrelsen 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 9 februari 2016 § 6 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 

Kommunstyrelsen föreslår kotnmunfullmäk:tige fattat följande beslut. 

1. Kommunfullmäktige antar föreslaget miljöprogram 2016-2030. 

2. Kommunfullmäktige bemyndigar kommunstyrelsen att utifrån genomförda 

uppföljningar revidera indikatorerna i miljöprogrammet. 

Kommunstyrelsen beslutar för egen del att uppdra till stadsledningskontoret att utreda 

• indikator för andelen resor som görs med bensin/ dieseldriven bil 

• indikator angående andel närproducerad mat, exempelvis med krav på god 

djurhållning, i kommunens verksamheter. 

Uppdraget ska redovisas senast 2017. 

Beslut i miljömålskommitten den 11 januari 2016 § 1 
Miljömålskommitten föreslog att kommunstyrelsen skulle föreslå kommunfullmäktige att 
anta Nackas miljöprogram 2016-2030 i enlighet med stadsledningskontorets förslag, men 

med följande justeringar: 

Övergripande 
- Det bör ytterligare tydliggöras, tex med markeringar vilka indikatorer som är kopplade till 
nationella miljömål och vilka som är kopplade till regionala mål. 

- Indikatorerna ska numreras under respektive lokalt miljömåL ~ättare att orientera sig då) 

De enskilda indikatorerna 

Frisk luft 
-Utreda förutsättningarna för att ta fram en indikator för andelen resor som görs med 

bensin/ dieseldriven bil, i syfte att underlag ska fmnas framtaget 201 7. 
- 4:e indikatorn kan behöva justeras efter att resultatet från resvaneundersökningen 

presenteras under 2016. 
- S:e indikatorn justeras så att målnivån 2030 sätts till 15 passager per invånare 

Giftfri miljö 
- 3:e indikatorn kompletteras med en specifikation av vad som avses med riskklass 1 och 2 

- 4:e indikatorn ska kompletteras med ett delmål för år 2020 

Qrdrorandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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22 februari 2016 

NACKA 
KOMMUN SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

Kommuns tyrels en 

-Utreda förutsättningarna för en kompletterande indikator angående andel närproducerad 
mat, exempelvis med krav på god djurhållning osv, i kommunens verksamheter, i syfte att 
underlag ska fmnas framtaget 2017. 

Rentvatten 

-3:e och 4:e indikatorn, lägg till en not om vilka vattenförekomster och sjöar som avses. 

God bebyggd miljö 
- l:a indikatorn kompletteras med texten ... där kommunen är byggherre ... 

- 2:a indikatorn kompletteras med målet att det ska vara uppfyllt 2018 
- S:e indikatorn justeras i texten med .... till ett grönområde/PARK .. .. 

Att delmålet för transporter på Begränsad klimatpåverkan ändras från 45% till80% (0,21 

ton/person) till2030 
Att lägga till indikatorn Andel dubbdäck av totala antalet vinterdäck under målet Frisk luft 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Hans Peters (C), Gunilla Grudevall Sten 
(L), J an-Eric J ansson (KD), Sidney Holm (MP), Khashayar Farmanbar (S), Rolf Wasteson 
(V) och Christina Ståldal (NL), bifall till arbetsutskottets med kompletteringen att årliga 
uppföljningar av programmet ska redovisas för kommunfullmäktige i samband med 
kommunens årsredovisning. 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Mats Gerclaus yrkande. 

Protokollsanteckningar 
Khashayar Farmanbar lät anteckna följande för Socialdemokraternas 

kommunstyrelsegrupp. 

"Klimatutmaningar är vår tids ödesfråga. Arbetet med klimatsmatta lösningar är också en 

viktig hörnsten i ökad tillväxt och framgång för oss som nation och kommun. Denna 

rapport är väldigt allmänt hållet. Det flnns inget att opponera mot och därför väljer vi 

symboliskt att yrka bifall till den. Rapporten innehåller en del mätmetoder, men inga planer 
på hur vi ska nå högre miljöresultat. Att rapporten jämfört med den ursprungliga versionen 

nu friserats så att de bristande punkterna, som tidigare rödmarkerades, nu är borttagna är 

säkert bekvämt för den moderadedda majoriteten, men riskerar effektivt att göra rapporten 

till en dammsamlande byrålådeprodukt." 

Ordföra ndes Si];Jnatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Kommuns tyrels en 

Christina Ståldallät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp 

"Detta är en början på något som Nackalistan vill ska utvecklas till en plan. För närvarande 

består policyn av enskilda mätningar av värden inom olika områden. En mer heltäckande 

plan behövs där frågor lyfts och en plan arbetas in för att få till en förbättrad miljö i hela 
Nacka vad gäller luft, buller, vatten, traflk, vägar och utveckling av natur- och 

grönområden. Frågor som hänger i luften är vad som händer med vattnet vid Tollare? Det 

som har stora mängder farligt avfall i sitt bottensediment. Hur hanteras det och vad händer 

om ett antal år då avtalet med NCC går ut och då kanske i värsta fall giftiga bottensediment 
kommer upp? Likaså behövs det ordentliga kemiska analyser av ev bottenkemikalier vid 

badet på Restaurantholmen där många barn badar och båtar har målats om och orsakat 

nedsmutsning. Andra sjö- och havsfrågor är viktiga om Nacka ska ha en chans att nå upp 

till EU:s krav på förbättringar av hav och sjöar. Nackalistan ser fram mot en höjning 

ambitionsnivån för miljöprogrammet inom tidsperioden 2016-2030 för att nå upp till de 17 
målen som har förhandlats fram globalt av FN." 

Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp 

"Miljöpartiet har aktivt deltagit i arbetet med att ta fram Nackas miljöprogram 2016-2030. 
Programmet är ett viktigt verktyg i arbetet för att nå upp till Nackas sex lokala miljömåL 
Dokumentet kunde självklart haft lite mer tyngd, men eftersom det handlar om ett 

dynamiskt arbete är det en tillräckligt bra grund att bygga vidare på." 

Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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 2016-01-25 
 
 TJÄNSTESKRIVELSE 
 KFKS 2015/864-439 
  
 
 
 

 
 
 
 

POSTADRESS BESÖKSADRESS TELEFON E-POST SMS WEBB ORG.NUMMER 

Nacka kommun, 131 81 Nacka Stadshuset, Granitvägen 15 08-718 80 00 info@nacka.se 716 80 www.nacka.se 212000-0167 
 

Kommunstyrelsen 

Miljöprogram 2016-2030 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fattat följande beslut. 
 

1. Kommunfullmäktige antar föreslaget miljöprogram 2016-2030.  
 

2. Kommunfullmäktige bemyndigar kommunstyrelsen att utifrån genomförda 
uppföljningar revidera indikatorerna i miljöprogrammet.  

 
Kommunstyrelsen beslutar för egen del att uppdra till stadsledningskontoret att utreda  

 indikator för andelen resor som görs med bensin/dieseldriven bil  
 indikator angående andel närproducerad mat, exempelvis med krav på god 

djurhållning, i kommunens verksamheter. 
Uppdraget ska redovisas senast 2017. 
 

Sammanfattning 
För att styra miljöarbetet i riktning mot Nackas lokala miljömål har ett förslag till 
miljöprogram arbetats fram under 2015 (se bilaga 1). Miljöarbetet styrs och hålls levande 
genom årliga uppföljningar av miljöprogrammet till kommunstyrelsen i samband med 
kommunens årsredovisning och eventuella revideringar kan ske utifrån uppföljningarna. 
 
Miljömålskommittén har ansvarat för framtagandet av förslaget till miljöprogram. 
Miljöprogrammet innehåller indikatorer och tidsatta målnivåer och basår. Det är respektive 
nämnd som ansvarar för att ta fram förslag på åtgärder och aktiviteter som leder till 
miljömålsuppfyllelse inom respektive nämnds ansvarsområde.  
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Ärendet 
Nacka kommun antog i juni 2014 sex stycken lokala miljömål1 med tillhörande precisering 
och etappmål som sträcker sig till år 2030. Miljömålen ska leda Nacka kommun till en 
miljömässig hållbarhet. De lokala miljömålen omfattar inte enbart kommunen som 
organisation utan även kommunen som geografiskt område och alla som bor och arbetar i 
Nacka.  
 
Miljömålskommittén inrättades den 1 januari 2015. Kommittén har till uppgift att 
samordna, utveckla, följa upp och synliggöra kommunens arbete inom en del av 
kommunstyrelsens ansvarsområde. Våren 2015 redovisades en analys av miljösituationen i 
Nacka till kommunstyrelsen.2  
 
För att styra miljöarbetet i riktning mot miljömålen har ett förslag till miljöprogram arbetats 
fram under 2015 (se bilaga 1). Miljömålskommittén har ansvarat för framtagandet av 
miljöprogrammet.  
 
Förslaget till miljöprogram innehåller indikatorer och tidsatta målnivåer och basår3. Syftet 
med indikatorerna är att styra och följa upp om miljöarbetet leder i rätt riktning mot Nackas 
lokala miljömål till år 2030. Målnivåerna och årtal som finns kopplat till varje indikator 
syftar till att visa ambitionen, det vill säga vilket miljötillstånd vill vi ha och när ska det vara 
uppfyllt. Miljöarbetet styrs och hålls levande genom årliga uppföljningar av 
miljöprogrammet till kommunstyrelsen i samband med kommunens årsredovisning och 
eventuella revideringar kan ske utifrån uppföljningarna.  
 
För att nå ett miljömål behövs flera olika åtgärder och aktiviteter. Det är respektive nämnd 
som ansvarar för att ta fram förslag på åtgärder och aktiviteter som leder till 
miljömålsuppfyllelse inom respektive nämnds ansvarsområde. På så vis ökar egenansvaret 
och engagemanget i miljöarbetet för respektive verksamhet. Nämnderna tar fram förslag på 
miljöförbättrande åtgärder i samband med den årliga mål- och budgetprocessen.  

Revideringar från tidigare beslut 
I beslutet där miljömålen antogs i juni 20141) beslutades även att målen kunde revideras och 
kompletteras. Med utgångspunkt från detta har stadsledningskontoret gjort justeringar, 
kompletterat med nya indikatorer och i några fall tagit bort indikatorer. Syftet har varit att i 
än högre grad uppfylla intentionen i de strategiska målen. De mest betydande revideringarna 
är följande: 
 

1. Miljömålet ”Levande sjöar, vattendrag och hav i balans” har bytt namn till ”Rent vatten” 
för att förenkla. I sak har inget ändrats. 

                                                 
1 KF beslut Dnr KFK 2014/351-011 Nackas lokala miljömål 
2 Dnr KFKS 2015/325-409 
3 Några basårsvärden saknas, då det ännu inte finns tillgänglig statistik. Dessa värden kommer att finnas 
tillgängliga under 2016 och kompletteras då till miljöprogrammet. 
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2. Etappmål Utsläpp av växthusgaser från transporter är ändrat från -45% till -80% samt 
basåret är ändrat från 2011 till 2010 för att stämma överens med det nationella målet 
om fossiloberoende fordonsflotta till 2030. (Det nationella målet har definierats som 
att användningen av fossila bränslen ska minska med 80% jämfört med 2010.)  

3. Etappmål Kommunens transporter ska vara helt fossilfria senast under år 2030 har tagits bort 
då det kan anses ingå i målet om minskade utsläpp från vägtrafiken. 

4. Etappmål Kommunens egen energianvändning ska vara klimatneutral senast år 2030 har 
tagits bort då det kan anses ingå i målet om minskad energianvändning i 
kommunens egna byggnader. 

5. Etappmål Årsmedelvärde för partiklar (PM2,5) vid boendemiljöer ska underskrida 10 
mikrogram per kubikmeter luft senast år 2020. har tagits bort då det redan är uppfyllt. 

6. Etappmålen under frisk luft som gäller halter av partiklar, kvävedioxid och bensen 
har förändrats så att de gäller vid förskolor och skolor istället för som tidigare vid 
boendemiljöer. Detta beror på att barn är särskilt känsliga för luftföroreningar. 

7. Etappmål Minst 50 procent av matavfallet från hushåll, restauranger, storkök och butiker 
samlas in och sorteras ut för biologisk behandling (inklusive hemkompostering) senast år 2018 
har tagits bort då målet ingår i och följs upp genom Nackas avfallsplan. 

8. Etappmål Årsmedelvärde för radonhalten i bostäder ska underskrida 200 Bequerel per 
kubikmeter luft, senast år 2025 har tagits bort då det redan är uppfyllt och kan fortsätta 
följas genom den tillsyn som kommunen bedriver. 

Hantering av ärendet 
Förslaget till miljöprogram har arbetats fram tillsammans med ledamöterna i 
miljömålskommittén. Berörda enheter har haft möjlighet att diskutera och lämna 
synpunkter på miljöprogrammet fortlöpande.  
 
Inför miljömålskommittén presenterades och diskuterades ett utkast till miljöprogram i juni. 
När processen med kommunens nya övergripande mål tog fart och processen ledde till en 
ny målstruktur för Nacka, fick det ursprungliga förslaget på miljöprogrammet arbetas om 
för att anpassas till den nya målstrukturen. Nuvarande struktur på miljöprogrammet med 
indikatorer diskuterades fram av stadsdirektörens ledningsgrupp i en workshop i september 
2015. Utefter resultatet från denna workshop arbetades ett nytt förslag till miljöprogram 
fram som presenterades och diskuterades i en workshop med miljömålskommittén i 
oktober. Efter kompletteringar diskuterades förslaget i en workshop tillsammans med 
kommunstyrelsen, miljömålskommittén och stadsdirektörens ledningsgrupp i november 
2015. Efter dessa sammantagna återkopplingar reviderades miljöprogrammet ytterligare. 
Den 11 januari 2016 behandlade miljömålskommittén miljöprogrammet och beslutade att 
föreslå ett antagande av programmet med ett antal justeringar (se bilaga 2).  
 
Därefter har stadsledningskontoret reviderat det föreslagna miljöprogrammet enligt 
miljömålskommitténs justeringar men med följande undantag: 
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  4 (4) 

Att inte lägga tillbaka indikatorn Andel dubbdäck av totala antalet vinterdäck. Motiveringen till 
att inte lägga till en indikator för dubbdäcksanvändning i miljöprogrammet är att den 
bedöms vara överflödig. Effekten som miljömålskommittén vill uppnå med 
dubbdäcksindikatorn är att partikelhalten ska minska i luft. Det finns redan en indikatorer i 
miljöprogrammet som följer partikelhalten, och så länge den rör sig åt rätt håll behövs inga 
ytterligare indikatorer. Förslaget är därför att dubbdäcksindikatorn inte läggs in i 
miljöprogrammet.  
 
I miljömålskommitténs beslut finns förslag på ändringar i miljöprogrammet som först 
behöver utredas. Detta gäller för: 
 
Frisk luft 
- Utreda förutsättningarna för att ta fram en indikator för andelen resor som görs med 
bensin/dieseldriven bil, i syfte att underlag ska finnas framtaget 2017. 
- Indikatorn för Andel av alla resor som sker i högtrafik med cykel kan behöva justeras efter att 
resultatet från (den regionala) resvaneundersökningen presenteras under 2016. 
 
Giftfri miljö 
- Utreda förutsättningarna för en kompletterande indikator angående andel närproducerad 

mat, exempelvis med krav på god djurhållning, i kommunens verksamheter, i syfte att 
underlag ska finnas framtaget 2017. 

Ekonomiska konsekvenser 
Det är respektive nämnd som ansvarar för att ta fram åtgärder kopplat till miljöprogrammet. 
De ekonomiska konsekvenserna är därför kopplade till vilka val av åtgärder som respektive 
nämnd kommer att föreslå i nämndernas mål och budgetprocess.  

Konsekvenser för barn 
Allt miljöarbete leder till minskad negativ påverkan på barn och bättre förutsättningar för 
deras framtid och är således positivt för barnen. 

Bilagor 
Bilaga 1. Nackas miljöprogram 2016-2030. 
Bilaga 2. Protokoll miljömålskommittén. 
 
 
Lena Dahlstedt   Klara Palmberg Broryd 
Stadsdirektör     Strategi- och förnyelsedirektör 
Stadsledningskontoret   Stadsledningskontoret 
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NACKAS 
MILJÖPROGRAM 
2016–2030

   Det krävs samverkan och samspel för att vi ska kunna tänka nytt, långsiktigt och innovat

ivt
. 

 
 

UNDERLAG FÖR BESLUT
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NACKAS LOKALA MILJÖMÅL 

Sverige har 16 nationella miljömål som ska genomsyra miljöarbetet i hela det svenska 
samhället. Inriktningen är att till nästa generation kunna lämna över ett samhälle där 
de � esta av de stora miljöproblemen är lösta. Av de 16 målen har Nacka kommun valt 
ut de sex områden som är mest angelägna att förbättra för att kunna skapa attraktiva 
livsmiljöer i hela Nacka, vilket är ett av kommunens övergripande mål. 

2014 antog kommunfullmäktige därför sex lokala miljömål för Nacka kommun, 
med tillhörande preciseringar och etappmål. Miljömålen spänner över alla typer av 
verksamheter i Nacka kommun. Det berör alla kommunala nämnder och enheter, 
medarbetare, fristående utförare, företagare, ideella krafter och alla Nackabor. 

Alla behöver ställa sig frågan ”Vilken roll kan jag/min verksamhet spela 
i detta arbete?”. 

HUR SKA VI STYRA MOT MÅLEN?

I miljöprogrammet har varje miljömål försetts med indikatorer och tidsatta 
målnivåer. Med hjälp av indikatorerna följer kommunstyrelsen upp hur arbetet mot 
att nå miljömålen fortlöper. 

Resultaten av miljömålsarbetet följs upp årligen av kommunstyrelsen och redovisas 
i kommunens årsredovisning. Miljömålen och indikatorerna kommer att behöva 
utvärderas och vid behov revideras under dessa 15 år som programmet gäller. 

VI TROR PÅ MÄNNISKORS VILJA OCH FÖRMÅGA

I Nacka kommun tror vi på människors vilja och förmåga att ta ansvar. För att nå våra 
högt uppsatta mål behövs många åtgärder på många olika områden och allas insatser 
är viktiga. Det � nns många olika sätt att nå våra mål. Den som känner en verksamhet 
bäst är den som jobbar där. Den som känner sina vardagsrutiner bäst är individen. 
Därför är det verksamheterna, företagen och Nackaborna själva som är bäst lämpade 
att hitta lösningar på våra gemensamma utmaningar – men det krävs samverkan och 
samspel för att vi ska kunna tänka nytt, långsiktigt och innovativt. 

NACKAS MILJÖPROGRAM 
2016–2030

3

TECKENFÖRKLARING 
Vilka som har rådighet över att påverka målen. 
Den som har mest rådighet visas överst.

Nacka kommun FöretagPerson
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BAKGRUND Klimatförändringar orsakade av utsläpp 
av koldioxid och andra växthusgaser är ett globalt miljö-
problemen. Utsläppen av växthusgaser till atmos fären 

måste minska till en nivå som innebär att människans påverkan 
på klimatsystemet inte blir farlig. Energianvändning, vägtra� k 
och konsumtion är de största utsläppskällorna av växthusgaser. 
I Nacka minskar utsläppen från energisektorn medan utsläppen 
från vägtra� ken ökar. Hushållens privata konsumtion inom trans-
port, boende och matproduktion står för den största andelen av 
Nackas totala klimatpåverkan. Den totala avfalls mängden i Nacka 
ökar vilket är kopplat till den ökade konsumtionen i samhället. 

Det � nns ingen statistik på privatkonsumtionen på kommunal 
nivå, men nationellt står matkonsumtion för störst andel, följt av 
transporter, bostad och sedan övrigt. Att nå målet samtidigt som 
Nacka växer är en stor utmaning. 

Nacka ska bidra till att minska den globala klimatpåverkan 
genom att sänka sina direkta och indirekta utsläpp av växthusgaser. 

BEGRÄNSAD KLIMATPÅVERKAN

                                                                   Nacka ska minska utsläpp av växthusgaser från   transporter, byggnader och konsumtion. 
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INDIKATORER

1.2 Utsläpp av växthusgaser per person från vägtrafi k (ton/person).1

MÅLNIVÅ 2020 -25% (0,79 ton/person), 2025 -50% (0,53 ton/person), 
2030 80% (0,21 ton/person). 
BASÅR 2010 (1,05 ton/person).      

                                                                   Nacka ska minska utsläpp av växthusgaser från   transporter, byggnader och konsumtion. 

STRATEGISKT MÅL Nacka bidrar till minskad klimatpåverkan genom att 
stärka sitt arbete inom områdena 1) transporter och resor, 2) energieff ektivisering 
och 3) konsumtion. 

5

1.3 Utsläpp av växthusgaser per person från energianvändning i bebyggelse (ton/person).
MÅLNIVÅ 2020 -15% (0,9 ton/person), 2030 -30% (0,75 ton/person). 
BASÅR 2011 (1,07 ton/person).      

1.4 Klimatpåverkan från konsumtion (mäts som trend). 
MÅLNIVÅ ej satt. BASÅR 2016 via vaneundersökning.

1.5 Mängd insamlat avfall från hushåll (kg/person).
MÅLNIVÅ 2030 -30% (279 kg/person). BASÅR 2014 (398 kg/person). 

1.6 Energianvändning i kommunens egna byggnader (kWh/kvm).
MÅLNIVÅ 2020 -20% (120 kWh/kvm). BASÅR 2014 (150 kWh/kvm).  

 1)  LCA-utsläpp från förnybara bränslen ingår ej.

1.1 Utsläpp av växthusgaser per person (ton/person).
MÅLNIVÅ 2020 -15% (2,2 ton/person) 2030 -30% (1,8 ton/person)
BASÅR 2011 (2,6 ton/person). 
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BAKGRUND Mycket små partiklar som PM10 
bildas från tra� kens vägslitage och användning av 
dubbdäck. De små partiklarna är mycket lätta och 

sprids därför i utomhusluften. Forskning och studier visar på 
att inandning av dessa små partiklar är en bidragande orsak 
till vissa sjukdomar. Vid hårt tra� kerade platser är halterna för 
höga i Nacka. 

Kvävedioxid är en gas som bildas vid förbränning från 
motorer. I tätorter brukar tra� ken vara den största utsläpps-
källan. Utsläpp av kväveoxider bidrar till övergödning och 
försurning av naturen men kan även ge negativa 
hälsoe� ekter. Halterna av kvävedioxid i luft har visat en 
tydlig nedåtgående trend, men har nu börjat plana ut på 
grund av en större andel dieselfordon.

FRISK LUFT

Luften ska vara så ren att människors hälsa samt djur, 
växter och kulturvärden inte skadas. 

                                                                                           Halter av partiklar, kvävedioxid   och bensen ska minska i luften.
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2.5 Antal cyklande vid vissa mätpunkter2 i förhållande till total befolkning 
(passager/invånare).
MÅLNIVÅ 2030 15 passager/invånare. 
BASÅR 2015 (750 419 passager/96 000 invånare=7,8 passager/invånare).

2.2 Andel skolor och förskolor där utomhusluften klarar nationellt miljömål för 
kvävedioxid (årsmedelvärde <20 µg/m3 luft, %).
MÅLNIVÅ 2020 90%, 2025 100%. BASÅR 2015 (Siff ror kommer under 2016).

2.1 Andel skolor och förskolor där utomhusluften klarar nationellt mål för 
partiklar (dygnsmedelvärde PM 10 <30 µg/m3 luft, %).
MÅLNIVÅ 2020 90%, 2025 100%. BASÅR 2015 (Siff ror kommer under 2016). 

INDIKATORER

STRATEGISKA MÅL Lägre halter av partiklar i luften. Lägre halter av 
kvävedioxid i luften. Minskade utsläpp av fl yktiga organiska kolväten.

7

                                                                                           Halter av partiklar, kvävedioxid   och bensen ska minska i luften.

2.3 Andel skolor och förskolor där utomhusluften klarar nationellt miljömål för 
bensen (årsmedelvärde ≤1 µg/m3 luft, %).
MÅLNIVÅ 2020 100%, 2025 100%. BASÅR 2015 100%.

2.4 Andelen av alla resor i högtrafi k som sker med cykel (%).
MÅLNIVÅ 2020 10%. BASÅR 2015.    

2.6 Antal påstigande i kollektivtrafi ken i förhållande till total befolkning 
(påstigande/invånare).
MÅLNIVÅ sätts när siff ror för basår kommer. BASÅR 2016. 

2) Mätpunkter vid Skurubron och Sicklavägen.
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BAKGRUND Kemikalieproduktionen i världen 
har ökat i snabb takt och kemikalier � nns idag i de 
� esta varor. Många kemikalier har bra och värde-

fulla egenskaper, men många har också negativa e� ekter på 
hälsa och miljö. I många fall är kunskapen om kemikaliers 
hälsoe� ekter inte undersökta. Nya kemikalier framställs 
fortare än lagstiftningen hinner fasa ut farliga ämnen. 

Farliga kemiska ämnen kan läcka från varor och material 
och påverkar växter, djur och människor. Barn är mycket 
känsligare än vuxna, eftersom de fortfarande växer och 
utvecklas. 

Förorenade områden är en yta av mark- eller vatten-
områden som innehåller hälso- och miljöfarliga ämnen. 
Föroreningarna kommer från utsläpp från till exempel gamla 
industrier, soptippar eller oljedepåer. I Nacka � nns ett stort 
antal områden med förorenad områden. En del är 
sanerade, men andra är dåligt undersökta och utgör en 
risk för omgivningen.

Nacka ska vara så giftfritt att inte människor eller 
miljö påverkas negativt. 

GIFTFRI MILJÖ

SÄRSKILT FARLIGA ÄMNEN är 
ämnen som har egenskaper som kan 
medföra allvarliga och bestående 
eff ekter på människors hälsa och 
i miljön. De kan till exempel vara 
 cancerframkallande, ge fel på 
arvsanlag, hormonsystem eller ge 
svårigheter att få barn. De stannar 
kvar länge i våra kroppar och i vår 
omgivning och vissa av dem kan   också 
vara direkt giftiga. Särskilt farliga 
ämnen omfattas av särskilda regler 
inom EU men är tillåtna att säljas och 
ingå i vanliga konsumentprodukter, till 
exempel i plast.

FARLIGT AVFALL innehåller ämnen 
som är skadligt för miljön och 
människors hälsa. Farligt avfall ska 
samlas in och tas om hand på rätt 
sätt för att förhindra att det sprids 
till luft, vatten och mark. Vanliga 
upphovskällor till farligt avfall i 
hus hållen är färg- och oljerester, 
rengöringsmedel, trasiga elprodukter 
och uttjänta batterier. Det är viktigt 
att det farliga avfallet inte kastas 
tillsammans med övrigt hushållsavfall, 
utan lämnas in separat på angivna 
uppsamlingsplatser i kommunen.

                                                           Nacka ska rensa bort farliga ämnen från miljöer där   barn vistas och från mark och vatten.
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3.6 Andel miljömärkta varor som köps in av kommunen (%).
MÅLNIVÅ 2020 40%, 2030 60%. BASÅR 2014 21%.

3.5 Andel ekologisk mat i kommunens verksamheter (%).
MÅLNIVÅ 2020 50%, 2030 75%. BASÅR 2014 30%. 

3.2 Skolor, förskolor, lekplatser och idrottsanläggningar som är inventerade och 
åtgärdade avseende särskilt farliga ämnen (%).
MÅLNIVÅ 2020 10%, 2025 50%, 2030 100%. 

3.1 Andel punkter på checklistan3 för giftfri förskola som förskolorna i snitt klarat av (%).
MÅLNIVÅ 2018 75%, 2020 100%. 

INDIKATORER

STRATEGISKA MÅL Minskade gifter i barns vardag. Inga skadliga utsläpp från 
förorenade områden.

9

                                                           Nacka ska rensa bort farliga ämnen från miljöer där   barn vistas och från mark och vatten.

3) Checklistan hittar du på www.nacka.se
4) Gäller förorenade områden med riskklass 1 och 2 enligt Naturvårdsverkets riskklassning  
 av förorenade områden. Klass 1: ”Mycket stor risk för människors hälsa och miljön”. 
 Klass 2: ”Stor risk för människors hälsa och miljön”.

3.3 Förorenade markområden4 som är sanerade (%).
MÅLNIVÅ 2025 50%, 2030 100%. 

3.4 Mängd farligt avfall som slängs i vanliga soppåsen (g/hushåll och vecka).
MÅLNIVÅ 2020 50g/hushåll och vecka, 2030 0 g/hushåll och vecka. 
BASÅR 2014 100 g/hushåll och vecka.
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BAKGRUND Kust, sjöar och vattendrag utsätts 
för miljöpåverkan från många håll bland annat från 
jordbruk, nedfall från luft, sjöfart och industrier. 

Ekosystemen i Nackas sjöar och längs kusten är kraftigt 
påverkade av övergödande ämnen. Dåliga syreförhållanden 
och omfattande algblomningar är några av tecknen på det. 
Vattenmiljöerna är även påverkade av miljögifter från giftiga 
båtbottenfärger, oljeutsläpp och gamla industriutsläpp. 

Utsläppen av miljöpåverkande ämnen kan begränsas med 
lagstiftning och planering, men inte i tillräcklig omfattning. 
Det behövs även fortsatt arbete på lokal nivå i enlighet med 
vattendirektivet och att samverka med andra kommuner 
i regionen kring gemensamma åtgärder.

Sjöar och vattendrags biologiska och ekologiska värden ska 
bevaras. Kust och farvatten i Nacka ska ha goda förutsättningar för 
rik biologisk mångfald och ha god tillgänglighet för rekreation.

RENT VATTEN

VATTENFÖREKOMSTER är kust-
vatten eller sjöar som omfattas av 
ett EU-direktiv: 
VATTENDIREKTIVET  Alla vatten-
förekomster ska uppnå god 
ekologisk status och god kemisk 
status, vilket innebär att de ska ha 
en frisk miljö för växter och djur, och 
vara fria från tung metaller och andra 
miljögifter. I Nacka klassas alla våra 
kustvatten och från och med 2016 
även nio insjöar som vattenföre-
komster. Bedömningen av god 
ekologisk och kemisk status görs 
vart 6:e år av Vattenmyndigheten.

ENSKILDA AVLOPP är avlopps-
anläggningar som inte är anslutna 
till kommunala avloppsledningsnät. 
Enskilt avlopp har antingen en egen 
reningskonstruktion eller töms av 
slamtömningsbil. Bristfälliga enskilda 
avlopp orsakar att orenat avlopps-
vatten läcker ut i miljön. Vattendrag, 
sjöar och hav övergöds och dricks-
vatten kan förorenas.

GIFTIGA BÅTBOTTENFÄRGER 
målas på båtars skrov för att för hindra 
att havstulpaner och alger börjar 
växa på båten, men giftet från färgen 
läcker också ut till vattnet. Istället 
för att måla kan man till exempel 
tvätta  båten när larverna satt sig, eller 
använda en ultraljudssändare.

                                          Vattenkvaliteten i Nackas sjöar och kustvatten ska vara fortsatt   god och förbättras där det behövs.
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4.6 Andel båtar som inte använder giftiga båtbottenfärger9 (%).
MÅLNIVÅ 2020 25%, 2025 50%, 2030 75%. BASÅR 2016.  

4.4 Andel sjöar7 med god status vad gäller övergödning8 (%).
MÅLNIVÅ 2020 75%, 2025 85%, 2030 100%. BASÅR 2015 65%. 

4.3 Andel vattenförekomster6 som uppnår god kemisk status (%).
MÅLNIVÅ 2027 100%. DELMÅL 2021 60%. BASÅR 2015 (siff ra kommer). 

INDIKATORER

5)  Vattenförekomster är idag: Strömmen, Lilla Värtan,   
 Askrikefjärden, Skurusundet, Baggensfjärden, Ingarö   
 fjärden, Neglingemaren, Vårgärdssjön och Erstaviken.
6)  Vattenförekomster är idag: Strömmen, Lilla Värtan,   
 Askrikefjärden, Skurusundet, Baggensfjärden, Ingarö   
 fjärden, Neglingemaren, Vårgärdssjön och Erstaviken.
7)  Gäller följande sjöar: Abborrträsk, Bagarsjön, 
 Bastusjön, Dammsjön, Dammtorpssjön, Glasbruks-  
 sjön, Insjön, Järlasjön, Karbosjön, Kocktorpssjön, 
 Koviksträsk, Kvarnsjön, Källtorpssjön, Lundsjön,   
 Långsjön, Myrsjön, Rudträsk, Sandasjön, Sicklasjön,   
 Strålsjön, Sågsjön, Söderbysjön, Tollareträsk, 
 Trehöringen, Ulvsjön, Vittjärn och Ältasjön.

4.2 Andel vattenförekomster5 som uppnår god ekologisk status (%).
MÅLNIVÅ 2027 100%. Delmål 2021 60%. BASÅR 2015 (siff ra kommer). 

4.1 Andel badvattenprover som inte har någon anmärkning (%).
MÅLNIVÅ 2020 100%. BASÅR 2014 83%.   

4.5 Antal enskilda avlopp i kommunen (st).
MÅLNIVÅ 2020 1 500 st, 2025 900 st, 2030 350 st enskilda avlopp. 
BASÅR 2015 cirka 2 000 st.     

STRATEGISKA MÅL Livskraftiga ekosystem i sjöar, våtmarker, vattendrag och 
längs kust. Skydd av marina områden. Minskad påverkan från båtlivet. Minskade 
fosfor- och kväveutsläpp till vatten.

11

                                          Vattenkvaliteten i Nackas sjöar och kustvatten ska vara fortsatt   god och förbättras där det behövs.

8) Mäter totalhalt fosfor. Fosforprover tas varje år i Nacka  
 och gör att indikatorn kan följas med tätare intervall än  
 punkt 2 och 3. För vattenförekomster gäller 
 ”god status”, för övriga sjöar gäller Naturvårdsverkets 
 klassning måttligt eller låga halter.
9) Indikatorn avser båtklubbar som arrenderar mark av   
 kommunen (vilket gäller majoriteten av båtklubbarna).
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GOD BEBYGGD MILJÖ

Den bebyggda miljön i Nacka ska bidra till en god livsmiljö 
där resurser nyttjas på ett hållbart sätt. Det ska vara nära till 
naturen och människors hälsa ska stå i fokus. Nackas sårbarhet 
inför e� ekterna av klimatförändringar ska minska. 

BAKGRUND Boende och livsstilar påverkar miljö 
och hälsa på många sätt exempelvis materialval 
i bostäder, närhet till grönska samt resor till arbete 

och fritidsaktiviteter. Det � nns idag brister i infrastruktur, 
byggnader och styrning. 

Inomhusmiljön i Nacka har i stort förbättrats. Kommunen 
har sedan länge arbetat med att framförallt kartlägga radon-
värden och ge vägledning åt fastighetsägare för att åtgärda 
radonproblem. Många människor i Nacka är fortfarande 
störda av buller, framförallt från tra� ken. 

En förtätning av kommunen med ökade möjligheter 
att åka kollektivt ger klimatvinster. Samtidigt är det en 
utmaning att förtäta och öka befolkningsmängden parallellt 
med att minska störningar från buller och ge god 
tillgänglighet till rekreativa grönytor.

                                                                                 Nacka ska bygga ett hållbart samhälle   med människors hälsa i fokus.

MILJÖBYGGNAD är en certifi ering 
av byggnader som fi nns i tre nivåer; 
brons, silver och guld. För att få en 
certifi ering i Miljöbyggnad måste 
fl era kriterier uppfyllas inom bland 
annat energianvändning, ventilation, 
fuktsäkerhet och vilka kemikalier som 
får ingå i byggmaterialen.

KLIMATANPASSNING I takt med att 
medeltempera turen på jorden höjs 
förändras vårt klimat. Det innebär 
bland annat höjda havsnivåer, mer 
nederbörd, kraftigare stormar och 
fl er värmeböljor. För att anpassa oss 
till dessa förändringar behöver vi 
bygga våra samhällen smart så att 
vi minimerar de skador och problem 
som kan uppstå på grund av klimat-
förändringarna.
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5.5 Andel invånare som har högst 300 meters gångavstånd till ett grönområde14 
eller park (%).
MÅLNIVÅ sätts när siff ror för basår har tagits fram. BASÅR 2016.

5.4 Andel invånare som har högst 1 kilometers gångavstånd till större 
friluftsområde13 (%).
MÅLNIVÅ sätts när siff ror för basår tagits fram. BASÅR 2015.

5.3 Andel beslutade detaljplaner som arbetar utifrån ”Riktlinjer för hållbart 
byggande”12 (%).
MÅLNIVÅ 2020 100%. BASÅR 2015.     

5.2 Framtagen strategi för klimatanpassning av Nacka kommun senast år 2018 (Ja/nej).        

5.1 A) Andelen kommunal nybyggnation som är klassad som Miljöbyggnad eller 
motsvarande certifi ering där kommunen är byggherre (%). 
MÅLNIVÅ 2020 50%, 2025 100%. BASÅR 2015 0%.   
5.1 B) Antal miljöcertifi erade10 byggnader i Nacka kommun (st). 
MÅLNIVÅ 2025 200 st, 2030 400 st. BASÅR 2015 63 st11   

INDIKATORER

STRATEGISKA MÅL Miljöanpassad bebyggelsestruktur. God inomhusmiljö. 
God ljudmiljö. Tillgång och tillgänglighet till parker och natur ska vara god i alla 
kommundelar, nära bostäder och förskolor.

13

                                                                                 Nacka ska bygga ett hållbart samhälle   med människors hälsa i fokus.

5.6 Andel av befolkningen som bor i bostäder med en god ljudmiljö inomhus15 (%).
MÅLNIVÅ 2030 75%. BASÅR 2016.

5.7 Andel förskolor och skolor där radonhalten är under gränsvärdet16.   
MÅLNIVÅ 2020 100%. BASÅR 2015. 

13) Friluftsområde enligt kommunens defi nition 
 ”strövområde” i Grönstrukturprogrammet.
14) Ett grönområde ska uppfylla kommunens defi nition för 
 attraktiv park och närnaturområde. 
15) Innebär högst 30 dBA ekvivalent ljudnivå, och 45 dBA   
 maximal ljudnivå.
16)Årsmedevärde under 200 Bequerel per kubikmeter luft.

10) Miljöbyggnad, Svanen, Breeam eller Leed
11) Varav Miljöbyggnad 62 st, Svanen 1 st, Breeam uppgift   
 saknas, Leed uppgift saknas.
12) Nacka kommuns riktlinjer för hållbart byggande hittar 
 du här: www.nacka.se/web/politik_organisation/  
 sa_styrs_nacka/sa_styrs/regelverk/Documents/ovriga_
 regelverk/riktlinjer_hallbart_byggande.pdf

5.4 Andel invånare som har högst 1 kilometers gångavstånd till större 
friluftsområde13 (%).
MÅLNIVÅ sätts när siff ror för basår tagits fram. MÅLNIVÅ sätts när siff ror för basår tagits fram. MÅLNIVÅ BASÅR 2015.BASÅR 2015.BASÅR
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14

BAKGRUND En långsam men kontinuerlig 
förlust av biologisk mångfald pågår i länet och även 
i Nacka. Det beror bland annat på den 

fragmentering av grönstrukturen som pågår till följd av en 
hög exploateringstakt. Att lyckas behålla en biologisk 
mångfald är avgörande för att ekosystem ska fungera och 
göra nytta som att rena vatten och luft, pollinera våra grödor 
med mera. En hög artrikedom ger � er ekosystemtjänster 
samt bidrar till en bättre naturupplevelse. Fler åtgärder krävs 
inom skydd, skötsel och fysisk planering för att bygga in och 
inte bort biologisk mångfald.

Nacka kommun har en jämförelsevis stor andel skyddad 
naturmark och många ekar, som är mycket viktiga för den 
biologiska mångfalden. Andra typer av biotoper som är 
särskilt gynnsam för biologisk mångfald � nns det få av till 
exempel våtmarker och hävdade marker.

Nacka ska ha ett attraktivt och varierat landskap med 
en bevarad mångfald av djur och växter. 

ETT RIKT VÄXT- OCH DJURLIV

     
 

 
     Nacka ska ha ett attraktivt och varierat landskap med en   bevarad mångfald av djur och växter.

EN INDIKATORART är en djurart 
eller en växtart som trivs i vissa 
speciella miljöer. Om en sådan art 
lever i ett område så kan man anta 
att många andra arter som trivs i 
samma typ av miljö också fi nns där. 
På så vis kan man genom att följa hur 
indikatorarterna trivs få en uppfatt-
ning om hur även andra arter trivs 
där. Ett exempel är igelkotten, som 
trivs i miljöer där det fi nns goda 
förutsättningar för många andra arter 
att trivas också.

EKOSYSTEMTJÄNSTER är naturens 
”gratistjänster” som direkt eller 
indirekt bidrar till människors väl-
be fi nnande. Exempel på ekosystem-
tjänster är pollinering av växter, 
rening av vatten och luft och fi sk som 
ger föda. Ekosystemtjänsterna kan 
också bidra till att hantera sårbar-
heter som att mildra eff ekterna av ett 
förändrat klimat. 

HÄVDADE MARKER är ängar och 
hagar som man sköter om för att 
de inte ska växa igen med sly, buskar 
och skog. Det gör man till exempel 
genom att man låter djur beta 
eller slåttrar marken med lie eller 
maskin. Många arter är beroende 
av det öppna ängslandskapet för 
att överleva.
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6.2 Andel skyddad naturyta av kommunytan (%).
MÅLNIVÅ 2030 25%. BASÅR 2015 20%.   

6.1 Andel yta av kommunytan som är naturmark med höga naturvärden17 (%).
MÅLNIVÅ 2030 10%. BASÅR 2010 6%.   

6.3 Utveckling för Nackas lokala indikatorarter (%).
MÅLNIVÅ utvecklingen ska vara positiv för minst 25% av indikatorarterna och 
oförändrat för övriga. BASÅR 2016.     

INDIKATORER

17) ”Höga naturvärden” är en defi nition enligt Naturvårdsverkets tregradiga klassning.

STRATEGISKT MÅL Varierat landskap med en hög grad av biologisk mångfald, 
ekosystemtjänster och rekreativa kvaliteter.

15

     
 

 

     Nacka ska ha ett attraktivt och varierat landskap med en   bevarad mångfald av djur och växter.
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ÖPPENHET OCH MÅNGFALD
Vi har förtroende och respekt för 

människors kunskap
och egna förmåga – samt för deras 

vilja att ta ansvar
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NACKA 
KO M M U N 

Plats och tid Nacka stadshus 16.30- 18:00 

BESLUTANDE 
Hans Peters (C), Ordf 
Peter Zethraeus (M), 1:e vice Ordf 
Roger Bydler (MP), 2:e vice Ordf 
Anna Kjellin Flory (M) 
Anders Tiger (Iill) 
Bjame Hansson (L) 
Carl-Magnus Grenninger (S) 

l (l l) 

11 januari 2016 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Miljömålskornmitten 

Övriga deltagare Klara Palmberg-Broryd, Jenny Andersson, Sabina Nilsson och Carina 
Andn!sen. 

Utses att justera 

Justeringsdatum 

U n derskrifter 

Namn Roger Bydler 
13 januari 2016 Paragrafer 1 

...... \1~: ....... ~ ............................................................................. . 
J en~y--A~d~d~on 

sekreterare 

Ordfönmde ~~----·-···-·-·-···-·-·-
Justenmd~ er~,____:_~f---\-=Jk-'""--_ .~ ~-

Roger~ j 
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NACKA 
KOM M U N 

BEVIS OM ANSLAGSDAG 

2 (Il) 

11 januari 2016 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Miljömålskommitten 

Miljömålskommittens protokoll är justerat 
Justeringen har tillkännagivits genom anslag 

Sammanträdesdatum 
Anslaget sätts upp 
Anslaget tas ned 
Förvaringsplats för protokollet 

Underskrift 

Utdragsbestyrkande 

Justerandes signatur 

\Y8 

11 januari 2016 
14 januari 2016 
5 februari 2016 
Nacka stadshus 

j~~:r~~·· ······ ·· 

Utdragsbestyrkande 
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3 (Il) 

11 januari 2016 

NACKA 
KOM M U N SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

Miljömålskommitten 

§ l Miljöprogram 

Beslut 
Miljömålskommitten föreslår att kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att anta 
Nackas miljöprogram 2016-2030 i enlighet med stadsledningskontorets förslag, men med 

följande justeringar: 

Övergripande 

- Det bör ytterligare tydliggöras, tex med markeringar vilka indikatorer som är kopplade till 
nationella miljömål och vilka som är kopplade till regionala mål. 

- Indikatorerna ska numreras under respektive lokalt miljömåL (lättare att orientera sig då) 

De enskilda indikatorerna 

Frisk luft 

-Utreda förutsättningarna för att ta fram en indikator för andelen resor som görs med 
bensin/ dieseldriven bil, i syfte att underlag ska finnas framtaget 2017. 

- 4:e indikatorn kan behöva justeras efter att resultatet från resvaneundersökningen 
presenteras under 2016. 

- 5:e indikatorn justeras så att målnivån 2030 sätts till 15 passager per invånare 

Giftfri miljö 
- 3:e indikatorn kompletteras med en specifikation av vad som avses med riskklass 1 och 2 

- 4:e indikatorn ska kompletteras med ett delmål för år 2020 

-Utreda förutsättningarna för en kompletterande indikator angående andel närproducerad 

mat, exempelvis med krav på god djurhållning osv, i kommunens verksamheter, i syfte att 
underlag ska finnas framtaget 2017. 

Rentvatten 

-3:e och 4:e indikatorn, lägg till en not om vilka vattenförekomster och sjöar som avses. 

God bebyggd miljö 

- 1 :a indikatorn kompletteras med texten ... där kommunen är byggherre ... 
- 2:a indikatorn kompletteras med målet att det ska vara uppfyllt 2018 

- 5:e indikatorn justeras i texten med . . .. till ett grönområde/PARK .. ... 

Att delmålet för transporter på Begränsad klimatpåverkan ändras från 45% till80% (0,21 

ton/person) till2030 

Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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4 (Il) 
11 januari 2016 

NACKA 
KO M M U N 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Miljö målskommitten 

Att lägga till indikatorn Andel dubbdäck av totala antalet vinterdäck under målet Frisk luft 

Ärendet 
Nacka kommun antog i juni 2014 sex stycken lokala miljömål med tillhörande precisering 

och etappmål. Miljömålen spänner över alla typer av verksamheter i kommunen. För att 

styra miljöarbetet i riktning mot miljömålen har ett miljöprogram arbetats &am under 2015. 
I miljöprogrammet har varje miljömål försetts med indikatorer och tidsatta målnivåer. 

Syftet är att på så vis följa upp hur miljöarbetet fortskrider. Resultatet följs upp årligen i 
samband med kommunens årsredovisning och redovisas till kommunstyrelsen. 

Yrkanden 
Hans Peters (C) yrkade tillsammans med Peter Zethraeus (M), Anna Kjellin Flory (M), 
Bjarne Hansson (L) och Anders Tiger (KD) att Miljömålskommitten föreslås besluta: 

Att tillstyrka föreliggande förslag till miljöprogram med följande justeringar; 

Övergripande 

- Det bör ytterligare tydliggöras, tex med markeringar vilka indikatorer som är kopplade till 

nationella miljömål och vilka som är kopplade till regionala mål. 

- Indikatorerna ska numreras under respektive lokalt miljömåL (lättare att orientera sig då) 

De enskilda indikatorerna 

Frisk luft 
-Utreda förutsättningarna för att ta &am en indikator för andelen resor som görs med 

bensin/ dieseldriven bil, i syfte att underlag ska finnas framtaget 2017. 

- 4:e indikatorn kan behöva justeras efter att resultatet från resvaneundersökningen 

presenteras under 2016. 
- 5:e indikatorn justeras så att målnivån 2030 sätts till 15 passager per invånare 

Giftfri miljö 
- 3:e indikatorn kompletteras med en specifikation av vad som avses med riskklass 1 och 2 
- 4:e indikatorn ska kompletteras med ett delmål för år 2020 

-Utreda förutsättningarna för en kompletterande indikator angående andel närproducerad 

mat, exempelvis med krav på god djurhållning osv, i kommunens verksamheter, i syfte att 

underlag ska finnas framtaget 2017. 

Rentvatten 
-3:e och 4:e indikatorn, lägg till en not om vilka vattenförekomster och sjöar som avses. 

Justerandes signatur Utdragsbestyrkande q_\) 
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11 januari 2016 

NACKA 
KO M M U N 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Miljömålskommitt<~n 

God bebyggd miljö 
- 1 :a indikatorn kompletteras med texten ... där kommunen är byggherre ... 

- 2:a indikatorn kompletteras med målet att det ska vara uppfyllt 2018 
- 5:e indikatorn justeras i texten med .... till ett grönområde/PARK .... 

Roger Bydler (MP) yrkade att följande ändringar görs i miljöprogrammet: 

Att delmålet för transporter på Begränsad klimatpåverkan ändras från 45% till80% (0,21 

ton/person) till2030 
Att lägga till indikatorn "Andel dubbdäck av totala antalet vinterdäck" under målet Frisk 

luft 
Att lägga till indikatorn att kommunens transporter är fossilfria år 2030 

Att Hans Peters (C) yrkade bifall till delmålet för transporter på Begränsad klimatpåverkan 

ändras från 45% till80% (0,21 ton/person) till2030 och att lägga till indikatorn "Andel 
dubbdäck av totala antalet vinterdäck" under målet Frisk luft. 

Carl-Magnus Grenninger (S) yrkade att rapporten "Analys av miljösituationen i Nacka" ska 

göras till en del av miljöprogrammet. 

Beslutsgång 
Miljömålskommitten beslutade i enlighet med Hans Peters yrkande samt med Roger Bydler 

(MP) yrkande om att delmålet för transporter på Begränsad klimatpåverkan ändras från 
45% till80% (0,21 ton/person) till2030 och att indikatorn "Andel dubbdäck av totala 

antalet vinterdäck" under målet Frisk luft läggs till. 
Kommitten avslog Roger Bydler (MP) yrkande om indikatorn för kommunens transporter 

samt Carl-Magnus Grenninger (S) yrkande om rapporten. 

Protokollsanteckning 
Ordföranden Hans Peters (C) tillsammans med Peter Zethraeus (M), Anna Kjellin 
Flory (M), Bjarne Hansson (L) och Anders Tiger (KD) lät anteckna följande till 
protokollet. 

"Det är nu mycket tillfredställande att Nacka kommun kan ta nästa steg i miljöarbetet. 2016 

är första året då de nya indikatorerna ska följas upp och sedan utvärderas. Det sker i 
samband med bokslutet för 2016. Det kan därefter bli aktuellt med uppdatering och 

justeringar i indikatorerna utifrån nya mätresultat, nya bakgrundsfakta, ny forskning och 

andra händelser som påverkar miljön i Nacka. Det kan också bli aktuellt med nya 
indikatorer men det kan även resultera i borttagande." 

Roger Bydler (MP) lät anteckna följande till protokollet. 

Ordfårandes signatur Utdragsbestyrkande 
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KOM M U N 

6 (Il) 

11 januari 2016 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Miljömålskommitten 

"Den process som började i Miljö- och stadsbyggnadsnämnden med att ta fram lokala 
miljömål för Nacka har lett till att miljö- och klimatfrågorna har lyfts till att behandlas som 
ett kommungemensamt utvecklingsområde. I början av 2015 bildades Miljömålskommitten 
som ett beredande organ till Kommunstyrelsen och därmed fick miljö- och klimatfrågorna 
en samlad hemvist för beredning och uppföljning. Erfarenheterna från året som gått är 
också att den kompetens och det engagemang som finns hos de ~änstemän som är 
involverade på ett positivt sätt har bidragit till att ett samlat förslag nu finns till miljömåL 

Verkställandet av de åtgärder som krävs för att uppfylla beslutade målligger naturligt hos 
de olika nämnderna. Samtidigt finns det miljömål som kräver åtgärder inom flera 
nämndområden och i dessa fall skapar den nuvarande organisationen förutsättningar för att 
även dessa frågor drivs. 

De nu föreslagna miljömålen är förstås baserade på de kunskapsunderlag som finns idag 
och i vissa fall även resultatet av kompromisser. I takt med att erfarenheter genom 
uppföljning av målen och ny kunskap erhålls kommer revideringar att behöva göras. När 
nu miljömålen beslutas har ett viktigt steg tagits för en utveckling till ett hållbart Nacka. 

Dokumentets sex områden 

Begränsad klimatpåverkan 
Indikator 1, "Utsläpp av växthusgaser per person från transporter". Transportsektorn står 
nationellt för i storleksordningen en tredjedel av utsläppen av växthusgaser. Räknas utrikes 
flyg och sjöfart in är det c:a 40 %. Riksdagens alla partier utom SD har beslutat att 
inriktningen är en fossilbränslefri fordonsflotta 2030 - gäller vägfordon. Med den 
definition som Trafikverket har föreslagit och som även förs fram i SOU 2013:84, 
Fossilfrihet på väg, är definitionen för detta en minskning till2030 med 80% av 
fordonsflottans utsläpp av växthusgaser. Nacka kommuns klimatmål bör harmoniera med 
beslut tagna på nationell nivå. Innebär att målnivån 2030 ska vara -80% (0.21 ton/person). 
Att i Nackas fall ange utsläppen per person är rimligt med tanke på den starka 
befolkningsökning som kommer att ske fram till 2030. Under perioden kommer 
tunnelbana att finnas utbyggd till Nacka, vilket ger förutsättningar för ett ökat kollektivt 
resande. För att uppfylla målnivån 2030 krävs att även nationella styrmedel och åtgärder 
sätts in och får effekt. I uppföljningsarbetet får därför avgöras i vilken utsträckning de 
bidrar och hur de ska kunna utny~as i arbetet för att nå önskad måluppfyllelse. 

Indikator 3, Klimatpåverkan genom konsumtion". Konsumtion står för en betydande del 
av utsläppen och för att påverka våra konsumtionsmönster är det i första hand våra 
värderingar och beteenden som behöver ändras. Under 2016 planeras en enkät gå ut till 
kommunmedborgarna med syfte att få veta hur konsumtionsmönster och synen på 
konsumtion kopplad till miljö och klimat är bland Nackaborna. Med resultatet från denna 
enkät tas sedan fram en målnivå för indikatorn. 

I det dokument som tidigare har varit uppe till beslut i KF finns etappmål (indikator), 
"Kommunens transporter ska vara helt fossilfria senast under 2030". 
I en tidigare version hade detta gjorts om till två indikatorer om kommunens *nsteresor 
och kommunanställdas pendlingsresor. Nu finns ingen indikator med som tar upp 
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11 januari 2016 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Miljömålskommitten 

kommunens resor. Inte minst med koppling till indikator 1 hade det varit lämpligt att 
kommunen har mål för sin egen strävan att minska utsläppen av växthusgaser. 
Förhoppningen är därför att detta mål förs in igen, vilket jag även yrkade om. 

Frisk luft 
De strategiska målen är dels lägre partiklar i luften, dels lägre halter av kvävedioxid. 
Noterbart är att de nationella målen för skolor och förskolor ska klaras först om tio år. I 
det dokument som låg till underlag för KF:s tidigare behandling var inriktningen att det 
nationella målet för kvävedioxid skulle klaras 2020, nu framflyttat till 2025. Vi vet idag att 
c:a 1200 människor dör i förtid varje i Sverige p.g.a. av fordons utsläpp av kvävedioxider 
som ökat kraftigt genom övergången till diesel. Dessutom orsakar dessa utsläpp en mängd 
luftrörssjukdomar, t.ex. astma. Målen innebär att de som idag går i förskolor inte kommer 
att få en miljö som är acceptabel enligt de nationella normerna förrän en bra bit upp i 
skolåldern. 

"Andel dubbdäck av totala antalet vinterdäck", fanns med som en indikator i tidigare 
dokument, men hade tagits bort i det dokument som förelas Miljömålskommitten. 
Eftersom dubbdäck orsakar att partiklar både från däck och vägbanor sprids, är det ett 
viktigt område att följa och agera inom för att minska dubbdäcks-användningen. Inte minst 
för att medvetandegöra fordonsägare och skapa opinion är det en indikator som bör vara 
kvar. 

Indikatorerna "Andelen resor i högtrafik som sker med cykel", "Andel cyklande vid vissa 
mättidpunkter i förhållande till total befolkning" och "Andel påstigande i kollektivtrafiken i 
förhållande till total befolkning" påverkar luftkvaliteten om de leder till minskat bilåkande. 
De är minst lika viktiga indikatorer för att uppnå målen för indikatorn Begränsad 
klimatpåverkan. I SOU, Fossilfrihet på väg, anges att kollektivtrafiken behöver öka med 
minst 100% och cykel med över 200% för att målet en fossilbränslefri fordonsflotta ska 
nås. 

Giftfri miljö 
Indikator 1, "Antal punkter på checklistan för giftfria förskola som förskolorna klarar av i 
snitt" har av alla i Miljömålskommitten setts som ett högt prioriterad område där åtgärder 
krävs så snart det bara går. Den undersökning som kommunen låtit göra via ett 
examensarbete, visade att på i stort sett alla förskolor förekommer leksaker, möbler, 
golvbeläggningar etc där giftiga ämnen ingår. Medvetenheten bland personalen var 
dessutom mycket låg om förekomsten av giftiga ämnen i den miljö de arbetar. 

Indikator 2, "Skolor, förskolor och idrottsanläggningar som är inventerade och åtgärdade 
avseende särskilt farliga ämnen(%)". Först 2030 ska enligt nu liggande målnivå alla skolor, 
förskolor och idrottsanläggningar vara åtgärdade. Med koppling till indikator 1 och allmänt 
med tanke på att ju yngre barn är desto mer utsatta är de för giftiga ämnen, bör här en 
prioritering göras av förskolor. 

Rentvatten 
För indikatorerna 2 och 3 saknas basvärden, varför det inte kan bedömas hur realistiska 
angivna målnivåer är. Vattenförekomster omfattar såväl sjöar som våra kustvatten. För att 
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nå 100% god ekologisk status och kemisk status för våra kustvatten måste vi få våra 
grannkommuner och de som släpper ut ämnen runt Mälaren att sluta med det. Innebär 
alltså att ett nära samarbete krävs med berörda kommuner för att uppnå målnivåerna. 

Indikator 4, "Andel sjöar med god status vad gäller övergödning(%)". Vissa av våra insjöar 
är strakt förorenade, exempel är Långsjön. Här krävs sannolikt stora insatser för att klara 
satta mål. 

Indikator 6, "Andel båtar som inte använder giftiga båtbottenfårger (%)".Här saknas 
uppgift för basår, varför utmaningen i den angivna målnivåerna inte kan bedömas. Dock 
syns målnivåerna åtminstone 2020 och 2025 låga och ambitionen bör vara att giftiga 
båtbottenfårger helt ska försvinna till 2030. 

God bebyggd miljö 
Här krävs insatser för att ta fram och utforma indikatorer som ger vägledning och 
möjliggör uppföljning så att den stadsbildning som är under planering och skapande blir 
miljö- och klimatmässigt hållbar. En tät, funktionsblandad och samtidigt mötes- och 
rekreationsvänlig stadsstruktur är en förutsättning för en hållbar Nacka stad. Och då även 
med beaktande av social och ekologisk hållbarhet. Förutom att indikatorer behövs som har 
mer direkt med miljö och klimat att göra, behöver även former och styrmedel utvecklas för 
hur hållbar stadsbildning totalt sett ska säkras i den starka utbyggnads-process kommunen 
befinner sig i. 

Indikator 2, "Framtagen strategi för klimatanpassning av Nacka kommun". En sådan 
strategi är angelägen att ta fram för kommunen. Den kommer då inte att endast beröra 
området God bebyggd miljö, utan även andra områden. Nacka omges till stora delar av 
hav, vilket gör att den pågående havsytehöjningen kommer att påverka strandområden, 
t.ex. med erosion. Efter omkring 2050 förutses havsytehöjningen komma att överstiga 
landhöjningen. Det kan även komma att leda till att dricksvattenförsörjningen måste säkras 
i en situation då havsvatten tränger in i Mälaren. 

Ett rikt växt- och djurliv 
Som konstateras i "Bakgrund" sker en kontinuerlig förlust av biologisk mångfald i 
kommunen och det behövs åtgärder för att skydda både fauna och flora. Indikator 3, 
"Utveckling för Nackas lokala indikatorarter". Har nu getts en målnivå av "minst 25%" av 
indikatorarterna ska vara positiv och oförändrade för övriga. Tidigare var målnivån satt till 
att "minst 75%" skulle vara positiv. Detta är ett område att speciellt följa upp." 

Carl-Magnus Grennioger (S) lät anteckna följande till protokollet. 

"Nacka kommuns Miljömålskommitte (MMK) har funnits i ett års tid, dvs. under 2015. 
Min uppfattning är att alla ledamöterna i kommitten - oavsett politisk hemvisst - har 
ungefår samma uppfattning om vilka miljöproblem som finns i kommunen. Grunden för 
vår gemensamma kunskap om och syn på miljön i Nacka är en alldeles utmärkt rapport 
gjord av miljöenheten i Stadshuset daterad den 15 april 2015, med rubriken "Analys av 
miljösituationen i Nacka" . 
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Rapporten inleds med en sammanfattande bedömning av läget för fem av de sex strategiska 
mål fullmäktige i juni 2014 beslutade att kommunen ska jobba utifrån: Frisk luft, Giftfri 
miljö, Rent vatten, God bebyggd miljö samt Ett rikt växt- och djurliv. Bedömningen av 
dessa olika strategiska mål görs med en skala bestående av Godtagbart läge (grönt ljus), 
Otillfredsställande läge (gult ljus) och Dåligt läge (rött ljus). 

I den upprättade tabellen finns ett (!) grönt ljus, nio gula ljus samt sex röda ljus. Mats 
Gerdau uttryckte sig om denna tabell vid ett möte mellan KS och MMK att den inte såg 
bra ut, så han ville inte ha med den i miljöprogrammet! 

Arbetet i MMK präglades till en början av öppenhet och diskussioner om olika ideer och 
tillvägagångssätt för att uppnå de fastställda målen. Dock har inga protokoll värda namnet 
förts. I de minnesanteckningar vi ledamöter fått har inte ens nämnts de olika förslag som 
kommit upp under sammanträdena. 

De sista sammanträdena hade miljöprogrammet snävats in till att enbart röra sig om 
procentsatser - så kallade indikatorer - för uppfyllandet av de olika delmålen. I stort sett 
rent tekniska uppgifter, som ledamöterna skulle ta ställning till. Av bakgrundsanalysen i 
rapporten från april 2015 finns inget kvar. 

Ingen vägledning ges om hur det ska gå till att uppnå de olika indikatorerna. Inga förslag på 
konkreta åtgärder. Ingen bakgrund till varför indikatorerna finns och hur de är uppbyggda. 
Slutresultatet av ett års arbete innebär att Kommunfullmäktige ska ta ställning till ett antal 
tekniska indikatorer. 

Detta trots att MMK jobbat med frågan i ett år och nu måste betraktas som insatta i frågan. 
Det är ju därför MMK bildades. Den politiska majoritetens tanke är att de olika 
kommunala nämnderna ska komma fram till egna lösningar på de olika frågorna. 

I förordet till programmet står dessutom bland annat: "I Nacka kommun tror vi på 
människors vilja och förmåga att ta ansvar." "Den som känner en verksamhet bäst är den 
som jobbar där. Den som känner sina vardagsrutiner bäst är individen". Visst, självfallet. 

Men hur ska vi förändra beteenden i en av de absolut viktigaste politiska frågorna utan en 
antydan om hur problemen ser ut och hur det ska gå till att lösa dem. De borgerliga 
partierna verkar lyckas med konststycket att avpolitisera miljöfrågorna, en av de absolut 
viktigaste politiska frågorna idag, genom att göra dem till ett problem med att uppfylla 
indikatorer. 

Vi socialdemokrater stödjer programmet, men anser att det fattas en hel del i ett dokument 
som kan kallas för Miljöprogram. Därför har jag föreslagit att Miljömålskommitten ska foga 
rapporten "Analys av miljösituationen i Nacka" till miljöprogrammet. MMK avslog detta 
förslag." 

Bjame Hansson (L) lät anteckna följande till protokollet. 
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"Liberalerna ser med tillfredsställelse på att kommitten nått fram miljöindikatorer som skall 
vägleda det kommande miljövårdsarbetet inom kommunen. 

Inom Liberalerna anser att detta dokument hade vunnit på att man lyft fram Västra 
Sicklaön, som vår stora miljöutmaning. Detta skulle kunna ha betydelse för hela 
kommunen. I Hammarby sjöstad och Djurgårdsstaden varit lok för framgångsrikt 
miljöarbete i hela Stockholm. 

I denna del planeras för 13.500 lägenheter och 10.000 verksamhetsplatser. Det innebär att 
ungefår 75% av Nackas planerade bebyggelse kommer att hamna i Västra Sicklaön. 
Samtidigt kommer vi till denna del att få T -bana. 

Det finns stor enighet kring att vi skall bygga en attraktiv stad där torg gång- och cykelvägar 
binder samman våra förortsamhällen. Bebyggelsen skall vara varierad och spännande. 
Större verksamhet i staden ger utrymme för fler cafeer och restauranger. Nu skall vi få 
parker och torg. 

Det är bra med visioner, men snart möter vi också verkligheten och konkurrerande mål 
ställs emot varandra. Vi som har Fianiavägens förlängning till Värmdövägen och 
dagvattenproblematiken i Kyrkviken i fårskt minne är fullt medvetna om detta. 

Vind- och solstudier kan ge otillfredsställande resultat. Påverkar det hur tätt vi kan bygga? 
Fortsätter vi planeringen med parker eller idrottsplatser på platser där vindstudier visar på 
problem? 

Dagvattenfrågan är ett besvärligt kapitel för Västra Sicklaön. Det kan komma till 
övervägande om att avstå från dagvattendammar till fördel för byggrätt Hur gör vi? 

Med 30.000 fler människor på Västra Sicklaön behöver vi fler idrottsplatser. Det innebär 
att tillgång till plan mark, konkurrerar med platser där vi också gärna vill ha bostäder. 

Värmdövägen Saltsjöbanan är idag en barriär mellan Södra och norra Sicklaön. I Nacka 
stad måste det finna möjlighet för människor att ta sig enkelt till parker eller köpcentra. 
Hur mycket är vi beredda att satsa för att lösa detta problem? 

Parker som genomkorsas av en genomfartsled är inte helt optimalt. Vilken avvägning gör vi 
mellan behovet av grönområden och behovet av en trafikled? 

Ett så stort projekt som Nacka stad rymmer en hel del riskmoment: 

Vi snabbar upp detaljplaneprocessen. Det finns riskmoment vad gäller ekonomin. Kommer 
vi att få betalt för T-banesatsningen? Kommer vi att uppfylla uppställda bostadsmål? Hur 
ställer vi oss när entreprenörerna kräver högre grad av exploatering? Vi talar om 
grönytefaktor, mötesplatser och levande stadsmiljö, men allvarligt talat så dominerar idag 
ofta T -banesatsningen. 
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Vi från Liberalerna villlyfta fram behovet av att Nackas miljöprogram ska stärka miljöns 
roll vad gäller Nacka stad. Det är viktigt för våra aspirationer på att bygga en stad med bred 
tillgång till kultur, parker, levande sjöar och spännande arkitektur. Denna målsättning borde 
vara synlig i Nacka miljöprogram. 

Liberalerna vill att Nacka stad blir en särskild punkt i Nackas Miljöprogram. 

• Här bygger vi en miljö- och hållbar stad. 
• Nacka stad skall vara förebild för kommande bebyggelse i Nacka 
• Stadsparker, gång- och cykelvägar och rent vatten skall prioriteras i Nacka stad 
• Barriärer skall bort" 

Handlingar i ärendet 
Miljöprogram. 
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D nr KFKS 2016/24-619 

Kundval arbetsmarknadsinsatser- utvecklat innehåll och 
nya checknivåer 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 

Kommunfullmäktige fastställer checkbelopp för kundvalet arbetsmarknadsinsatser enligt 

följande och med giltighet från och med 1 april2016: 

- -- """~ ., -, --~~ - 'r 
Kronor,,per manadt_ ~...., .. - · Belopp 

Jobbpeng grund 

Jobbpeng förstärkt 

Jobbpeng språk- och arbetsintroduktion 

Kronor, engångsersättninc:r 

Jobb eng specialutbildning 1 

Jobbpeng specialutbildning 2 

Jobbpeng specialutbildning 3 

Jobbpeng bonus 

Ärende 

3668 

4834 

7 293 

5000 

1.0000 
15000 

18000 

Nuvarande kundval för arbetsmarknadsinsatser innehåller en ersättningsmodell där jobb

och utbildningsexperterna ersätts1 med 3 668 per månad för insatser för individen i upp till 
12 månader. Om insatsen leder till egen försörjning i form av en anställning, 

studiemedelsberättigade studier eller ett eget företag, så ersätts jobb-och 

utbildningsexperten med en bonus som uppgår till 18 000 kronor. 

Kunderna har olika behov av insatser för att få stöd till egen försörjning och insatser, 
enskilt eller i kombination, varierar i kostnad. Det flnns därför behov av att utveckla 

nuvarande ersättningsmodell så att det bättre motsvarar kostnaderna för olika insatser till 
individerna. 

Kommunfullmäktige föreslås besluta om ett mer flexibelt och differentierat 

ersättningssystem för att möta individernas behov, med möjlighet för leverantörerna att 

bättre kombinera de olika ersättningarna mer precist kopplade till individens behov. 

Differentieringen innebär att dagens månadscheck, Jobbpeng grund, kompletteras med två 

tillkommande månadscheckar -J obbpeng förstärk och J o b b peng språk- och 
arbetsintroduktion. 

1 2016 års checkbele 
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Till dessa månadscheckar föreslås tre nya engångscheckar med beloppen S 000, 1 O 000 och 

1 S 000 kronor som ska användas vid specialutbildningar såsom B-körkort, 
slyröjningsutbildning med mera. 

Förslagets ökade kostnader finansieras av intäkter från Migrationsverket och ryms inom 
ramen för beslutad budgetram. 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 9 februari 2016 § 7 
stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 1 februari 2016 

Protokollsutdrag arbets- och företagsnämnden § 88 

Arbets- och företagsnämndens tjänsteskrivelse den 30 november 201 5 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 9 februari 2016 § 7 
Kommunstyrelsens arbetsutskott överlämnade ärendet till kommunstyrelsen utan eget 

ställningstagande. 

Beslut i arbets- och företagsnämnden den 16 december 2016 § 88 
1. Arbets- och företagsnämnden föreslog kommunfullmäktige att fastställa 

checkbelopp för kundvalet arbetsmarknadsinsatser enligt följande och med giltighet 
från och med 1 april2016: 
~ rono'r;~per månad 

Jobbpenggrund 

Jobbpeng förstärkt 

JpbbJJeng språk- och arbetsintroduktion 

3668 

4834 

7293 

Kronor, engångsersättning 

Jobbpeng spedalutbildning 1 

Jobbpeng specialutbildning 2 

Jobbpeng speclalutbildning 3 

Jobbpeng bonus 

10000 

15000 

18000 

2. Arbets- och företagsnämnden fastställde specifika auktorisationsvillkor för 
kundvalet arbetsmarknadsinsatser enligt bilaga 1 till tjänsteskrivelsen med 

ändringen att målgrupper "Bristande yrkeskunskap" ersätts med "Arbetslöshet". 

3. Arbets- och företagsnämnden gav direktören för arbete och fritid uppdrag att 

utreda möjligheter till samfinansiering med arbetsförmedlingen samt att i samband 
med tertialbokslut 2 och 3 i särskilt ärende presentera utvärdering av förändringen. 
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Yrkanden 
Jan-Eric Jansson (KD) yrkade, med instämmande av Mats Gerdau (M), Hans Peters (C) 
och Christina Ståldal (NL) bifall till arbets- och företagsnämndens förslag. 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Jan-Eric Janssons yrkande. 

Protokollsanteckningar 
Maria Raner lät anteckna följande för Socialdemokraternas kommunstyrelsegrupp. 

"Det är anmärkningsvärt att majoriteten nu väljer att dra ner ambitionsnivån för 

kommunen i jämförelse med beräkningen som gjordes i december med argumentet att 

antalet kunder som behöver stöttning till arbetsmarknaden kommer att minska. I själva 

verket är det tvärt om och antalet nyanlända till Nacka har ökat. Regeringen satsar nu extra 
för att underlätta kommunernas möjligheter att etablera nyanlända invandrare på den 

svenska arbetsmarknaden. Det är Nackas ansvar att ta del av det stödet och inte skylla ifrån 
sig och hävda att det är statens ansvar. Kommunal vuxenutbildning, SFI och introduktion 
för nyanlända är kommunens ansvar. 
Socialdemokraterna har varit kritiska till den ineffektiva jobbexpertmodellen, då 

kommunen inte på ett adekvat sätt kunnat följa upp effekt och resultat av de investerade 
skattekronorna i detta system. Det förslag som nu kommer adresserar en del av vår kritik 
då det innebär en förstärkning av insatser för målgrupper längre ifrån arbetsmarknaden. 

Detta hoppas vi kan leda till bättre resultat och uppföljning. Det är dock fortsättningsvis av 
yttersta vikt att Nacka samarbetar väl med externa aktörer, både andra myndigheter och 

utförare. Kommunikation och uppföljning behöver bli bättre för att majoriteten i Nacka 

inte ska riskera att slösa med skattebetalarnas pengar på ineffektiva jobbåtgärder." 

Mats Gerdau lät anteckna följande för Allianspartiernas kommunstyrelsegrupper. 

"Det är bra att förstärka kopplingen mellan svenskundervisning och arbetsstärkande 

insatser, det kommer sannolikt att öka möjligheten för nyanlända att kunna få jobb. Det går 
väl i linje med den arbetslinje vi vill se. Vi vill dock markera att kommunen inte kan ta över 

statens/ Arbetsförmedlingens ansvar för etableringsinsatser. Det bästa vore en gemensam 

insatsmarknad och där Arbetsförmedlingen kan köpa insatser via det utbud som skapas via 

Nackas jobbpeng. Det är angeläget att följa kostnadsutvecklingen så att det inte sker någon 

övervältring på kommunen." 

RolfWastesen (V) lät anteckna följande. 
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"Det har visat sig att de olika insatser som görs på arbetsmarknadsområdet genom 

jobbcoacher och andra jobb- och utbildningsexperter varit ineffektiva och kostsamma. 
Tillsammans med Vänsterpartiets generella kritik av system med kundval borde Nackas 

insatser inom området arbetsmarknadsinsatser därför istället hanteras av kommunen själv." 

Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp 

"Miljöpartiet vill att jobbpengsystemet ses över- med tydlig utvärdering och därefter 

utveckling. I samband med denna punkt på dagordningen fördes en anmärkningsvärd 
dialog inom nämnden där ett flertal partier uttryckte att nyanlända, som under lång tid 

väntat på besked om att få stanna i Sverige och få placering i kommun, skulle få vänta 

ytterligare lång tid för att komma ut på arbetsmarknaden. 

Miljöpartiet ser det som oerhört viktigt att som kommun snabbt kunna stödja nyan11nda 
invandrare, som under lång tid väntat på besked om att få stanna i landet, att få en fot in i 

arbetslivet och det svenska samhället. Vi ser det som oerhört positivt att kommunen 

stödjer individens drivkrafter att själv kunna försörja sig och bli en aktiv medborgare med 

brett nätverk lokalt likväl som internationellt. Vi ser positivt på den nya satsning som sker 

inom jobbpengsystemet med en tydlig koppling mellan svenska studier och introduktion på 
företag. Forskning och erfarenheter visar att en snabb kontakt mellan 

företag/ organisationer och nyanlända invandrare skapar de bästa förutsättningar för att 
snabbt kunna skapa ett gott liv i Sverige med lokala nätverk. Det gäller den enskilda 
personen likväl som omgivning såsom familj, vänner och självfallet samhället i stort. 
Det flnns ett stort engagemang i att välkomna nya svenskar in i nackasamhället och 
kommunen tar i och med denna satsning ett steg vidare i att stötta detta engagemang hos 

företag, organisationer och enskilda nackabor." 

Christina Ståldallät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 

"En fråga som ställdes under sammanträdet fick inget heltäckande svar. Den gällde en 

minskning av anslaget och behöver förklaras . Nackalistan invänder inte mot förslaget till 
beslut men vill påpeka att det är mycket viktigt att hela verksamheten följs upp noggrant så 
att de medel som flnns för utbildning används på bästa sätt. Att följa upp hur 

frånvarostatistiken ser ut och hitta metoder för att fler personer klarar sina utbildningar på 

kortare tid utan långa avbrott." 

Ordforandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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Kommunstyrelsen 

Kundval arbetsmarknadsinsatser – utvecklat innehåll och 
nya checknivåer 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige fastställer checkbelopp för kundvalet arbetsmarknadsinsatser enligt 
följande och med giltighet från och med 1 april 2016: 

 

Sammanfattning 
Nuvarande kundval för arbetsmarknadsinsatser innehåller en ersättningsmodell där jobb- 
och utbildningsexperterna ersätts1 med 3 668 per månad för insatser för individen i upp till 
12 månader. Om insatsen leder till egen försörjning i form av en anställning, 
studiemedelsberättigade studier eller ett eget företag, så ersätts jobb-och 
utbildningsexperten med en bonus som uppgår till 18 000 kronor. 
 
Kunderna har olika behov av insatser för att få stöd till egen försörjning och insatser, enskilt 
eller i kombination, varierar i kostnad. Det finns därför behov av att utveckla nuvarande 
ersättningsmodell så att det bättre motsvarar kostnaderna för olika insatser till individerna. 
 

                                                 
1 2016 års checkbelopp 

Kronor, per månad Belopp

Jobbpeng grund 3 668

Jobbpeng förstärkt 4 834

Jobbpeng språk‐ och arbetsintroduktion 7 293

Kronor, engångsersättning

Jobbpeng specialutbildning 1 5 000

Jobbpeng specialutbildning 2 10 000

Jobbpeng specialutbildning 3 15 000

Jobbpeng bonus 18 000
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Kommunfullmäktige föreslås besluta om ett mer flexibelt och differentierat 
ersättningssystem för att möta individernas behov, med möjlighet för leverantörerna att 
bättre kombinera de olika ersättningarna mer precist kopplade till individens behov.  
Differentieringen innebär att dagens månadscheck, Jobbpeng grund, kompletteras med två 
tillkommande månadscheckar – Jobbpeng förstärk och Jobbpeng språk- och 
arbetsintroduktion.  
Till dessa månadscheckar föreslås tre nya engångscheckar med beloppen 5 000, 10 000 och 
15 000 kronor som ska användas vid specialutbildningar såsom B-körkort, 
slyröjningsutbildning med mera. 
Förslagets ökade kostnader finansieras av intäkter från Migrationsverket och ryms inom 
ramen för beslutad budgetram. 

Ärendet 

Behov av utveckling av befintlig kundvalsmodell 
Nuvarande kundval för arbetsmarknadsinsatser innehåller en ersättningsmodell där jobb- 
och utbildningsexperterna ersätts2 med 3 668 per månad för insatser för individen i upp till 
12 månader. Om insatsen leder till egen försörjning i form av en anställning, 
studiemedelsberättigade studier eller ett eget företag, så ersätts jobb-och 
utbildningsexperten med en bonus som uppgår till 18 000 kronor.  
Arbets- och företagsnämndens målgrupper för kundvalet är huvudsakligen följande: 

 Ungdomar16-24 år, sysslolösa och i behov av att komma i studier eller arbete 
 Nyanländ invandrare under etableringsfas 
 Personer med ekonomiskt bistånd och som uppbär detta främst på grund av en eller 

flera av följande orsaker; 
o Ohälsa 
o Bristande yrkeskunskap 
o Bristande utbildningsnivå 
o Brist i svenska språket 
o Funktionsnedsättning 

 
Dessa målgrupper har olika behov av insatser för att få stöd till egen försörjning och 
insatser, enskilt eller i kombination, varierar i kostnad. Den senare tiden har det resultaten, 
andelen som får egen försörjning efter insats, försämrats jämfört med tidigare. En trolig 
orsak är att nuvarande relativt statiska ersättningsmodell försvårar olika insatser utifrån 
kundens behov. Detta har även framgått i kommunikation med jobb- och 
utbildningsexperterna. Det finns därför behov av att utveckla nuvarande ersättningsmodell 
så att det bättre motsvarar kostnaderna för olika insatser till individerna. Till nämndens 
sammanträde i september 2016 kommer det att redovisas en utvärdering av 
ersättningsmodellernas påverkan på resultatet, i förhållande till föregående. Utvärderingen 
bör därefter ske årsvis.  

                                                 
2 2016 års checkbelopp 
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Individer med olika behov av fördjupade insatser 

Individer med ohälsa och komplex behovsbild 
Individer har olika behov vilket föranleder en mer behovsanpassad ersättningsmodell. I det 
fall ohälsa är en bidragande orsak till utanförskap, kan fördjupade insatser och samverkan 
med till exempel hälso- och sjukvård och anhöriga behövas, dessa insatser behöver 
finansieras. 

Nyanlända invandrare med behov av språk- och arbetsintroduktion 
Nacka kommun har ett åtagande att ta emot 139 nyanlända invandrare med 
uppehållstillstånd år 2015. Motsvarande åtagande för år 2016 innehåller 366 personer. Ny 
lagstiftning från första mars kan dessutom innebära större antal.  
En effektiv etablering av kommunens nya medborgare bygger på tidiga åtgärder som är väl 
anpassade för individen. Misslyckanden i detta avseende innebär betydande kostnader i 
framtiden för såväl den enskilde, kommunen och som för samhället som helhet. 
Bra inlärning av svenska språket är en av de främsta orsakerna för nyanlända invandrare att 
lyckas med en snabb etablering via jobb, studier eller eget företagande. En stor andel av 
invandrarna når av olika skäl inte särskilt långt i sina svenskstudier. Därmed kommer de inte 
vidare i sin utveckling på grund av olika mer eller mindre formellt uttalade språkkrav. Det 
kan handla om såväl praktikplatser som validering av tidigare yrkeserfarenhet samt 
kommunal vuxenutbildning. Det finns även logistiska svårigheter kring att bedriva studier i 
svenska för invandrare parallellt med andra insatser. Av de nyanlända inom 
etableringsuppdraget saknar över hälften gymnasieutbildning, men endast fem procent av 
etableringsdeltagarna hade vuxenutbildning som en insats i sina etableringsplaner. 
Dessa individer kan vara i behov av fördjupade insatser i svenska språket och att erhålla 
praktikplatser med mera. 

Förslag till utvecklad ersättningsmodell 
Stadsledningskontoret föreslår ett mer flexibelt och differentierat ersättningssystem för att 
möta individernas behov, med möjlighet för leverantörerna att bättre kombinera de olika 
ersättningarna mer precist kopplade till individens behov.  
Differentieringen innebär att dagens månadscheck, Jobbpeng grund, kompletteras med två 
tillkommande månadscheckar – Jobbpeng förstärk och Jobbpeng språk- och 
arbetsintroduktion.  
Till dessa månadscheckar föreslås tre nya engångscheckar med beloppen 5 000, 10 000 och 
15 000 kronor som ska användas vid specialutbildningar såsom B-körkort, 
slyröjningsutbildning med mera.  
Checkarnas ersättningsnivå framgår av figur 1 nedan. Jobbpeng grund och Jobbpeng bonus 
är befintliga checkar och övriga är förslag till tillkommande. 
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Figur 1) Förslag checkbelopp arbetsmarknadsinsatser 

 

Jobbpeng förstärk 
Denna check ska användas i insatser där kunden har mer komplext insatsbehov. I grunden 
innebär insatsen inte förändrat arbetssätt från jobb- och utbildningsexperten. Däremot ställs 
det krav på jobb- och utbildningsexpertens förmåga att kombinera olika insatser. Om 
kunden får arbete ska jobb- och utbildningsexperten kunna fungera som ett fortsatt stöd, 
tillsammans med arbetsgivare på arbetsplatsen. Sammantaget innebär denna insats ett större 
engagemang samt insats från jobb- och utbildningsexperten så att det föranleder en högre 
ersättningsnivå. Uppskattningsvis rör det sig om 15 till 20 procent av kunderna som kan 
tänkas vara föremål för denna check. 

Jobbpeng språk- och arbetsintroduktion 
Jobbpeng språk- och arbetsintroduktion är förslag till en insatsform som är specialutformad 
för målgruppen nyanlända invandrare med uppehållstillstånd och som fått en 
etableringsplan upprättad. Den är även avsedd för kunder där genomförd etableringsperiod 
inte har resulterat till egen försörjning samt att det kvarstår behov av ökade kunskaper i 
svenska språket och eller behov av stöd med en yrkesintroduktion. 
 
Insatsformen innehåller stora likheter med dagens lärlingssystem och tanken är att kunden 
ska kombinera olika teoretiska studier med arbetsförlagd språkintroduktion. En primär 
utgångspunkt är att insatsen ska leda till väsentligt bättre kunskaper i svenska språket. Detta 
ska åstadkommas genom en kombination av teoretisk språkinlärning i skolbänken med 
praktisk språkinlärning på en arbetsplats. Moroten kan vara att det finns ett presumtivt jobb 
vid genomförda kunskapstester. 
 
Startskottet för insatsen är när det finns en upprättad genomförandeplan där kunden, jobb- 
och utbildningsexperten, arbetsgivaren och kommunens handläggare har undertecknat en 4-
partsöverenskommelse. Genomförandeplanen ska innehålla alla nödvändiga delinsatser som 
krävs för att personen ska bli självförsörjande, såsom studier i samhällsorientering, svenska 
för invandrare och grundläggande och gymnasial vuxenutbildning. I vissa 
genomförandeplaner kan finnas behov av specialutbildningar som inte erbjuds i 
kommunens kundvalssystem. Det är då det är möjligt att bevilja en så kallad engångscheck. 

Kronor, per månad Belopp

Jobbpeng grund 3 668

Jobbpeng förstärkt 4 834

Jobbpeng språk‐ och arbetsintroduktion 7 293

Kronor, engångsersättning

Jobbpeng specialutbildning 1 5 000

Jobbpeng specialutbildning 2 10 000

Jobbpeng specialutbildning 3 15 000

Jobbpeng bonus 18 000
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Dessa ska endast beviljas i situationer där checken har en avgörande betydelse för 
möjligheten för kunden att få ett jobb. 
 
Insatsens längd fastställs i genomförandeplan och är inte tidsbegränsad men ska generellt 
inte överstiga två år. Den arbetsförlagda insatstiden ska minst uppgå till 50 procent av den 
totala insatstiden.  
 
Kravet på jobb- och utbildningsexperten är att de ska ha ett väl inarbetat samarbete med 
minst en större arbetsgivare. Jobb- och utbildningsexperten ska även ha upparbetat 
samarbete med hyresvärdar för att stödja individen till ett mer permanent boende. 
Ytterligare krav som ställs på jobb- och utbildningsexperten är dess förmåga att leverera och 
eller hålla ihop kombinationer av insatser så att kunden får en väl avvägd insats. Jobb- och 
utbildningsexperten ska även vara auktoriserad anordnare inom kundvalet svenska för 
invandrare. 
 
I checkens ersättning ingår att jobb- och utbildningsexperten bedriver utbildning i svenska 
för invandrare, kurserna A till D. Omfattning, kursnivå och planerat resultat i svenska för 
invandrare fastställs i genomförandeplan. 
 
Kommunen kommer att eftersträva att det finns jobb- och utbildningsexperter som nischar 
sig mot olika branscher för att möta kundernas olika bakgrunder och efterfrågan.  

Ekonomiska konsekvenser 
Avsikten med förändringarna är främst att möte en ökande målgrupp i form av nyanlända 
flyktingar med uppehållstillstånd. Kommunen har ett ansvar att tillhandahålla undervisning i 
svenska språket och samhällsorientering för denna målgrupp. 
Grundtanken med förlaget är att tidiga insatser ska minska framtida kostnader i form av 
ekonomiskt bistånd, arbetsmarknadsinsatser med mera. Den genomsnittliga etableringstiden 
är för närvarande sju till åtta år i Sverige. Förhoppningen med förslaget är att denna tid ska 
minskas väsentligt. 
Kundvalet prognostiseras få ökade kostnader om 12,6 miljoner kronor. 7,5 miljoner av 
dessa beräknas tillkomma till följd av ökad volym av antal kunder och resterande del, 5,1 
miljoner kronor, tillkommer till följd av förändrade ersättningsnivåer. 
De ökade kostnaderna finansieras genom intäkter från Migrationsverket och ryms inom 
arbets- och företagsnämndens beslutade budgetram för år 2016. Vid förändrad volym av 
antal kunder så förändras även kostnaderna till 97 procent. D.v.s. kostnaderna är 97 procent 
volymrörliga.  
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Konsekvenser för barn 
Förslaget om utvecklat kundval för arbetsmarknadsinsatser syftar ytterst till att stödja och 
hjälpa personer till egen försörjning. Många av dessa personer är föräldrar till barn. Om 
kundvalet bidrar till att fler föräldrar blir självförsörjande så får deras barn en lättare 
uppväxt. 

Bilagor 
1. Protokollsutdrag arbets- och företagsnämnden 
2. Tjänsteskrivelse arbets- och företagsnämnden 

 
 
 
 
Lena Dahlstedt   Malin Westerback 
Stadsdirektör    Arbetsmarknadsdirektör 
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16 december 2015 

NACKA SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Arbets- och företagsnämnden 

KOMMUN 

§ 88 AFN 20 15/125-00 l 

Utveckling av kundvalet inom arbetsmarknadsinsatser -
Jobbpeng 

Beslut 
1. Arbets- och företagsnämnden föreslår kommunfullmäktige att fastställa 

checkbelopp för kundvalet arbetsmarknadsinsatser enligt följande och med giltighet 
från och med 1 april 2016: 

: .. l. t 

Jobbpeng grund 3 668 

Jobbpeng förstärkt 4 834 

Jobbpeng språk- och arbetsintroduktion 7 293 

Krönor, engångsersättning 

Jobbpeng specialutbildning 1 5 000 

Jobbpeng spedalutbildning 2 10 OOQ 

Jobbpengspecialutbildning 3 15000 

Jobbpeng bonus 18 000 

2. Arbets- och företagsnämnden fastställer specifika auktorisationsvillkor för 

kundvalet arbetsmarknadsinsatser enligt bilaga 1 till tjänsteskrivelsen med 
ändringen att målgrupper "Bristande yrkeskunskap" ersätts med "Arbetslöshet". 

3. Arbets- och företagsnämnden ger direktören för arbete och fritid uppdrag att 

utreda möjligheter till samfmansiering med arbetsförmedlingen samt att i samband 

med tertialbokslut 2 och 3 i särskilt ärende presentera utvärdering av förändringen. 

Ärendet 
Nuvarande kundval för arbetsmarknadsinsatser innehåller en ersättningsmodell där jobb

och utbildningsexperterna ersätts med 3 668 per månad för insatser för individen i upp till 
12 månader. Om insatsen leder till egen försörjning i form av en anställning, 

studiemedelsberättigade studier eller ett eget företag, så ersätts jobb-och 

utbildningsexperten med en bonus som uppgår till 18 000 kronor. 

Kunderna har olika behov av insatser för att få stöd till egen försörjning och insatser, 

enskilt eller i kombination, varierar i kostnad. Det fmns därför behov av att utveckla 

nuvarande ersättningsmodell så att det bättre motsvarar kostnaderna för olika insatser till 
individerna. 

Ordförandes sig n a tu r Justerandes signa ur Utdragsbestyrkande ,...--

( l 

-~ 
/<: /-
·. c' \i--.. f,....._,. 

\- ~ Il/ 

/ 
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16 december 2015 

NACKA 
KOM M U N SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

Arbets- och företagsnämnden 

§ 88 forts 

Arbets- och företagsnämnden föreslås ett mer flexibelt och differentierat ersättningssystem 

för att möta individernas behov, med möjlighet för leverantörerna att bättre kombinera de 
olika ersättningarna mer precist kopplade till individens behov. 

Differentieringen innebär att dagens månadscheck, Jobbpeng grund, kompletteras med två 

tillkommande månadscheckar-Jobbpeng förstärk ochJobbpeng språk- och 
arbetsintroduktion. 

Till dessa månadscheckar föreslås tre nya engångscheckar med beloppen 5 000, 1 O 000 och 
15 000 kronor som ska användas vid specialutbildningar såsom B-körkort, 

slyröjningsutbildning med mera. 

Handlingar i ärendet 
Arbets- och företagsenhetens tjänsteskrivelse den 30 november 2015 

Bilaga 1. Specif:tka auktorisationsvillkor kundvalet Arbetsmarknadsinsatser 

Yrkanden 
Jan-Eric Jansson (KD) yrkade att sammanträdet skulle ajourneras för 10 minuter. 
Ylva Sandström (l\1) yrkade i första hand bifall till förslag till beslut. 

I andra hand yrkade Ylva Sandström (l\1) att nämnden ger direktören för arbete och fritid 
uppdrag att utreda möjligheter till samfmansiering med arbetsförmedlingen samt att i 
samband med tertialbokslut 2 och 3 i särskilt ärende presentera utvärdering av 
förändringen. 

Vidare yrkade Ylva Sandström (l\1) att nämnden antar auktorisationsvillkor med justeringen 
att målgrupper "Bristande yrkeskunskap" ersätts med "Arbetslöshet". 

Beslutsgång 
Sammanträdet ajournerades och återupptogs efter 10 minuter. 

Arbets- och företagsnämnden beslutade i enlighet med förslag till beslut och Ylva 

Sandströms samtliga yrkanden. 

Protokollsanteckningar 
Louise Ollivier (MP) lät anteckna följande till protokollet. 

"Miljöpartiet vill att jobbpengsystemet ses över- med tydlig utvärdering och därefter 

utveckling. I samband med denna punkt på dagordningen fördes en anmärkningsvärd 

dialog inom nämnden där ett flertal partier uttryckte att nyanlända, som under lång tid 

väntat på besked om att få stanna i Sverige och få placering i kommun, skulle få vänta 

ytterligare lång tid för att komma ut på arbetsmarknaden. 

Miljöpartiet ser det som oerhört viktigt att som kommun snabbt kunna stödja nyanlända 

invandrare, som under lång tid väntat på besked om att få stanna i landet, att få en fot in i 

Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 

(LL.\ L~ 
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16 december 2015 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Arbets- och företagsnämnden 

arbetslivet och det svenska samhället. Vi ser det som oerhört positivt att kommunen 

stödjer individens drivkrafter att själv kunna försörja sig och bli en aktiv medborgare med 

brett nätverk lokalt likväl som internationellt. Vi ser positivt på den nya satsning som sker 

inom jobbpengsystemet med en tydlig koppling mellan svenska studier och introduktion på 
företag. Forskning och erfarenheter visar att en snabb kontakt mellan 

företag/ organisationer och nyanlända invandrare skapar de bästa förutsättningar för att 

snabbt kunna skapa ett gott liv i Sverige med lokala nätverk. Det gäller den enskilda 

personen likväl som omgivning såsom familj, vänner och självfallet samhället i stort. 

Det flnns ett stort engagemang i att välkomna nya svenskar in i nackasamhället och 

kommunen tar i och med denna satsning ett steg vidare i att stötta detta engagemang hos 
företag, organisationer och enskilda nackabor." 

Joakim Olofsson (L) lät anteckna följande till protokollet. 

"Liberalerna röstade för förstärkt jobbpeng, men det måste säkerställas att det verkligen 

handlar om arbetsplats-praktik och inte ett annat sätt att studera svenska, som i så fall blir 

väldigt dyrt. 

"Jobbpeng språk- och arbetsintroduktion" bör ges till nyanlända som har en realistisk 
möjlighet att få arbete med denna insats, svensk-undervisning måste förstärkas på andra 
och billigare sätt. Det är viktigt att denna extra insats ges rätt i tiden, när de nyanlända har 

tillräckliga språkkunskaper för att kunna komma ut på arbetsmarknaden. 

Samordning av insatser med Arbetsförmedlingen är viktigt och Nacka kommun bör ej 

betala för insatser som åligger Arbetsförmedlingen. Det är dock mycket positivt att AF 

enheten tar ett stort ansvar för individer som står utanför utbildningsväsendet och 

arbetsmarknaden. 

Med tanke på de förväntade större volymerna i kundvalssystemet under kommande år, bör 

AF enheten analysera ifall priserna till utbildnings- och arbetsmarknadsleverantörer kan 

sänkas, med bibehållen kvalitet. Inom en del service-områden kan det vara möjligt att 

uppnå skalfördelar. Men bara ifall kvaliteten kan fortsätta att vara god eller höjas, inom t ex 

SFI." 

Ordförandes signatur Justerandes signatu..:_, Utdragsbestyrkande 
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Nacka kommun, 131 81 Nacka Stadshuset, Granitvägen 15 08-718 80 00 info@nacka.se 716 80 www.nacka.se 212000-0167 
 

Arbets- och företagsnämnden 

Kundval arbetsmarknadsinsatser – utvecklat innehåll och 
nya checknivåer 

Förslag till beslut 
1. Arbets- och företagsnämnden föreslår kommunfullmäktige att fastställa 

checkbelopp för kundvalet arbetsmarknadsinsatser enligt följande och med giltighet 
från och med 1 april 2016: 

 
 

2. Arbets- och företagsnämnden fastställer specifika auktorisationsvillkor för kundvalet 
arbetsmarknadsinsatser enligt bilaga 1 till tjänsteskrivelsen. 

  

Kronor, per månad Belopp

Jobbpeng grund 3 668

Jobbpeng förstärkt 4 834

Jobbpeng språk‐ och arbetsintroduktion 7 293

Kronor, engångsersättning

Jobbpeng specialutbildning 1 5 000

Jobbpeng specialutbildning 2 10 000

Jobbpeng specialutbildning 3 15 000

Jobbpeng bonus 18 000
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Sammanfattning 
Nuvarande kundval för arbetsmarknadsinsatser innehåller en ersättningsmodell där jobb- 
och utbildningsexperterna ersätts1 med 3 668 per månad för insatser för individen i upp till 
12 månader. Om insatsen leder till egen försörjning i form av en anställning, 
studiemedelsberättigade studier eller ett eget företag, så ersätts jobb-och 
utbildningsexperten med en bonus som uppgår till 18 000 kronor. 
 
Kunderna har olika behov av insatser för att få stöd till egen försörjning och insatser, enskilt 
eller i kombination, varierar i kostnad. Det finns därför behov av att utveckla nuvarande 
ersättningsmodell så att det bättre motsvarar kostnaderna för olika insatser till individerna. 
 
Arbets- och företagsnämnden föreslås ett mer flexibelt och differentierat ersättningssystem 
för att möta individernas behov, med möjlighet för leverantörerna att bättre kombinera de 
olika ersättningarna mer precist kopplade till individens behov.  
Differentieringen innebär att dagens månadscheck, Jobbpeng grund, kompletteras med två 
tillkommande månadscheckar – Jobbpeng förstärk och Jobbpeng språk- och 
arbetsintroduktion.  
Till dessa månadscheckar föreslås tre nya engångscheckar med beloppen 5 000, 10 000 och 
15 000 kronor som ska användas vid specialutbildningar såsom B-körkort, 
slyröjningsutbildning med mera.  

Ärendet 

Behov av utveckling av befintlig kundvalsmodell 
Nuvarande kundval för arbetsmarknadsinsatser innehåller en ersättningsmodell där jobb- 
och utbildningsexperterna ersätts2 med 3 668 per månad för insatser för individen i upp till 
12 månader. Om insatsen leder till egen försörjning i form av en anställning, 
studiemedelsberättigade studier eller ett eget företag, så ersätts jobb-och 
utbildningsexperten med en bonus som uppgår till 18 000 kronor.  
Arbets- och företagsnämndens målgrupper för kundvalet är huvudsakligen följande: 

 Ungdomar16-24 år, sysslolösa och i behov av att komma i studier eller arbete 
 Nyanländ invandrare under etableringsfas 
 Personer med ekonomiskt bistånd och som uppbär detta främst på grund av en eller 

flera av följande orsaker; 
o Ohälsa 
o Bristande yrkeskunskap 
o Bristande utbildningsnivå 
o Brist i svenska språket 
o Funktionsnedsättning 

 

                                                 
1 2016 års checkbelopp 
2 2016 års checkbelopp 
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Dessa målgrupper har olika behov av insatser för att få stöd till egen försörjning och 
insatser, enskilt eller i kombination, varierar i kostnad. Den senare tiden har det resultaten, 
andelen som får egen försörjning efter insats, försämrats jämfört med tidigare. En trolig 
orsak är att nuvarande relativt statiska ersättningsmodell försvårar olika insatser utifrån 
kundens behov. Detta har även framgått i kommunikation med jobb- och 
utbildningsexperterna. Det finns därför behov av att utveckla nuvarande ersättningsmodell 
så att det bättre motsvarar kostnaderna för olika insatser till individerna. Till nämndens 
sammanträde i september 2016 kommer det att redovisas en utvärdering av 
ersättningsmodellernas påverkan på resultatet, i förhållande till föregående. Utvärderingen 
bör därefter ske årsvis.  

Individer med olika behov av fördjupade insatser 

Individer med ohälsa och komplex behovsbild 
Individer har olika behov vilket föranleder en mer behovsanpassad ersättningsmodell. I det 
fall ohälsa är en bidragande orsak till utanförskap, kan fördjupade insatser och samverkan 
med till exempel hälso- och sjukvård och anhöriga behövas, dessa insatser behöver 
finansieras. 

Nyanlända invandrare med behov av språk- och arbetsintroduktion 
Nacka kommun har ett åtagande att ta emot 139 nyanlända invandrare med 
uppehållstillstånd år 2015. Motsvarande åtagande för år 2016 innehåller 366 personer. Ny 
lagstiftning från första mars kan dessutom innebära större antal.  
En effektiv etablering av kommunens nya medborgare bygger på tidiga åtgärder som är väl 
anpassade för individen. Misslyckanden i detta avseende innebär betydande kostnader i 
framtiden för såväl den enskilde, kommunen och som för samhället som helhet. 
Bra inlärning av svenska språket är en av de främsta orsakerna för nyanlända invandrare att 
lyckas med en snabb etablering via jobb, studier eller eget företagande. En stor andel av 
invandrarna når av olika skäl inte särskilt långt i sina svenskstudier. Därmed kommer de inte 
vidare i sin utveckling på grund av olika mer eller mindre formellt uttalade språkkrav. Det 
kan handla om såväl praktikplatser som validering av tidigare yrkeserfarenhet samt 
kommunal vuxenutbildning. Det finns även logistiska svårigheter kring att bedriva studier i 
svenska för invandrare parallellt med andra insatser. Av de nyanlända inom 
etableringsuppdraget saknar över hälften gymnasieutbildning, men endast fem procent av 
etableringsdeltagarna hade vuxenutbildning som en insats i sina etableringsplaner. 
Dessa individer kan vara i behov av fördjupade insatser i svenska språket och att erhålla 
praktikplatser med mera. 

Förslag till utvecklad ersättningsmodell 
Arbets- och företagsnämnden föreslås ett mer flexibelt och differentierat ersättningssystem 
för att möta individernas behov, med möjlighet för leverantörerna att bättre kombinera de 
olika ersättningarna mer precist kopplade till individens behov.  
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Differentieringen innebär att dagens månadscheck, Jobbpeng grund, kompletteras med två 
tillkommande månadscheckar – Jobbpeng förstärk och Jobbpeng språk- och 
arbetsintroduktion.  
Till dessa månadscheckar föreslås tre nya engångscheckar med beloppen 5 000, 10 000 och 
15 000 kronor som ska användas vid specialutbildningar såsom B-körkort, 
slyröjningsutbildning med mera.  
Checkarnas ersättningsnivå framgår av figur 1 nedan. Jobbpeng grund och Jobbpeng bonus 
är befintliga checkar och övriga är förslag till tillkommande. 

Figur 1) Förslag checkbelopp arbetsmarknadsinsatser 

 

Jobbpeng förstärk 
Denna check ska användas i insatser där kunden har mer komplext insatsbehov. I grunden 
innebär insatsen inte förändrat arbetssätt från jobb- och utbildningsexperten. Däremot ställs 
det krav på jobb- och utbildningsexpertens förmåga att kombinera olika insatser. Om 
kunden får arbete ska jobb- och utbildningsexperten kunna fungera som ett fortsatt stöd, 
tillsammans med arbetsgivare på arbetsplatsen. Sammantaget innebär denna insats ett större 
engagemang samt insats från jobb- och utbildningsexperten så att det föranleder en högre 
ersättningsnivå. Uppskattningsvis rör det sig om 15 till 20 procent av kunderna som kan 
tänkas vara föremål för denna check. 

Jobbpeng språk- och arbetsintroduktion 
Jobbpeng språk- och arbetsintroduktion är förslag till en insatsform som är specialutformad 
för målgruppen nyanlända invandrare med uppehållstillstånd och som fått en 
etableringsplan upprättad. Den är även avsedd för kunder där genomförd etableringsperiod 
inte har resulterat till egen försörjning samt att det kvarstår behov av ökade kunskaper i 
svenska språket och eller behov av stöd med en yrkesintroduktion. 
 
Insatsformen innehåller stora likheter med dagens lärlingssystem och tanken är att kunden 
ska kombinera olika teoretiska studier med arbetsförlagd språkintroduktion. En primär 
utgångspunkt är att insatsen ska leda till väsentligt bättre kunskaper i svenska språket. Detta 
ska åstadkommas genom en kombination av teoretisk språkinlärning i skolbänken med 
praktisk språkinlärning på en arbetsplats. Moroten kan vara att det finns ett presumtivt jobb 
vid genomförda kunskapstester. 
 

Kronor, per månad Belopp

Jobbpeng grund 3 668

Jobbpeng förstärkt 4 834

Jobbpeng språk‐ och arbetsintroduktion 7 293

Kronor, engångsersättning

Jobbpeng specialutbildning 1 5 000

Jobbpeng specialutbildning 2 10 000

Jobbpeng specialutbildning 3 15 000

Jobbpeng bonus 18 000
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Startskottet för insatsen är när det finns en upprättad genomförandeplan där kunden, jobb- 
och utbildningsexperten, arbetsgivaren och kommunens handläggare har undertecknat en 4-
partsöverenskommelse. Genomförandeplanen ska innehålla alla nödvändiga delinsatser som 
krävs för att personen ska bli självförsörjande, såsom studier i samhällsorientering, svenska 
för invandrare och grundläggande och gymnasial vuxenutbildning. I vissa 
genomförandeplaner kan finnas behov av specialutbildningar som inte erbjuds i 
kommunens kundvalssystem. Det är då det är möjligt att bevilja en så kallad engångscheck. 
Dessa ska endast beviljas i situationer där checken har en avgörande betydelse för 
möjligheten för kunden att få ett jobb. 
 
Insatsens längd fastställs i genomförandeplan och är inte tidsbegränsad men ska generellt 
inte överstiga två år. Den arbetsförlagda insatstiden ska minst uppgå till 50 procent av den 
totala insatstiden.  
 
Kravet på jobb- och utbildningsexperten är att de ska ha ett väl inarbetat samarbete med 
minst en större arbetsgivare. Jobb- och utbildningsexperten ska även ha upparbetat 
samarbete med hyresvärdar för att stödja individen till ett mer permanent boende. 
Ytterligare krav som ställs på jobb- och utbildningsexperten är dess förmåga att leverera och 
eller hålla ihop kombinationer av insatser så att kunden får en väl avvägd insats. Jobb- och 
utbildningsexperten ska även vara auktoriserad anordnare inom kundvalet svenska för 
invandrare. 
 
I checkens ersättning ingår att jobb- och utbildningsexperten bedriver utbildning i svenska 
för invandrare, kurserna A till D. Omfattning, kursnivå och planerat resultat i svenska för 
invandrare fastställs i genomförandeplan. 
 
Kommunen kommer att eftersträva att det finns jobb- och utbildningsexperter som nischar 
sig mot olika branscher för att möta kundernas olika bakgrunder och efterfrågan.  

Auktorisationskrav 
Kundvalet specifika auktorisationsvillkor har uppdaterats på två områden. Målgrupperna för 
insatserna har kompletterats med nyanlända flyktingar under etablerings. Avsnittet om 
underleverantör har utvecklats så att det i vissa delar i kundvalsmodellen är ett krav att 
underleverantör ska användas för att insatsens värdekedja ska upprätthållas i form av språk- 
och arbetsträning hos en presumtiv arbetsgivare. 
Se vidare bilaga 1, specifika auktorisationsvillkor. Justerade delar i förhållande till 
föregående beslutade version är markerat med röd text. 

Ekonomiska konsekvenser 
Avsikten med förändringarna är främst att möte en ökande målgrupp i form av nyanlända 
flyktingar med uppehållstillstånd men även utveckla insatsverktygen för målgruppen med 
komplexa insatsbehov.  
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I år beräknas kundvalet kosta 14,5 miljoner kronor och med genomsnittligt cirka 350 
kunder aktuella i en insats. För år 2016 föreslås att budgeten för detta kundval ska uppgå till 
28,9 miljoner krono, en förändring med 14,4 miljoner kronor. 8,5 miljoner av dessa 
beräknas tillkomma till följd av ökad volym av antal kunder och resterande del, 5,9 miljoner 
kronor, tillkommer till följd av förändrade ersättningsnivåer. Så den direkta ekonomiska 
konsekvensen av detta förslag är 5,9 miljoner kronor årligen, i 2016 års priser och volym. 
Alternativkostnaden har undertecknad antagit är högre genom framtida kostnader i form av 
ekonomiskt bistånd, arbetsmarknadsinsatser med mera. Till detta tillkommer naturligtvis 
andra alternativkostnader och mänskligt lidande.  

Konsekvenser för barn 
Förslaget om utvecklat kundval för arbetsmarknadsinsatser syftar ytterst till att stödja och 
hjälpa personer till egen försörjning. Många av dessa personer är föräldrar till barn. Om 
kundvalet bidrar till att fler föräldrar blir självförsörjande så får deras barn en lättare 
uppväxt. 

Bilagor 
1. Specifika auktorisationsvillkor kundvalet Arbetsmarknadsinsatser 

 
 
 
 
Malin Westerback   Jonas Bisander 
Direktör för arbete och fritid  Controller 
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22 februari 2016 

NACKA 
KO M M U N SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

Kommunstyrelsen 

§ 84 Dnr KFKS 20 14/913-300 

Informationsmöten med frågor som rör medborgare 
Motion den 27 oktober 2014 av Christina Ståldal, Bosse Ståldal, Efson Goitom, Mikael 
Carlsson, Shahin Malak och J o han Kjellman (NL) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kom.t:Dunfullmäktige avslår förslagen i motionen med 

följande motivering. 

• Förslagen riskerar att begränsa valmöjligheter och försvåra lämpliga lösningar för 

det enskilda projektet. 

• Förslagen riskerar att förlänga processen från planstart till antagande. 

Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige noterar att arbetet med 

informationstillfallen i planprocessen redan uppfyller många av intentioner bakom 

förslagen i motionen. 

Ärendet 
Motionären föreslår att knmmunfullmäktig ska besluta att (1) informationsmöten som till 
exempel rör planfrågor alltid i första hand ska äga rum i en lokal föreningslokal eller 
liknande i berörd kommundel, att (2) informationsmöten och svarsperioder för lokala 

remisser inte ska äga rum under perioder på sommaren och vid jultid då många berörda 
inte har möjlighet att delta och att (3) informationsmöten ska annonseras och 

marknadsföras på ett tydligt sätt i lokalsamhället så att berörda och intresserade har 

möjlighet att närvara och delta. 

Informationsmöten ska i första hand hållas lokalt, att svarsperioder i första hand ska 

undvikas under sommar- och jultid och att informationsmöten ska annonseras tydligt i 
lokalsamhället. stadsutvecklingsutskottet anser dock att rutinerna i planenhetens dagliga 

arbete redan stämmer överens önskemålen i motionen och att inget politiskt beslut kring 

dessa rutiner behövs. Ett politiskt beslut i frågan riskerar att begränsa valmöjligheter, 
försvåra lämpliga lösningar för det enskilda projektet och riskerar dessutom att förlänga 

processen från planstart till antagande. 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 2 februari 2016 § 16 

Miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 9 december 2015 § 236 

Planenhetens tjänsteskrivelse den 20 november 2015 
Ordforandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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NACKA 
KOM M U N SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

Kommuns tyrels en 

Motion 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 2 februari 2016 § 16 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 

Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige avslår förslagen i motionen med 

följande motivering. 

• Förslagen riskerar att begränsa valmöjligheter och försvåra lämpliga lösningar för 

det enskilda projektet. 

• Förslagen riskerar att förlänga processen från planstart till antagande. 

Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige noterar att arbetet med 

informationstillfållen i planprocessen redan uppfyller många av intentioner bakom 
förslagen i motionen. 

Beslut i miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 9 december 2015 § 236 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden föreslog att kommunfullmäktige avslår förslagen i 
motionen med följande motivering. 

• Förslagen riskerar att begränsa valmöjligheter och försvåra lämpliga lösningar för 
det enskilda projektet. 

• Förslagen riskerar att förlänga processen från planstart till antagande. 

Vidare föreslog miljö- och stadsbyggnadsnämnden att kommunfullmäktige noterar att 
arbetet med informationstillfållen i planprocessen redan uppfyller många av intentioner 

bakom förslagen i motionen. 

Yrkanden 
Christina Ståldal (NL) yrkade bifall till förslagen i motionen. 

Cathrin Bergenstråhle (M) yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Med avslag på Christina Ståldals yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 

Cathrin Bergenstråhles yrkande. 

Reservationer 
Christina Ståldal (NL) reserverade sig mot beslutet och angav följande. 

O rdfö randes signa tu r Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Kommunstyrelsen 

"Nackalistans motion syftar till att utveckla demokratin i kommunen och förbättra 

byggprocesser genom att ge Nackas skattebetalare möjlighet att påverka planer redan från 

start. I en del andra kommuner har man nått betydligt längre än i Nacka vad gäller dessa 

möjligheter och har upplevt att processen har gått snabbare och att det har blivit ett bättre 

resultat med mindre överklaganden. slutsatserna i tjänsteskrivelsen stämmer inte alls med 

de erfarenheter som är gjorda i andra kommuner. Nackalistan anser att det är sj älvklart att 

även i tider av att Nacka bygger stad, så bör invånares inflytande tas tillvara på liknande sätt 

som har skett i t ex processen med Tippens centrum i Saltsjöbaden. Då är det viktigt att ha 

möten på plats i Nackas delar och ta kontakt med många intressenter för bästa utveckling 

och resultat." 

Ordlorandes sfgnatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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NACKA 
~OH H U N Miljö- och stadsbyggnadsnämnden 

§ 236 MSN 2014/148-219 

Informationsmöten med frågor som rör medborgare 
Motion den 27 oktober 2014 av Christina Ståldal, Bosse Ståldal, Efson 
Goitom, Mikael Carlsson, Shahin Malak och Johan Kjellman (NL) 

Beslut 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden föreslår att kommunfullmäktige avslår förslagen i 
motionen med följande motivering. 

• Förslagen riskerar att begränsa valmöjligheter och försvåra lämpliga lösningar för 
det enskilda projektet. 

• Förslagen riskerar att förlänga processen från planstart till antagande. 

Vidare förslår Miljö- och stadsbyggnadsnämnden att kommunfullmäktige noterar att 

arbetet med informationstillfållen i planprocessen redan uppfyller många av intentioner 
bakom förslagen i motionen. 

Ärendet 
Motionen föreslår att kommunfullmäktige ska besluta att (1) informationsmöten som till 
exempel rör planfrågor alltid i första hand ska äga rum i en lokal föreningslokal eller 
liknande i berörd kommundel, att (2) informationsmöten och svarsperioder för lokala 

remisser inte ska äga rum under perioder på sommaren och vid jultid då många berörda 
inte har möjlighet att delta och att (3) informationsmöten ska annonseras och 
marknadsföras på ett tydligt sätt i lokalsamhället så att berörda och intresserade har 

möjlighet att närvara och delta. 

Planenheten håller med om att informationsmöten i första hand ska hållas lokalt, att 

svarsperioder i första hand ska undvikas under sommar- och jultid och att 

informationsmöten ska annonseras tydligt i lokalsamhället. Planenheten anser dock att 

rutinerna i planenhetens dagliga arbete redan stämmer överens önskemålen i motionen och 

att inget politiskt beslut kring dessa rutiner behövs. Ett politiskt beslut i frågan riskerar att 

begränsa valmöjligheter, försvåra lämpliga lösningar för det enskilda projektet och riskerar 
dessutom att förlänga processen från planstart till antagande. 

Förslagen i motionen 
Christina Ståldal med flera (NL) lämnade den 27 oktober 2014 i kommunfullmäktige in en 
motion som sedan remitterades till kommunstyrelsen, var på kommunstyrelsens 
arbetsutskott överlämnade motionen, KFKS 2014/913-300, till miljö- och 
stadsbyggnadsnämnden för utredning och förslag till beslut. Motionen föreslår att 
kommunfullmäktige ska besluta att (1) informationsmöten som till exempel rör planfrågor 
alltid i första hand ska äga rum i en lokal föreningslokal eller liknande i berörd kommundel, 
att (2) informationsmöten och svarsperioder för lokala remisser inte ska äga rum under 
perioder på sommaren och vid jultid då många berörda inte har möjlighet att delta och att 
Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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(3) informationsmöten ska annonseras och marknadsföras på ett tydligt sätt i lokalsamhället 
så att berörda och intresserade har möjlighet att närvara och delta. 

Planenhetens utredning och bedömning 

I arbetet med att ta fram en detaljplan eller ett detaljplaneprogram har flera aspekter 

betydelse för var det är lämpligt att hålla informationstillfållen. Till exempel påverkas 

bedömningen av planens omfattning och karaktär, sakägarkretsens storlek, lokalers tekniska 
utrustning, tilltänkt mötesform och vilka aktörer som är inblandade i planframtagandet 

Planenheten håller med om att informationstillfållen i första hand ska hållas lokalt men 

anser att arbetet fungerar så redan idag. Exempelvis finns en god dialog med kommunens 

olika bibliotek och planenheten nyttjar ofta bibliotekens lokaler om de anses ligga närmare 

till för berörda än stadshuset. Bibliotekspersonal bistår ofta med teknisk utrustning, justerar 
öppettider och affischerar inför informationstillfållet. Planenheten använder även 

skollokaler och, i de fall det flnns en byggherre/ exploatör inblandad, lokaler på dennes 

fastighet. Exempel på nyliga informationstillfållen som hållits på andra platser än i 

stadshuset är programarbeten för Saltsjöbadens centrum, Älta centrum, Orminge centrum, 

Henriksdal och Fisksätra, detaljplaner för Nacka strand, Ektorp centrum, Dalkarlsvägen
Gustavsviksvägen, samlingsprojekt för återvinningsstationer och Fisksätra station. 

Informationstillfållen i stadshuset kan vara lämpligt om dialogen med medborgare ska ske 
vid upprepade tillfällen. Det kan innebära extra kostnader att vid upprepade tillfållen boka 
transport för teknisk utrustning och material, bekosta restid för tjänstemän och 
administrera så att andra lokaler låses och larmas. Exempel på nyliga informationstillfållen 

som av olika anledningar medvetet förlagts till stadshuset är tidiga dialoger för 
förnyelseplaneringen i Sydöstra Boo, detaljplanen för Igelboda och för mobilmasten på 

Älgö. Planenheten anser att frågan bör avgöras vid varje enskilt tillfälle utifrån de 

förutsättningar som gäller för varje specifik plan. Ett politiskt beslut kring detta riskerar att 

begränsa valmöjligheterna för planhandläggare i frågan och omöjliggöra lämpliga lösningar 

för det enskilda projektet. 

Planenheten instämmer i att svarsperioder och informationsmöten bör undvikas under 

sommar och jultid. Enligt plan- och bygglagen ska kommunen samråda under minst tre 

veckor och granskningstiden ska vara minst två veckor. Om tidplanen i ett planprojekt 
sammanfaller med en sommarperiod förlänger därför planenheten samrådsperioden, bland 

annat för att sakägarkretsen ska hinna ta del av förslaget och hinna lämna synpunkter. 

Nyliga exempel på detta är detaljplanerna för Dalvägen-Gustavsviksvägen (samrådstid 10 
veckor med samrådsmöte i början av perioden) och Sydvästra Lännersta (granskningstid 11 

veckor). I och med de utmaningar som Nacka kommun står inför vad gäller framtagande 

av detaljplaneprogram och detaljplaner för nya bostäder, verksamheter och andra 
funktioner bedömer planenheten att ett beslut som begränsar när svarsperioder får hållas 

kan få tidsmässiga konsekvenser och förlänga processen från planstart till antagande. 

Ordförandes sig n a tu r Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 

() 
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Planenheten instämmer även i att informationsmöten ska annonseras och marknadsföras 

på ett tydligt sätt i lokalsamhället så att berörda och intresserade har möjlighet att närvara 

och delta. Inför platsinventeringar, tidiga dialoger, samråds- och granskningsperioder 
upprättar planenheten ofta affischer, vykort eller annat informationsmaterial utöver de 

kallelser, underrättelser och kungörelser på anslagstavlor och i ortstidning som plan- och 

bygglagen anger ska upprättas. Affischer, som är den vanligaste formen av extramaterial 

och som upprättas i de flesta av planenhetens större projekt, sätts upp i de lokala 
centrumens bibliotek och alltid i biblioteket i Nacka Forum. De sitter sedan uppe under 

hela svarsperioden. 

Planenheten anser att rutinerna i planenhetens dagliga arbete redan stämmer överens med 

Nackalistans motion och att inget politiskt beslut kring dessa rutiner behövs. 

Ekonomiska konsekvenser 
Förslaget medför inte några ekonomiska konsekvenser. 

Konsekvenser för barn 
Förslaget medför inte några konsekvenser för barn. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse 2015-11-20 
Bilaga Motion "Lokalt viktiga, kommunalt arrangerade möten och informationstillfållen ska 

äga rum lokalt" 

Yrkanden 
Cathrin Bergenstråhle (M) yrkade med instämmande av Majvie Swärd (S) bifall till förslag 

till beslut. 

Beslutsgång 
Nämnden beslutade i enlighet med enhetens förslag till beslut 

Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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 TJÄNSTESKRIVELSE 
 MSN 2014/148-219 
  
 
 
 

 
 
 
 

POSTADRESS BESÖKSADRESS TELEFON E-POST SMS WEBB ORG.NUMMER 

Nacka kommun, 131 81 Nacka Stadshuset, Granitvägen 15 08-718 80 00 info@nacka.se 716 80 www.nacka.se 212000-0167 
 

Miljö- och stadsbyggnadsnämnden 
 

Informationsmöten med frågor som rör medborgare 
Motion den 27 oktober 2014 av Christina Ståldal, Bosse Ståldal, Efson Goitom, Mikael 
Carlsson, Shahin Malak och Johan Kjellman (NL) 

Förslag till beslut 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
Kommunfullmäktige avslår förslagen i motionen eftersom de dels riskerar att begränsa 
valmöjligheter och försvåra lämpliga lösningar för det enskilda projektet och dels eftersom 
förslagen i motionen riskerar att förlänga processen från planstart till antagande. 
Kommunfullmäktige noterar även att arbetet med informationstillfällen i planprocessen 
redan uppfyller många av intentioner bakom förslagen i motionen.  

Sammanfattning 
Motionen föreslår att kommunfullmäktige ska besluta att (1) informationsmöten som till 
exempel rör planfrågor alltid i första hand ska äga rum i en lokal föreningslokal eller 
liknande i berörd kommundel, att (2) informationsmöten och svarsperioder för lokala 
remisser inte ska äga rum under perioder på sommaren och vid jultid då många berörda inte 
har möjlighet att delta och att (3) informationsmöten ska annonseras och marknadsföras på 
ett tydligt sätt i lokalsamhället så att berörda och intresserade har möjlighet att närvara och 
delta. 
 
Planenheten håller med om att informationsmöten i första hand ska hållas lokalt, att 
svarsperioder i första hand ska undvikas under sommar- och jultid och att 
informationsmöten ska annonseras tydligt i lokalsamhället. Planenheten anser dock att 
rutinerna i planenhetens dagliga arbete redan stämmer överens önskemålen i motionen och 
att inget politiskt beslut kring dessa rutiner behövs. Ett politiskt beslut i frågan riskerar att 
begränsa valmöjligheter, försvåra lämpliga lösningar för det enskilda projektet och riskerar 
dessutom att förlänga processen från planstart till antagande. 

Förslagen i motionen 
Christina Ståldal med flera (NL) lämnade den 27 oktober 2014 i kommunfullmäktige in en 
motion som sedan remitterades till kommunstyrelsen, var på kommunstyrelsens 
arbetsutskott överlämnade motionen, KFKS 2014/913-300, till miljö- och 
stadsbyggnadsnämnden för utredning och förslag till beslut. Motionen föreslår att 
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kommunfullmäktige ska besluta att (1) informationsmöten som till exempel rör planfrågor 
alltid i första hand ska äga rum i en lokal föreningslokal eller liknande i berörd kommundel, 
att (2) informationsmöten och svarsperioder för lokala remisser inte ska äga rum under 
perioder på sommaren och vid jultid då många berörda inte har möjlighet att delta och att 
(3) informationsmöten ska annonseras och marknadsföras på ett tydligt sätt i lokalsamhället 
så att berörda och intresserade har möjlighet att närvara och delta.  

Planenhetens utredning och bedömning 
I arbetet med att ta fram en detaljplan eller ett detaljplaneprogram har flera aspekter 
betydelse för var det är lämpligt att hålla informationstillfällen. Till exempel påverkas 
bedömningen av planens omfattning och karaktär, sakägarkretsens storlek, lokalers tekniska 
utrustning, tilltänkt mötesform och vilka aktörer som är inblandade i planframtagandet. 
Planenheten håller med om att informationstillfällen i första hand ska hållas lokalt men 
anser att arbetet fungerar så redan idag. Exempelvis finns en god dialog med kommunens 
olika bibliotek och planenheten nyttjar ofta bibliotekens lokaler om de anses ligga närmare 
till för berörda än stadshuset. Bibliotekspersonal bistår ofta med teknisk utrustning, justerar 
öppettider och affischerar inför informationstillfället. Planenheten använder även 
skollokaler och, i de fall det finns en byggherre/exploatör inblandad, lokaler på dennes 
fastighet. Exempel på nyliga informationstillfällen som hållits på andra platser än i 
stadshuset är programarbeten för Saltsjöbadens centrum, Älta centrum, Orminge centrum, 
Henriksdal och Fisksätra, detaljplaner för Nacka strand, Ektorp centrum, Dalkarlsvägen-
Gustavsviksvägen, samlingsprojekt för återvinningsstationer och Fisksätra station. 
 
Informationstillfällen i stadshuset kan vara lämpligt om dialogen med medborgare ska ske 
vid upprepade tillfällen. Det kan innebära extra kostnader att vid upprepade tillfällen boka 
transport för teknisk utrustning och material, bekosta restid för tjänstemän och administrera 
så att andra lokaler låses och larmas. Exempel på nyliga informationstillfällen som av olika 
anledningar medvetet förlagts till stadshuset är tidiga dialoger för förnyelseplaneringen i 
Sydöstra Boo, detaljplanen för Igelboda och för mobilmasten på Älgö. Planenheten anser 
att frågan bör avgöras vid varje enskilt tillfälle utifrån de förutsättningar som gäller för varje 
specifik plan. Ett politiskt beslut kring detta riskerar att begränsa valmöjligheterna för 
planhandläggare i frågan och omöjliggöra lämpliga lösningar för det enskilda projektet. 
 
Planenheten instämmer i att svarsperioder och informationsmöten bör undvikas under 
sommar och jultid. Enligt plan- och bygglagen ska kommunen samråda under minst tre 
veckor och granskningstiden ska vara minst två veckor. Om tidplanen i ett planprojekt 
sammanfaller med en sommarperiod förlänger därför planenheten samrådsperioden, bland 
annat för att sakägarkretsen ska hinna ta del av förslaget och hinna lämna synpunkter. 
Nyliga exempel på detta är detaljplanerna för Dalvägen-Gustavsviksvägen (samrådstid 10 
veckor med samrådsmöte i början av perioden) och Sydvästra Lännersta (granskningstid 11 
veckor). I och med de utmaningar som Nacka kommun står inför vad gäller framtagande av 
detaljplaneprogram och detaljplaner för nya bostäder, verksamheter och andra funktioner 
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bedömer planenheten att ett beslut som begränsar när svarsperioder får hållas kan få 
tidsmässiga konsekvenser och förlänga processen från planstart till antagande.  
 
Planenheten instämmer även i att informationsmöten ska annonseras och marknadsföras på 
ett tydligt sätt i lokalsamhället så att berörda och intresserade har möjlighet att närvara och 
delta. Inför platsinventeringar, tidiga dialoger, samråds- och granskningsperioder upprättar 
planenheten ofta affischer, vykort eller annat informationsmaterial utöver de kallelser, 
underrättelser och kungörelser på anslagstavlor och i ortstidning som plan- och bygglagen 
anger ska upprättas. Affischer, som är den vanligaste formen av extramaterial och som 
upprättas i de flesta av planenhetens större projekt, sätts upp i de lokala centrumens 
bibliotek och alltid i biblioteket i Nacka Forum. De sitter sedan uppe under hela 
svarsperioden.  
 
Planenheten anser att rutinerna i planenhetens dagliga arbete redan stämmer överens med 
Nackalistans motion och att inget politiskt beslut kring dessa rutiner behövs.  

Ekonomiska konsekvenser 
Förslaget medför inte några ekonomiska konsekvenser. 

Konsekvenser för barn 
Förslaget medför inte några konsekvenser för barn. 
 
 
 
Nina Åman    Thomas Magnusson 
Planchef     Planarkitekt 

 

Bilagor 
Motion ”Lokalt viktiga, kommunalt arrangerade möten och informationstillfällen ska äga 
rum lokalt” 
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Motion angående  

 

Lokalt viktiga, kommunalt arrangerade möten och informationstillfällen ska 
äga rum lokalt 

När information om en plan, en exploatering eller annan angelägen lokal fråga borde i första 
hand äga rum lokalt, inte i det centralt belägna stadshuset. Då kan fler intresserade invånare 
ha möjlighet att gå på detta. Resvägar minskar för många invånare. Ett ökat intresse för 
lokala beslut, fler kan tycka till och en förbättrad demokrati kan bli resultatet. Det är viktigt 
inte minst i dessa tider då mycket nytt händer. Att få med invånarna i planeringen så att de 
kan bidra med sina kunskaper och klokhet innan besluten fattas.  

Det hänger på att tjänstemännen och ev politiker kommer ut i Nackas olika kommundelar, 
inte motsatsen, att invånarna kommer på möten och till tjänstemännen centralt. Förutom 
att det är en demokratifråga, är det också en miljöfråga. I de flesta kommundelar finns 
möteslokaler av olika slag som finns att boka. Då gynnar man lokala aktörer samtidigt så har 
man bättre möjligheter att nå fler invånare.  

En ytterligare viktig förutsättning är att möten enligt exempel ovan, också annonseras och 
marknadsförs tydligt i media och i andra kanaler, på tider och perioder när inte de flesta har 
semester.  

Nackalistan föreslår kommunfullmäktige besluta 

Att rutinen ska vara att informationsmöten m.m. som rör t ex planfrågor av olika slag alltid  i 
första hand ska äga rum i en lokal föreningslokal eller liknande i berörd kommundel  

Att informationsmöten och svarsperioder för lokala remisser inte ska äga rum under 
perioder på sommaren och vid jultid då många har semester och inte kan vara med 

Att informationsmöten m.m. ska annonseras och marknadsföras på ett tydligt sätt i 
lokalsamhället så att alla berörda och intresserade har möjlighet att närvara och deltaga 

    

Nackalistan   141001 

 

Christina Ståldal        Bosse Ståldal         Efson Goitom         Mikael Carlsson 

Shahin Malak            Johan Kjellman  
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22 februari 2016 

NACKA 
KOMMUN SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

Kommunstyrelsen 

§ 85 Dnr KFKS 2014/1004-799 

Social verksamhet vid Nackas återvinningscentraler 
Motion den 24 november 2014 av Lena Rönnerstam och Gunnel Nyman Gräff (S) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 

1. Kommunfullmäktige noterar att enskilda anordnare inom kommunens kundval har 
möjlighet att i samarbete med återvinningscentraler erbjuda insatser i enlighet med 

motionen. 

2. Kommunfullmäktige noterar att socialnämnden har inlett en dialog med de 

anordnare som utför dagliga verksamheter i kommunen om den föreslagna typen 
av verksamhet. 

Förslagen i motionen anses genom ovanstående bifallna och motionen färdigbehandlad. 

Ärende 
Motionärerna yrkar att det vid den framtida kretsloppsanläggningen i Kil samt vid den 

utbyggda Ave Östervik införs arbetsplatser inom den dagliga verksamheten. 

Förslaget är behandlat i tre nämnder; arbets- och företagsnämnden, natur- och 
trafiknämnden och socialnämnden. Alla tre nämnder har ställt sig positiva till förslaget. 

Kundvalssystemet medför att enskilda anordnare har stora möjligheter att fritt utforma 

specifika verksamheter och insatser som kan erbjudas kunder. Utifrån motionens förslag 

arbetar nu kommunen med att hitta lösningar, daglig verksamhet inom välfärd 

samhällsservice har tillfrågats om möjligheten att bedriva en verksamhet i samarbete med 

återvinningscentraler. 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 9 februari 2016 § 14 

Förnyelseenhetens tjänsteskrivelse den 21 januari 2016 

Beslut socialnämnden den 15 december 2015 § 186 
Beslut natur- och trafiknämnden den 14 april2015, § 106 

Beslut arbets- och företagsnämnden26mars 2015 § 22 

Motion 

Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 

123



24 (88) 

22 februari 2016 

NACKA 
KOMMUN SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

Kommunstyrelsen 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 9 februari 2016 § 14 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 

1. Kommunfullmäktige noterar att enskilda anordnare inom kommunens kundval har 

möjlighet att i samarbete med återvinningscentraler erbjuda insatser i enlighet med 
motionen. 

2. Kommunfullmäktige noterar att socialnämnden har inlett en dialog med de 

anordnare som utför dagliga verksamheter i kommunen om den föreslagna typen 
av verksamhet. 

Förslagen i motionen anses genom ovanstående bifallna och motionen färdigbehandlad. 

Beslut i socialnämnden den 15 december 2015 § 186 
Socialnämnden föreslog kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 

Kommunful.lmäkt:i.ge noterar att enskilda anordnare inom kommunens kundval har 
möjlighet att i samarbete med återvinningscentraler erbjuda insatser i enlighet med 
motionen. 
Kom.m.unfullmäktige noterar att socialnämnden har inlett en dialog med de anordnare som 
utför dagliga verksamheter i kommunen om den föreslagna typen av verksamhet. 

Förslagen i motionen anses genom ovanstående bifallna. 

Beslut i natur- och trafiknämnden den 14 april2015 § 106 
Natur- och trafiknämnden ställde sig positiv till motionen och föreslog kommunfulltnäktige 

bifalla motionen på så sätt att tillsätta nödvändiga resurser till arbets- och företagsnämnden 
och samverka med politiker i Värmdö kommun för en samsyn kring återbruk och social 

verksamhet vid planerad kretsloppscentral i Kil. 

Beslut i arbets- och företagsnämnden den 26 mars 2015 § 22 
Arbets- och företagsnämnden föreslog att kommunfullmäktige noterar att enskilda 
anordnare inom kommunens kundval har möjlighet att i samarbete med 

återvinningscentraler erbjuda insatser i enlighet med motionen. Kommunfullmäktige anser 

motionen firdigbehandlad. 

Arbets- och företagsnämnden noterade att frågan om verksamhet vid återvinningscentraler 

specifikt för målgruppen för daglig verksamhet enligt lagen om stöd och service till vissa 

funktionshindrade ligger inom socialnämndens ansvarsområde och bör beredas av denna 

nämnd. 

Ordfårandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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22 februari 2016 

NACKA 
KOM M U N SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

Kommunstyrelsen 

Yrkanden 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Khashayar Farmanbars yrkande. 

Protokollsanteckningar 
Sidney Holm (MP) lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 

"Miljöpartiet anser att kommunen ska vara mer aktiv och ta ett större ansvar för våra 

återvinningscentraler, bl.a. genom att utveckla dessa till "kretsloppsparker" där 

reparationer, renoveringar och försäljning skapar både lokala jobb och återbruk av varor." 

O rdfdrandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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 TJÄNSTESKRIVELSE 
 KFKS 2014/1004-799 
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Kommunstyrelsen 

Social verksamhet vid Nackas återvinningscentraler 
Motion den 24 november 2014 av Lena Rönnerstam och Gunnel Nyman Gräff (S) 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 
 

1. Kommunfullmäktige noterar att enskilda anordnare inom kommunens kundval har 
möjlighet att i samarbete med återvinningscentraler erbjuda insatser i enlighet med 
motionen.  

 
2. Kommunfullmäktige noterar att socialnämnden har inlett en dialog med de 

anordnare som utför dagliga verksamheter i kommunen om den föreslagna typen av 
verksamhet.   

 
Förslagen i motionen anses genom ovanstående bifallna och motionen färdigbehandlad. 
 

Sammanfattning 
Motionärerna yrkar att det vid den framtida kretsloppsanläggningen i Kil samt vid den 
utbyggda ÅVC Östervik införs arbetsplatser inom den dagliga verksamheten. 
 
Förslaget är behandlat i tre nämnder; arbets- och företagsnämnden, natur- och 
trafiknämnden och socialnämnden. Alla tre nämnder har ställt sig positiva till förslaget. 
Kundvalssystemet medför att enskilda anordnare har stora möjligheter att fritt utforma 
specifika verksamheter och insatser som kan erbjudas kunder. Utifrån motionens förslag 
arbetar nu kommunen med att hitta lösningar, daglig verksamhet inom välfärd 
samhällsservice har tillfrågats om möjligheten att bedriva en verksamhet i samarbete med 
återvinningscentraler.  
 

Förslagen i motionen 
Lena Rönnerstam och Gunnel Nyman Gräff (S) har föreslagit att i samband med framtida 
kretsloppsanläggning i Kil skapa arbetsplatser inom den dagliga verksamheten. Syftet är att 
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öka återvinningen och att stimulerande och spännande arbetsplatser skapas inom daglig 
verksamhet.  
 
Motionärerna yrkar att det vid den framtida kretsloppsanläggningen i Kil samt vid den 
utbyggda ÅVC Östervik införs arbetsplatser inom den dagliga verksamheten. 
 

Ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott remitterade motionen till arbets- och företagsnämnden 
samt till natur- och trafiknämnden. Arbets- och företagsnämnden konstaterar i sitt beslut att 
ansvarig nämnd är socialnämnden. Socialnämnden har därför också fått tillfälle att behandla 
motionen.  
 

Underlag från verksamheterna 
Natur- och trafiknämnden behandlade ärendet den 14 april 2015, § 106. Nämnden är 
positiva till motionen och föreslår kommunfullmäktige bifalla motionen på så sätt att 
tillsätta nödvändiga resurser till arbets- och företagsnämnden och samverka med politiker i 
Värmdö kommun för en samsyn kring återbruk och social verksamhet vid planerad 
kretsloppscentral i Kil. 
 
Planen är att återbruksbyggnaden vid Österviks ÅVC ska bemannas av en handledande 
person, anställd hos en upphandlad1 organisation, som till sin hjälp har flera personer 
tillsatta av Arbetscentrum. VA- och avfallsenhetens vilja och ambition är att på 
kretsloppscenteralen i Kil ha en liknande bemanning av mottagningen av återbruk men att 
på den platsen även ha flera byggnader och verkstäder för demontering, reparation, re-
design, försäljning och restaurang/caféverksamhet. Då finns ännu större möjligheter att 
skapa arbetstillfällen för människor med särskilda behov. I det kommunöverskridande 
samarbetsprojektet kretsloppscentralen i Kil ingår att hitta gemensamma mål med Värmdö 
kommun för återbruk, återvinning etc, och det behöver kompletteras med ett samarbete 
inom den sociala verksamheten med exempelvis arbetsmarknadspolitiska strategier och mål. 
För att lyckas förutsätter det en samsyn mellan Nacka och Värmdö kommun, både på 
politiker och tjänstemannanivå kring hur kretsloppscentralen ska utformas och vinsterna 
med att planera för en anläggning där inte bara återbruk och återvinning står i fokus utan 
även social hållbarhet. 
 
Vid arbets- och företagsnämndens behandling av ärendet, 26 mars 2015 § 22, konstateras 
att daglig verksamhet inom lagen om stöd och service till funktionshindrade ligger inom 
socialnämndens ansvarsområde. Nämnden noterar, utifrån sitt verksamhetsområde med 
arbetsmarknadsinsatser, att enskilda anordnare inom kommunens kundval har möjlighet att 
i samarbete med återvinningscentraler erbjuda insatser i enlighet med motionen. 
 
Socialnämnden, som behandlade motionen 15 december 2015 § 186, är positiva till 
förslaget. Nämnden konstaterar precis som arbets- och företagsnämnden att enskilda 
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anordnare inom kommunens kundval har möjlighet att i samarbete med 
återvinningscentraler erbjuda insatser i enlighet med motionen. Kundvalssystem medför att 
enskilda anordnare har stora möjligheter att fritt utforma specifika verksamheter och 
insatser som kan erbjudas kunder. Utifrån denna motion har daglig verksamhet inom 
välfärd samhällsservice tillfrågats om möjligheten att bedriva en verksamhet i samarbete 
med återvinningscentraler. De är positiva till förslaget. En dialog har inletts mellan 
verksamheten och sociala kvalitetsenheten. 
 

Stadsledningskontorets bedömning 
De tre nämnderna som behandlat motionen, arbets- och företagsnämnden, natur- och 
trafiknämnden och socialnämnden, har alla ställt sig positiva till förslaget i motionen. 
Kundvalssystemet medför att enskilda anordnare har stora möjligheter att fritt utforma 
specifika verksamheter och insatser som kan erbjudas kunder. Stadsledningskontoret har 
ingen anledning att göra någon annan bedömning än de tre nämnderna redan gjort och ser 
det positivt att en dialog om bemanning av verksamheten är igång.  
 

Förslagens ekonomiska konsekvenser 
Avfallsverket finansierar via avfallstaxan den kapacitetutökning av ÅVC:er som ligger till 
grund för återbruksverksamheten, inklusive ökade drift- och underhållskostnader. Detta 
inkluderar inte själva bemanningen av återbruksverksamheten. Upphandlingen av en 
organisation som ansvarar för återbruksdelen görs i formen av en tjänstekoncession. Det 
innebär ett utbyte av tjänster och ska inte belasta ekonomin för avfallsverket. Hur 
kostnaderna för projektet i Kils kretsloppscentral ska regleras mellan kommunerna är ännu 
inte fastställt. 
 
Om förslaget ingår i det ordinarie kundvalet kommer det inte att innebära några 
ekonomiska konsekvenser. Om kostnaderna för att genomföra förslaget överstiger 
ersättningen för daglig verksamhet i kundvalet får ersättningsnivån övervägas utifrån tänkt 
nytta för kunden.  
 

Konsekvenser för barn 
Insatser som innebär att enskilda etableras i samhället och på arbetsmarknaden innebär 
positiva effekter för hela familjer. Föräldrar som genom daglig verksamhet får ett utökat 
socialt sammanhang, nätverk och sysselsättning är verksamt både för psykisk och fysisk 
hälsa och i förlängningen även för deras barn.  
 
Nacka kommun kan via återbruksverksamheten visa de barn som växer upp i Nacka att det 
går att förena miljömässig, ekonomisk och social hållbarhet. 
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Bilaga 
Motion  
Beslut arbets- och företagsnämnden 26 mars 2015 § 22. 
Beslut natur- och trafiknämnden den 14 april 2015, § 106. 
Beslut socialnämnden den 15 december 2015 § 186. 
 
 
 
Lena Dahlstedt   Kersti Hedqvist 
Stadsdirektör    Enhetschef förnyelseenheten 
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Il (18) 
26 mars 2015 

NACKA 
KO M M U N SAMMANT RÄDESPROTOKO LL 

Arbets- och företagsnämnden 

§ 22 Dnr AFN 201 5/ 15-0 12 

Social verksamhet vid Nackas återvinningscentraler 
Motion den 24 november 2015 av Lena Rönnerstam och Gunnel Nyman- Gräff (S). 

Beslut 
Arbets- och företagsnämnden föreslår att kommunfullmäktige noterar att enskilda 
anordnare inom kommunens kundval har möjlighet att i samarbete med 

återvinningscentraler erbjuda insatser i enlighet med motionen. Kommunfulhnäktige anser 
motionen färdigbehandlad. 

Arbets- och företagsnämnden noterar att frågan om verksamhet vid återvinningscentraler 
specifikt för målgruppen för daglig verksamhet enligt lagen om stöd och service till vissa 
funktionshindrade ligger inom socialnämndens ansvarsområde och bör beredas av denna 
nämnd. 

Ärendet 
Lena Rönnerstam (S) och Gunnel Nyman Gräff (S) har föreslagit att i Nacka införa 
återbruk vid den framtida kretsloppsanläggningen inom Kil F öretagsområde som Nacka 
driver tillsammans med Värmdö kommun samt vid Österviks återvinningscentral om nu är 
under utbyggnad. Motionärerna menar att där kommer det finnas utrymme för en social 

verksamhet för att öka på återvinningen, skapa en stimulerande och spännande arbetsplats 
inom daglig verksamhet och bidra till ett mer ekologiskt tänkande. 

Nacka kommuns kundvalssystem medför att enskilda anordnare har stora möjligheter att 
fritt utforma sin specifika verksamhet och vilka insatser som kan erbjudas kunderna. Det är 
mycket möjligt att ett samarbete med återvinningscentraler kan utgöra en intressant 

inriktning för enskilda anordnare inom kundvalet. Kommunens funktion i sammanhanget 
är att auktorisera anordnare utifrån om auktorisationsvillkoren godkänns. Eventuella 

samarbetspartners råder den enskilda anordnaren själv över så länge auktorisationsvillkoren 

är uppfyllda. Verksamhet för dem som har rätt till daglig verksamhet enligt lagen om 
särskilt stöd för vissa funktionshindrade ligger inom socialnämndens ansvar, varför 
beredningen för arbets- och företagsnämnden avser frågan generellt om 
arbetsmarknadsinsatser vid återvinningscentraler. 

Handlingar i ärendet 
Arbets- och företagsenhetens ~änsteskrivelse den 6 mars 2015 

Bilaga: Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott 

Bilaga: Motion social verksamhet vid Nackas återvinningscentraler 24 november 2014 

Ordfårandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 

t l/ 
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12 (18) 
26mars 2015 

NACKA 
KO M M U N SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

Arbets- och företagsnämnden 

§ 22 forts 

Yrkanden 
Ylva Sandström (M) yrkade en ändring att i förslaget till beslut, i första stycket, i andra 
meningen, stryks bort "Arbets- och företagsnämnden föreslår därmed" 
Vidare yrkade Ylva Sandström (M) ett tillägg till andra stycket i förslaget till beslut " ... och 
bör beredas av denna nämnd". 

Beslutsgång 
Arbets- och företagsnämnden beslutade i enlighet med Ylva Sandströms (M) yrkanden. 

Protokollsanteckningar 
Maria Lähetkangas (S) och Asa Norrman-Grenninger (S) lät anteckna följande till 
protokollet. 

"Socialdemokraterna tar tillbaka bifallsyrkandet i nämnden på grund av kommunjuridiska 
skäl men vi hänvisar samtidigt tilllagt politikerinitiativ som kommer att tas på nästa 
sammanträde. Socialdemokraterna kommer fortsätta driva möjligheten till arbetstillfållen 
riktade till individer långt från arbetsmarknaden." 

Ylva Sandström (M) lät anteckna följande till protokollet. 

"Vi ställer oss positiva till återbruk vid återvinningscentralerna och tycker att detta vore ett 
välkommet tillskott i Nacka. Om det kan drivas som Daglig verksamhet måste dock Social
och äldrenämnden ta ställning till. När det gäller arbetsmarknadsinsatser, kan återbruk vara 
en möjlig del i Jobbexperternas utbud, och vi ser positivt på att auktorisera en anordnare 
som har detta som del i sitt utbud, under förutsättning att övriga villkor uppfylls och att det 
på sikt leder till egen försörjning." 

Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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39 (59) 

2015-04-14 

NACKA 
KO M M U N 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Natur- och trafiknämnden 

§ 106 NTN 2015/191 
KFKS 2014/1004-799 

Motion om Social verl<samhet vid Nacl<as 
återvinningscentraler 
Motion den 24 november 2014 av Lena Rönnerstam och Gunnel Nyman Gräff (S) 

Beslut 
Natur- och trafiknämnden ställer sig positiv tillmotionen och föreslår kommunfullmäktige 
bifalla motionen på så sätt att tillsätta nödvändiga resurser till arbets- och företagsnämnden 
och samverka med politiker i Värmdö kommun för en samsyn kring återbruk och social 
verksamhet vid planerad kretsloppscentral i Kil. 

Ärendet 
Socialdemokraterna yrkar i motionen att det vid den framtida kretsloppsanläggningen i Kil 
samt vid den utbyggda A ven i östenrik införs arbetsplatser inom den dagliga 
verksamheten. V A- och avfallsenheten arbetar redan för att så ska bli fallet, i dialog med 
Arbetscentrum/Välfård samhällsservice. För att nå målet kan extra resurser behöva 
avsättas till arbets- och företagsnämnden. I det kommunöverskridande samarbetsprojektet 
K.Le i Kil ingår att hitta gemensamma målmed Värmdö kommun för återbruk, återvinning 
etc. Det behöver kmn.pletteras med ett samarbete inom den sociala verksam.heten med 
exem.pelvis arbetsmarknadspolitiska strategier och mål. 

Förslagen i motionen 
Lena Rönnerstam och Gunnel Nyman Gräff (S) föreslår i en motion daterad 24 november 
2014 att i Nacka införa återbruk vid den framtida kretsloppsanläggningen inom Kil 
företagsområde som Nacka kommun driver tillsammans med Värmdö kommun samt vid 

Österviks åtelvinningscentral (A Ve) som nu är under utbyggnad. Här kommer att finnas 
utrymme för en social verksamhet för att öka återvinningen, skapa en stimulerande och 
spännande arbetsplats inom daglig verksamhet och bidra till ett mer ekologiskt tänkande. 

Enhetens utredning och bedömning 

VA- och avfallsenheten har i tidigt skede tagit kontakt med personaldirektören och 
ansvariga på Arbetscentrum/Välfård samhällsservice för ett samarbete kring bemanning av 
den återbruksverksamhet som planeras på bland annat österviks A ve och 
kretsloppscentralen (KIL) i Kil. Planen är att återbruksbyggnaden vid Öste1vil<s .A Ve ska 
bemannas av en handledande person, anställd hos en upphandlad1 organisation, som till sin 
hjälp har flera personer tillsatta av Arbetscentrum. VA- och avfallsenhetens vilja och 
ambition är att på KLe i Kil ha en liknande bemanning av mottagningen av återbruk -

1 Upphandling i formen av en tjänstekoncession 
Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 

ff'J .j$/ <. 
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NACKA 
KOMMUN 

40 (59) 

2015-04-14 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Natur- och trafiknämnden 

men att på den platsen även ha flera byggnader och verkstäder för demontering, reparation, 

re-design, försäljning och restaurang/ cafeverksamhet. Då finns ännu större möjligheter att 
skapa arbetst.illfallen för människor med särskilda behov. I det kommunöverskridande 
samarbetsprojektet I<LC i Kil ingår att hitta gemensamma mål med Värmdö kommun för 
återbruk, återvinning etc, och det behöver kompletteras med ett samarbete inom den 
sociala verksamheten med exempelvis arbetsmarknadspolitiska strategier och mål. För att 

lyckas förutsätter det en samsyn mellan Nacka och Värmdö kommun, både på politiker
och tjänstemannanivå kring hur kretsloppscentralen ska utformas och vinsterna med att 
planera för en anläggning där inte bara återbruk och återvinning står i fokus utan även 
social hållbarhet. 

Förslagens el<onomiska konsekvenser 
Om återbruksverksamheten skulle medföra en ökad kostnad för Välfard samhällsservice 
kan mer resurser behöva t.illsättas till arbets- och företagsnämnden för att möjliggöra 
planerna. Avfallsverket finansierar via avfallstaxan den kapacitetutökning av Å VC:er som 
ligger till grund för återbruksverksamheten, inklusive ökade drift- och underhållskostnader. 
Detta inkluderar inte själva bemanningen av återbruksverksamheten. Upphandlingen av en 
organisation som ansvarar för återbruksdelen görs i formen av en tjänstekoncession. Det 
innebär ett utbyte av ~änster och ska inte belasta ekonomin för avfallsverket. Hur 
kostnaderna för projektet i Kils kretsloppscentral ska regleras mellan kommunerna är ännu 

inte fastställt. 

Konsei<Venser för barn 
Dagens samhälle ställer större krav på utbildning och social förmåga än tidigare. Idag är det 
svårt att få ett vanligt arbete utan universitetsutbildning, social kompetens och en stark 
drivkraft. Att redan som barn kunna känna att det fmns en plats för alla i samhället ger en 

större trygghet. Nacka kommun kan via återbruksverksamheten visa de barn som växer 
upp i Nacka att det går att förena miljömässig, ekonomisk och social hållbarhet. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse 2015-02-27 
Bilaga 1 Motion om Social verksamhet vid Nackas åte1Yinningscentraler 2014-121-24 Lena 

Rönnerstam och Gunnel Nyman Gräff (S) 
Bilaga 2 Protokollsutdrag KSAU § 26 2014 

Be si ut s gång 
Nämnden beslutade i enlighet med enhetens förslag till beslut. 

Ordförandes signatur Utdragsbestyrkande 
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NACKA 
KOM 1'1 U N 

§ 186 

16 (38) 

15 december 2015 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Socialnämnden 

SOCN 20 15/621 

Social verksamhet på Nackas återvinningscentraler 
Motion den 24 november 2014 av Lena Rönnerstam och Gunnel Nyman Gräff (S) 

Beslut 
Socialnämnden föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 

1. Kommunfullmäktige noterar att enskilda anordnare inom kommunens kundval har 

möjlighet att i samarbete med återvinningscentraler erbjuda insatser i enlighet med 

motionen. 

2. Kommunfullmäktige noterar att socialnämnden har inlett en dialog med de anordnare 

som utför dagliga verksamheter i kommunen om den föreslagna typen av verksamhet. 

3. Förslagen i motionen anses genom ovanstående bifallna. 

Ärendet 
Socialdemokraterna Lena Rönnerstam och Gunnel Nyman Gräff har i en motion föreslagit 

att i Nacka införa återbruk vid den framtida kretsloppsanläggningen inom Kil 

företagsområde och vid Österviks återvinningscentral. Motionärerna menar att det kommer 
att flnoas utrymme för en social verksamhet för att öka på återvinningen, skapa en 

stimulerande arbetsplats och bidra till ett ekologiskt tänkande. 

I Nacka kommuns kundvalssystem har enskilda anordnare stora möjligheter att fritt 

utforma speciftka verksamheter och insatser som kan erbjudas kunder. Kommunens 

funktion är att auktorisera anordnare utifrån om auktorisationsvillkoren uppfylls. Den 

enskilde anordnaren kan även ha samarbetspartners så länge auktorisationsvillkoren är 

uppfyllda. 

Daglig verksamhet är en insats som ges till enskilda enligt lagen om särskilt stöd för vissa 

funktionshindrade (LSS). Dessa verksamheter ligger inom socialnämndens område. 
Socialnämnden har genom sociala kvalitetsenheten har inlett en dialog med Nacka 

kommuns dagliga verksamheter kring förslaget. 

Handlingar i ärendet 
1. Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret, 2015-11-27 

2. Motion social verksamhet vid Nackas återvinningscentraler 24 november 2014 

Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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NACKA 
KOMMUN 

Yrkanden 
Andreas Falk (S) yrkade bifall till motionen. 

Beslutsgång 

17 (38) 
15 december 2015 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Socialnämnden 

Socialnämnden beslutade i enlighet med Andreas Falks (S) yrkande och 

stadsledningskontorets förslag till beslut. 

Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrka n de 
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 Socialdemokraterna i Nacka kommunfullmäktige 
 

 

Social verksamhet vid Nackas återvinningscentraler 
Motion till kommunfullmäktige 

Socialdemokraterna i Nacka vill införa återbruk vid den framtida kretsloppsanläggningen 
inom Kil Företagsområde som Nacka kommun driver tillsammans med Värmdö Kommun 
samt vid Österviks ÅVC som nu är under utbyggnad. Dessa två återvinningscentraler är de 
större av de projekt som ingår i Nackas utökad kapacitet av återvinning.  Samt  ligger de på 
geografiskt olika områden inom kommunen. 

 

Här kommer att finnas utrymme för en social verksamhet för att öka på återvinningen, skapa 
en stimulerande och spännande arbetsplats inom daglig verksamhet och bidra till ett mera 
ekologiskt tänkande. 

 

 

Socialdemokraterna yrkar 

att  det vid den framtida kretsloppsanläggningen i Kil samt vid den utbyggda ÅVC i 

         Östervik införs arbetsplatser inom den dagliga verksamheten 

 

 

Nacka den 24 november 2014 

 

Lena Rönnerstam (S) Gunnel Nyman Gräff (S) 
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26 (88) 

22 februari 2016 

NACKA 
KOMMUN SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

Kommunstyrelsen 

§ 86 Dnr KFKS 20 l 5/229-21 O 

Kummelnäsområdet som bevarandeområde enligt 
detaljplan 
Motion den23mars 2015 av Christina Ståldal med flera (NL) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 

Underlaget för miljö- och stadsbyggnadsnämndens beredning av förslagen i motionen visar 
att nämnden i sitt arbete med att pröva bygglov utifrån antagna detaljplaner uppfyller 

intentionerna bakom motionen om att fattade beslut ska följas. Förslagen i motionen är 

med denna notering färdigbehandlade. 

Ärendet 
Motionärerna tar i motionen upp förslag som avser att bevara skärgårdskaraktären när en 

av kommunfullmäktige antagen detaljplan ska genomföras. Förslagen tar upp frågor om att 
fattade beslut ska gälla, avvikelser från beslutade detaljplaner ska kommuniceras med 

berörda invånare och att nybebyggelse ska göras med största möjliga hänsyn till natur och 
skövling av träd och växtlighet ska minimera liksom sprängningar av berg. Motionärerna 
menar att bestämmelser lättvindigt har ändrats för att en byggmästare som vill bygga annat 

än enligt detaljplanen. 

Som motionen får förstås handlar förslagen om genomförandet av detaljplanen för 
Solviksområdet, som ligger väster om Kummelnäsvägen. Det inte är ett bevarandeområde 

som inte tillåter avstyckningar, vilket motionärerna anfört att det skulle vara. Syftet med 

den här detaljplanen är både att bevara stora tomter och att pröva avstyckningar av 

småhusfastigheter. Detta framgick under hela planprocessen och det gjordes inte någon 

ändring sent i skede innan detaljplanen antogs. Detaljplanen möjliggör styckning av 22 

fastigheter för småhusändamåL Byggloven för de byggnationer som nu har gjorts har 

prövats mot gällande detaljplan, och då har det varit möjligt med till exempel tvåbostadshus 
på de tomter som får styckas eftersom planen inte innehåller någon bestämmelse som 

begränsar antalet lägenheter. 

De mål, riktlinjer och förhållningssätt som fmns i översiktsplanen och de antagna 

programmen ger tillräckligt stöd för att värna och ta hänsyn till skärgårdskaraktären och 

natur- och kulturvärden i Nacka. De etablerade arbetsformerna för planläggning och 

lovhantering ger också tillräckligt stöd för en demokratisk och lyhörd process. Det viktiga i 

Ord orandes signatur Justerandes signatur 

i - ~ 

(. l·:-

Utdragsbestyrkande 
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27 (88) 

22 februari 2016 

NACKA 
KOMMUN SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

Kommunstyrelsen 

detta sammanhang är att dessa styrdokument och arbetsprocesser genomsyrar arbetet med, 

och följs upp i, detaljplaner och bygg- och marklovhantering. 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den2 februari 2016 § 17 

stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 25 januari 2016 

Miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 9 december 2015 § 237 
Planenhetens tjänsteskrivelse den 20 november 2015 

Motion 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 2 februari 2016 § 17 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 

Underlaget för miljö- och stadsbyggnadsnämndens beredning av förslagen i motionen visar 

att nämnden i sitt arbete med att pröva bygglov utifrån antagna detaljplaner uppfyller 
intentionerna bakom motionen om att fattade beslut ska följas. Förslagen i motionen är 

med denna notering fårdigbehandlade. 

Beslut i miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 9 december 2015 § 237 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden föreslog att kommunfullmäktige noterar att antagna 

styrdokument och befmtliga arbetsprocesser ger tillräckligt stöd för att uppfylla 
intentionerna bakom förslagen i motionen. Motionen är med detta fårdigbehandlad. 

Yrkanden 
Christina Ståldal (NL) yrkade bifall till förslagen i motionen. 

Cathrin Bergenstråhle (M) yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Med avslag på Christina Ståldals yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 

Cathrin Bergenstråhles yrkande. 

Protokollsanteckningar 
Christina Ståldallät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 

Ordförandes sig n a tu r Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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NACKA 
KO M M U N 

28 (88) 

22 februari 2016 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Kommunstyrelsen 

"Många invånare i Kummelnäsområdet anser inte att skärgårdskaraktären har bevarats på 

ett sådant sätt som man processade fram tillsammans med kommunens tjänstemän under 

en flerårig period. Istället har man fått tomter som har skövlats på träd och buskar, sår i 
bergen i form av sprängningar och en förtätning som man inte har uppfattat skulle bli 

verklighet. Antingen har dessa engagerade invånare inte förstått något alls eller har 

kommunen inte kommunicerat vad man egentligen syftade till på ett ofullständigt sätt. 

Resultatet är olyckligt eftersom många invånare ser att några får bygga stort och mycket på 

en tomt och andra inte, vilket sticker i ögonen. 

Det som är klart är att den ursprungliga karaktären helt har förändrats och förvanskats. 

Nackalistan anser att det är olyckligt att gå fram så hårt med bebyggelse i detta område och 

att skärgårdskaraktären har förändrats så mycket och i det närmaste är obefmtlig." 

Ordföromdes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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Kommunstyrelsen 

Kummelnäsområdet som bevarandeområde enligt 
detaljplan 
Motion den 23 mars 2015 av Christina Ståldal med flera (NL) 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 
Underlaget för miljö- och stadsbyggnadsnämndens beredning av förslagen i motionen visar 
att nämnden i sitt arbete med att pröva bygglov utifrån antagna detaljplaner uppfyller 
intentionerna bakom motionen om att fattade beslut ska följas. Förslagen i motionen är 
med denna notering färdigbehandlade. 
 

Sammanfattning 
Motionärerna tar i motionen upp förslag som avser att bevara skärgårdskaraktären när en av 
kommunfullmäktige antagen detaljplan ska genomföras. Förslagen tar upp frågor om att 
fattade beslut ska gälla, avvikelser från beslutade detaljplaner ska kommuniceras med 
berörda invånare och att nybebyggelse ska göras med största möjliga hänsyn till natur och 
skövling av träd och växtlighet ska minimera liksom sprängningar av berg. Motionärerna 
menar att bestämmelser lättvindigt har ändrats för att en byggmästare som vill bygga annat 
än enligt detaljplanen.  
 
Som motionen får förstås handlar förslagen om genomförandet av detaljplanen för 
Solviksområdet, som ligger väster om Kummelnäsvägen.  Det inte är ett bevarandeområde 
som inte tillåter avstyckningar, vilket motionärerna anfört att det skulle vara. Syftet med den 
här detaljplanen är både att bevara stora tomter och att pröva avstyckningar av 
småhusfastigheter. Detta framgick under hela planprocessen och det gjordes inte någon 
ändring sent i skede innan detaljplanen antogs. Detaljplanen möjliggör styckning av 22 
fastigheter för småhusändamål. Byggloven för de byggnationer som nu har gjorts har 
prövats mot gällande detaljplan, och då har det varit möjligt med till exempel tvåbostadshus 
på de tomter som får styckas eftersom planen inte innehåller någon bestämmelse som 
begränsar antalet lägenheter. 
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De mål, riktlinjer och förhållningssätt som finns i översiktsplanen och de antagna 
programmen ger tillräckligt stöd för att värna och ta hänsyn till skärgårdskaraktären och 
natur- och kulturvärden i Nacka. De etablerade arbetsformerna för planläggning och 
lovhantering ger också tillräckligt stöd för en demokratisk och lyhörd process. Det viktiga i 
detta sammanhang är att dessa styrdokument och arbetsprocesser genomsyrar arbetet med, 
och följs upp i, detaljplaner och bygg- och marklovhantering. 
  

Förslagen i motionen 
Förslagen i motionen bottnar, som motionen får förstås, i en av kommunfullmäktige 
antagen detaljplan inom Kummelnäsområdet, Solviksområdet. 
 
Motionärerna anför i motionen att det vill följande. 

 Den kvarvarande skärgårdskaraktären i Nacka, speciellt i de östra delarna, ska 
bevaras både vad arkitektur, natur och karaktär 

 Planprocesser med berörda invånare ska gälla och gå till på ett lyhört och 
demokratiskt sätt där tagna beslut också gäller med tanke på medborgarnas 
förtroende och inflytande 

 Om avvikelser från planen ändå anses behövas ska denna avvikelse också 
kommuniceras med berörda invånare för synpunkter 

 Även nybebyggelse ska göras med största möjliga hänsyn till natur och skövling av 
träd och växtlighet ska minimera liksom sprängningar av berg. 
 

Miljö- och stadsbyggnadsnämndens utredning och bedömning 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden behandlade förslagen i motionen vid sitt sammanträde 
den 9 december 2015, § 237. Nämnden förslog därvid kommunfullmäktige att fatta följande 
beslut. 
 
”Kommunfullmäktige noterar att antagna styrdokument och befintliga arbetsprocesser ger 
tillräckligt stöd för att uppfylla intentionerna bakom förslagen i motionen. Motionen är med 
detta färdigbehandlad.” 
 
Som underlag för beslutet låg följande utredning från planenheten. 
 
”Planenheten anser att det är viktigt att värna och ta hänsyn till skärgårdskaraktären, med dess 
arkitektur- och naturvärden, i Nacka där sådana miljöer finns. Det är viktigt att då utgå från de specifika 
värden som finns på varje plats. Planenheten anser att de riktlinjer som finns i kommunens översiktsplan 
samt i kommunens kustprogram, grönstrukturprogram och kulturmiljöprogram vad gäller dessa områden 
ger ett fullgott stöd för hänsynstagande, bevarandet och utvecklingen av skärgårdskaraktären och andra 
karaktärsdrag vid planläggning och lovhantering. Det är brukligt inom kommunen att värdefull bebyggelse 
och vegetation inom särskilt utpekade områden skyddas i detaljplaner. Natur- och kulturmiljöinventeringar 
som genomförs under planprocessen kan exempelvis ligga till grund för planbestämmelser om skydd och 
utökad lovplikt. Däremot finns åtgärder som kan förändra ett områdes karaktär som inte kan eller bör 
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regleras i detaljplan, och som således ligger utanför kommunens handlingsutrymme i detaljplaneprocessen. 
En detaljplan får enligt plan- och bygglagen(PBL) heller inte göras mer detaljerad än vad som krävs för att 
uppnå syftet med den. Planenheten anser att det går att utveckla och förtäta ett område och samtidigt behålla 
dess karaktär. Vidare kommer större förändringar som kräver planläggning även fortsättningsvis att prövas 
inom ramen för den politiska processen. 
 
Planenheten delar den i motionen uttryckta viljan att planprocesser ska gälla på ett lyhört och demokratiskt 
sätt där tagna beslut gäller. Planenheten anser att kommunen idag har utvecklade arbetssätt för att fånga 
upp och ta vara på berörda invånares synpunkter och erfarenheter under planprocessen. Utöver den 
lagstadgade formen för samråd som alltid ska uppfyllas enligt PBL är det är viktigt att i varje enskilt fall 
bedöma hur detta ska ske då olika detaljplaner kan kräva olika tillvägagångsätt i frågan. 
 
Grundprincipen i PBL är att bestämmelserna i en detaljplan ska följas, men Miljö- och 
stadsbyggnadsnämnden kan medge avvikelse från detaljplan. Avvikelsen måste dock vara förenlig med 
planens syfte, samt antingen vara liten eller gälla en åtgärd som är av begränsad omfattning och nödvändig 
för att området ska kunna bebyggas på ett ändamålsenligt sätt. Miljö- och stadsbyggnadsnämnden ansvarar 
i dessa fall för att kända sakägare och andra berörda hörs och att den sökta åtgärden blir beskriven för dem 
på ett riktigt sätt. Detta uppfylls idag inom kommunen. 
 
Det är brukligt inom kommunen att värdefull vegetation skyddas genom bestämmelser i detaljplaner inom 
särskilt utpekade områden. Detta utgör dock inte hinder att ta ner träd där det krävs för att bygga nytt, och 
det blir ibland stora ingrepp när tidigare obebyggda tomter bebyggs. Det är inte möjligt för kommunen att 
ställa krav på att all nybyggnation helt anpassas till naturen. Med dialog och rådgivning försöker 
kommunen förmå byggherrar att ta så stor hänsyn som möjligt, även utöver det som planen reglerar. 
Planenheten vill framhålla att Miljö- och stadsbyggnadsnämnden agerar vid otillåten trädfällning. 
 
Planenheten gör tolkningen att motionen syftar på Solviksområdet, Område F, som ligger väster om 
Kummelnäsvägen. Planenheten vill framhålla att det inte är ett bevarandeområde som vissa andra områden i 
Kummelnäs, som behåller enskilt huvudmannaskap på vägar och inte tillåter avstyckningar. Syftet med 
detaljplanen var både ett bevarande av stora tomter och att pröva avstyckningar av småhusfastigheter, vilket 
också framgick under hela planprocessen. Det gjordes inte någon ändring sent i skede av planprocessen. 
Detaljplanen möjliggjorde styckning av 22 fastigheter för småhusändamål. Längs Kummelnäsvägen fanns 
två bebyggda tomter där planen medger bildande av tre småhusfastigheter, där sedan tre stycken 
’tvåbostadshus’ uppförts. De kan uppfattas som radhus men kan inte benämnas så eftersom det inte går att 
dela tomten. Det finns också en tomt inne i villaområdet där man byggt ett tvåbostadshus med två ingångar. 
Byggloven har prövats mot gällande detaljplan, och då har det varit möjligt med tvåbostadshus på de tomter 
som får styckas. Det beror på att planen inte innehåller en bestämmelse som begränsar antalet lägenheter. 
Planenheten anser sammantaget att de mål, riktlinjer och förhållningssätt som finns i översiktsplanen och de 
antagna programmen ger tillräckligt stöd för att värna och ta hänsyn till skärgårdskaraktären och natur- 
och kulturvärden i Nacka. De etablerade arbetsformerna för planläggning och lovhantering ger också 
tillräckligt stöd för en demokratisk och lyhörd process. Det viktiga i detta sammanhang är att dessa 
styrdokument och arbetsprocesser genomsyrar arbetet med, och följs upp i, detaljplaner och bygg- och 
marklovhantering.” 
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Stadsledningskontorets förslag 
Stadsledningskontoret noterar att det av underlaget för miljö- och stadsbyggnadsnämndens 
framgår att nämnden i sin bygglovgivning utgår från antagna detaljplaner och de syften som 
planerna ska uppnå. Förslagen i motionen synes vila på en uppfattning att nämnden frångår 
detaljplaner på byggherrars önskemål och inte heller kommunicerar bygglovsansökningar 
som innebär att det byggs annat eller på annat sätt än detaljplanen medger, med 
kringboende sakägare. Stadsledningskontoret bedömer att miljö- och 
stadsbyggnadsnämnden har redovisat arbetssätt som uppfyller intentionerna bakom 
förslagen i motionen. 
 

Förslagens ekonomiska konsekvenser 
Förslagen medför inga ekonomiska konsekvenser. 

Konsekvenser för barn 
Förslagen har inga direkta konsekvenser för barn. 
 

Bilagor 
Miljö- och stadsbyggnadsnämndens beslut den 9 december 2015, § 237 
Motion den 23 mars 2015 
 
 
 
 
Lena Dahlstedt   Gunilla Glantz 
Stadsdirektör    Stadsbyggnadsdirektör 
Stadsledningskontoret 
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2015-12-09 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
NACKA 
KOM M U N Miljö- och stadsbyggnadsnämnden 

§ 237 MSN 2015/107-214 

Kummelnäsområdet som bevarandeområde enligt 
planförslag 
Motion den 23 mars 20 15 av Christina Ståldal, Mikael Carlsson, 
Bosse Ståldal och Efson Goitom (NL) 

Beslut 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden föreslår att kommunfullmäktige noterar att antagna 

styrdokument och befintliga arbetsprocesser ger tillräckligt stöd för att uppfylla 
intentionerna bakom förslagen i motionen. Motionen är med detta färdigbehandlad. 

Ärendet 
I motionen uttrycks en vilja att bevara den kvarvarande skärgårdskaraktären i Nacka, 
speciellt i de östra delarna. Planprocesser ska gälla och gå till på ett lyhört och demokratiskt 

sätt och om avvikelser från planen behöver göras ska dessa kommuniceras med berörda 

invånare. Nybebyggelse ska göras med största möjliga hänsyn till naturen på platsen. 
De mål, riktlinjer och förhållningssätt som flnns i översiktsplanen och antagna 
övergripande program ger tillräckligt stöd för att värna och ta hänsyn till 
skärgårdskaraktären och natur- och kulturvärden i Nacka. De etablerade arbetsformerna 

för planläggning och lovhantering ger också tillräckligt stöd för en demokratisk och lyhörd 
process. 

Förslagen i motionen 
Kommunstyrelsens arbetsutskott har remitterat motionen "Kummelnäsområdet som 

bevarandeområde enligt planförslag", KFKS 2015/229-210, till miljö- och 

stadsbyggnadsnämnden. Nackalistan vill att 

• Den kvarvarande skärgårdskaraktären i Nacka, speciellt i de östra delarna, ska 

bevaras både vad gäller arkitektur, natur och karaktär 

• Planprocesser med berörda invånare ska gälla och gå till på ett lyhört och 

demokratiskt sätt där tagna beslut också gäller med tanke på medborgarnas 

förtroende och inflytande 

• Om avvikelser från planen ändå anses behövas ska denna avvikelse också 

kommuniceras med berörda invånare för synpunkter 

• Ä ven nybebyggelse ska göras med största möjliga hänsyn till natur och skövling av 
träd och växtlighet ska minimera liksom sprängningar av berg 

Bakgrunden till detta är enligt motionen att det är viktigt för invånaren/ medborgaren att 

kunna ha förtroende för politiker och de planer som genomförs med hjälp av kommunens 

tjänstemän. Enligt motionen känner många av engagerade boende i närområdet till 
Kummelnäsvägen idag en stor besvikelse över vad som har hänt under de senaste åren i 

form av exploateringar med två radhusområden och har inte längre förtroende för 

Ordförandes sig n a tu r Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 

144



23 (l 02) 
2015-12-09 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
NACKA 
KOM M U N Miljö- och stadsbyggnadsnämnden 

kommunens agerande, styrt av de ledande politikerna. Enligt motionen godkändes tidigare 

en detaljplan för Kummelnäs västra av kommunfullmäktige. De ändringar som enligt 
motionen senare gjordes och som enligt lag ska vara tungt motiverade kommunicerades 

inte med berörda och engagerade invånare. 

Planenhetens utredning och bedömning 
Planenheten anser att det är viktigt att värna och ta hänsyn till skärgårdskaraktären, med 
dess arkitektur- och naturvärden, i Nacka där sådana miljöer finns. Det är viktigt att då utgå 

från de specifika värden som finns på varje plats. Planenheten anser att de riktlinjer som 

finns i kommunens översiktsplan samt i kommunens kustprogram, grönstrukturprogram 

och kulturmiljöprogram vad gäller dessa områden ger ett fullgott stöd för hänsynstagande, 

bevarandet och utvecklingen av skärgårdskaraktären och andra karaktärsdrag vid 

planläggning och lovhantering. Det är brukligt inom kommunen att värdefull bebyggelse 
och vegetation inom särskilt utpekade områden skyddas i detaljplaner. Natur- och 

kulturmiljöinventeringar som genomförs under planprocessen kan exempelvis ligga till 
grund för planbestämmelser om skydd och utökad lovplikt. Däremot finns åtgärder som 

kan förändra ett områdes karaktär som inte kan eller bör regleras i detaljplan, och som 

således ligger utanför kommunens handlingsutrymme i detaljplaneprocessen. En detaljplan 
får enligt plan- och bygglagen(PBL) heller inte göras mer detaljerad än vad som krävs för 
att uppnå syftet med den. Planenheten anser att det går att utveckla och förtäta ett område 
och samtidigt behålla dess karaktär. Vidare kommer större förändringar som kräver 
planläggning även fortsättningsvis att prövas inom ramen för den politiska processen. 
Planenheten delar den i motionen uttryckta viljan att planprocesser ska gälla på ett lyhört 

och demokratiskt sätt där tagna beslut gäller. Planenheten anser att kommunen idag har 
utvecklade arbetssätt för att fånga upp och ta vara på berörda invånares synpunkter och 

erfarenheter under planprocessen. Utöver den lagstadgade formen för samråd som alltid 

ska uppfyllas enligt PBL är det är viktigt att i varje enskilt fall bedöma hur detta ska ske då 

olika detaljplaner kan kräva olika tillvägagångsätt i frågan. 
Grundprincipen i PBL är att bestämmelserna i en detaljplan ska följas, men Miljö- och 

stadsbyggnadsnämnden kan medge avvikelse från detaljplan. Avvikelsen måste dock vara 

förenlig med planens syfte, samt antingen vara liten eller gälla en åtgärd som är av 

begränsad omfattning och nödvändig för att området ska kunna bebyggas på ett 
ändamålsenligt sätt. Miljö- och stadsbyggnadsnämnden ansvarar i dessa fall för att kända 

sakägare och andra berörda hörs och att den sökta åtgärden blir beskriven för dem på ett 

riktigt sätt. Detta uppfylls idag inom kommunen. 
Det är brukligt inom kommunen att värdefull vegetation skyddas genom bestämmelser i 

detaljplaner inom särskilt utpekade områden. Detta utgör dock inte hinder att ta ner träd 

där det krävs för att bygga nytt, och det blir ibland stora ingrepp när tidigare obebyggda 

tomter bebyggs. Det är inte möjligt för kommunen att ställa krav på att all nybyggnation 

helt anpassas till naturen. Med dialog och rådgivning försöker kommunen förmå 

byggherrar att ta så stor hänsyn som möjligt, även utöver det som planen reglerar. 

Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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Planenheten vill framhålla att Miljö- och stadsbyggnadsnämnden agerar vid otillåten 

trädfällning. 

Planenheten gör tolkningen att motionen syftar på Solviksområdet, Område F, som ligger 
väster om Kummelnäsvägen. Planenheten vill framhålla att det inte är ett bevarandeområde 

som vissa andra områden i Kummelnäs, som behåller enskilt huvudmannaskap på vägar 

och inte tillåter avstyckningar. Syftet med detaljplanen var både ett bevarande av stora 

tomter och att pröva avstyckningar av småhusfastigheter, vilket också framgick under hela 

planprocessen. Det gjordes inte någon ändring sent i skede av planprocessen. Detaljplanen 
möjliggjorde styckning av 22 fastigheter för småhusändamåL Längs Kummelnäsvägen 

fanns två obebyggda tomter där planen medger bildande av tre småhusfastigheter, där 

sedan tre stycken "tvåbostadshus" uppförts. De kan uppfattas som radhus men kan inte 

benämndas så eftersom det inte går att dela tomten. Det fmns också en tomt inne i 

villaområdet där man byggt ett tvåbostadshus med två ingångar. Byggloven har prövats 

mot gällande detaljplan, och då har det varit möjligt med tvåbostadshus på de tomter som 
får styckas. Det beror på att planen inte innehåller en bestämmelse som begränsar antalet 

lägenheter. 

Planenheten anser sammantaget att de mål, riktlinjer och förhållningssätt som fmns i 
översiktsplanen och de antagna programmen ger tillräckligt stöd för att värna och ta hänsyn 
till skärgårdskaraktären och natur- och kulturvärden i Nacka. De etablerade arbetsformerna 
för planläggning och lovhantering ger också tillräckligt stöd för en demokratisk och lyhörd 
process. Det viktiga i detta sammanhang är att dessa styrdokument och arbetsprocesser 

genomsyrar arbetet med, och följs upp i, detaljplaner och bygg- och marklovhantering. 

Ekonomiska konsekvenser 
Förslaget medför inte några ekonomiska konsekvenser. 

Konsekvenser för barn 
Förslaget medför inte några konsekvenser för barn. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse 2015-11-23 
Bilaga Motion "Kummelnäsområdet som bevarandeområde enligt planförslag" 

Beslutsgång 
Cathrin Bergenstråhle (M) yrkade med instämmande av Majvie Swärd (S) bifall till enhetens 

förslag till beslut. 

Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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Protokollsanteckningar 
Ann Lepp (NL) lät anteckna följande till protokollet: 

"Nackalistan vill återigen poängtera vikten av dialog och tydlighet i kommunikationen 
mellan kommun och medborgare. Med väl genomtänkta och tydliga detaljplaner och 
gestaltningsprogram, så att sändare och mottagare menar och förstår samma sak. Det är 
väsentligt för att medborgare inte skall känna sig vilseledda. Formuleringar som t ex 
bevara områdets karaktär måste förklaras och exemplifieras för att bli verkningsfulla." 

Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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Nacka kommun, 131 81 Nacka Stadshuset, Granitvägen 15 08-718 80 00 info@nacka.se 716 80 www.nacka.se 212000-0167 
 

Miljö- och stadsbyggnadsnämnden 
 

Kummelnäsområdet som bevarandeområde enligt 
planförslag 
Motion den 23 mars 2015 av Christina Ståldal, Mikael Carlsson, Bosse Ståldal och Efson 
Goitom (NL). 
 

Förslag till beslut 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut.  
Kommunfullmäktige noterar att antagna styrdokument och befintliga arbetsprocesser ger 
tillräckligt stöd för att uppfylla intentionerna bakom förslagen i motionen. Motionen är med 
detta färdigbehandlad.  
 

Sammanfattning 
I motionen uttrycks en vilja att bevara den kvarvarande skärgårdskaraktären i Nacka, 
speciellt i de östra delarna. Planprocesser ska gälla och gå till på ett lyhört och demokratiskt 
sätt och om avvikelser från planen behöver göras ska dessa kommuniceras med berörda 
invånare. Nybebyggelse ska göras med största möjliga hänsyn till naturen på platsen.  
 
De mål, riktlinjer och förhållningssätt som finns i översiktsplanen och antagna övergripande 
program ger tillräckligt stöd för att värna och ta hänsyn till skärgårdskaraktären och natur- 
och kulturvärden i Nacka. De etablerade arbetsformerna för planläggning och lovhantering 
ger också tillräckligt stöd för en demokratisk och lyhörd process. 
 

Förslagen i motionen  
Kommunstyrelsens arbetsutskott har remitterat motionen ”Kummelnäsområdet som 
bevarandeområde enligt planförslag”, KFKS 2015/229-210, till miljö- och 
stadsbyggnadsnämnden. Nackalistan vill att  

 Den kvarvarande skärgårdskaraktären i Nacka, speciellt i de östra delarna, ska 
bevaras både vad gäller arkitektur, natur och karaktär 
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 Planprocesser med berörda invånare ska gälla och gå till på ett lyhört och 
demokratiskt sätt där tagna beslut också gäller med tanke på medborgarnas 
förtroende och inflytande 

 Om avvikelser från planen ändå anses behövas ska denna avvikelse också 
kommuniceras med berörda invånare för synpunkter 

 Även nybebyggelse ska göras med största möjliga hänsyn till natur och skövling av 
träd och växtlighet ska minimera liksom sprängningar av berg 

 
Bakgrunden till detta är enligt motionen att det är viktigt för invånaren/medborgaren att 
kunna ha förtroende för politiker och de planer som genomförs med hjälp av kommunens 
tjänstemän. Enligt motionen känner många av engagerade boende i närområdet till 
Kummelnäsvägen idag en stor besvikelse över vad som har hänt under de senaste åren i 
form av exploateringar med två radhusområden och har inte längre förtroende för 
kommunens agerande, styrt av de ledande politikerna. Enligt motionen godkändes tidigare 
en detaljplan för Kummelnäs västra av kommunfullmäktige. De ändringar som enligt 
motionen senare gjordes och som enligt lag ska vara tungt motiverade kommunicerades inte 
med berörda och engagerade invånare. 

Planenhetens utredning och bedömning 
Planenheten anser att det är viktigt att värna och ta hänsyn till skärgårdskaraktären, med 
dess arkitektur- och naturvärden, i Nacka där sådana miljöer finns. Det är viktigt att då utgå 
från de specifika värden som finns på varje plats. Planenheten anser att de riktlinjer som 
finns i kommunens översiktsplan samt i kommunens kustprogram, grönstrukturprogram 
och kulturmiljöprogram vad gäller dessa områden ger ett fullgott stöd för hänsynstagande, 
bevarandet och utvecklingen av skärgårdskaraktären och andra karaktärsdrag vid 
planläggning och lovhantering. Det är brukligt inom kommunen att värdefull bebyggelse 
och vegetation inom särskilt utpekade områden skyddas i detaljplaner. Natur- och 
kulturmiljöinventeringar som genomförs under planprocessen kan exempelvis ligga till 
grund för planbestämmelser om skydd och utökad lovplikt. Däremot finns åtgärder som 
kan förändra ett områdes karaktär som inte kan eller bör regleras i detaljplan, och som 
således ligger utanför kommunens handlingsutrymme i detaljplaneprocessen. En detaljplan 
får enligt plan- och bygglagen(PBL) heller inte göras mer detaljerad än vad som krävs för att 
uppnå syftet med den. Planenheten anser att det går att utveckla och förtäta ett område och 
samtidigt behålla dess karaktär. Vidare kommer större förändringar som kräver planläggning 
även fortsättningsvis att prövas inom ramen för den politiska processen.  
 
Planenheten delar den i motionen uttryckta viljan att planprocesser ska gälla på ett lyhört 
och demokratiskt sätt där tagna beslut gäller. Planenheten anser att kommunen idag har 
utvecklade arbetssätt för att fånga upp och ta vara på berörda invånares synpunkter och 
erfarenheter under planprocessen. Utöver den lagstadgade formen för samråd som alltid ska 
uppfyllas enligt PBL är det är viktigt att i varje enskilt fall bedöma hur detta ska ske då olika 
detaljplaner kan kräva olika tillvägagångsätt i frågan. 
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Grundprincipen i PBL är att bestämmelserna i en detaljplan ska följas, men Miljö- och 
stadsbyggnadsnämnden kan medge avvikelse från detaljplan. Avvikelsen måste dock vara 
förenlig med planens syfte, samt antingen vara liten eller gälla en åtgärd som är av 
begränsad omfattning och nödvändig för att området ska kunna bebyggas på ett 
ändamålsenligt sätt. Miljö- och stadsbyggnadsnämnden ansvarar i dessa fall för att kända 
sakägare och andra berörda hörs och att den sökta åtgärden blir beskriven för dem på ett 
riktigt sätt. Detta uppfylls idag inom kommunen.  
 
Det är brukligt inom kommunen att värdefull vegetation skyddas genom bestämmelser i 
detaljplaner inom särskilt utpekade områden. Detta utgör dock inte hinder att ta ner träd där 
det krävs för att bygga nytt, och det blir ibland stora ingrepp när tidigare obebyggda tomter 
bebyggs. Det är inte möjligt för kommunen att ställa krav på att all nybyggnation helt 
anpassas till naturen. Med dialog och rådgivning försöker kommunen förmå byggherrar att 
ta så stor hänsyn som möjligt, även utöver det som planen reglerar. Planenheten vill 
framhålla att Miljö- och stadsbyggnadsnämnden agerar vid otillåten trädfällning. 
 
Planenheten gör tolkningen att motionen syftar på Solviksområdet, Område F, som ligger 
väster om Kummelnäsvägen. Planenheten vill framhålla att det inte är ett bevarandeområde 
som vissa andra områden i Kummelnäs, som behåller enskilt huvudmannaskap på vägar och 
inte tillåter avstyckningar. Syftet med detaljplanen var både ett bevarande av stora tomter 
och att pröva avstyckningar av småhusfastigheter, vilket också framgick under hela 
planprocessen. Det gjordes inte någon ändring sent i skede av planprocessen. Detaljplanen 
möjliggjorde styckning av 22 fastigheter för småhusändamål. Längs Kummelnäsvägen fanns 
två obebyggda tomter där planen medger bildande av tre småhusfastigheter, där sedan tre 
stycken "tvåbostadshus" uppförts. De kan uppfattas som radhus men kan inte benämndas 
så eftersom det inte går att dela tomten. Det finns också en tomt inne i villaområdet där 
man byggt ett tvåbostadshus med två ingångar. Byggloven har prövats mot gällande 
detaljplan, och då har det varit möjligt med tvåbostadshus på de tomter som får styckas. 
Det beror på att planen inte innehåller en bestämmelse som begränsar antalet lägenheter. 
 
Planenheten anser sammantaget att de mål, riktlinjer och förhållningssätt som finns i 
översiktsplanen och de antagna programmen ger tillräckligt stöd för att värna och ta hänsyn 
till skärgårdskaraktären och natur- och kulturvärden i Nacka. De etablerade arbetsformerna 
för planläggning och lovhantering ger också tillräckligt stöd för en demokratisk och lyhörd 
process. Det viktiga i detta sammanhang är att dessa styrdokument och arbetsprocesser 
genomsyrar arbetet med, och följs upp i, detaljplaner och bygg- och marklovhantering. 
 

Ekonomiska konsekvenser 
Förslaget medför inte några ekonomiska konsekvenser. 

Konsekvenser för barn 
Förslaget medför inte några konsekvenser för barn. 
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Planenheten 
 
 
 
Nina Åman    Roger Björk 
Planchef     Planarkitekt 

 

Bilagor 
Motion ”Kummelnäsområdet som bevarandeområde enligt planförslag” 
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2015-03-23 

Motion angående att 

Kummelnäsområdet ska vara ett bevarandeområde enligt planförslag l 

Visserl igen lever vi i en tid av snabba förändringar och snabba exploateringar men fortfarande är det 
viktigt för invånaren/medborgaren att kunna ha förtroende för politiker och de planer som genomförs 
med hjälp av kommunens tjänstemän. Många av engagerade boende i närområdet till 
Kummelnäsvägen känner idag en stor besvikelse över vad som har hänt under de senaste åren i form 
av exploateringar med två radhusområden och har inte längre förtroende för kommunens agerande, 
styrt av de ledande politikerna. 

En detaljplan för Kummelnäs västra godkändes tid igare av kommunfullmäktige. De ändringar som 
senare gjordes och som enligt lag ska vara tungt motiverade kommunicerades inte med berörda och 
engagerade invånare. Detaljplanen för västra Kummelnäs har ältats fram och til lbaka i över tio års tid, 
kostat en massa pengar för kommunen i form av utredningar, utställningar och otaliga möten mellan 
boende och tjänstemän. Nu har det syn barligen lättvindigt ändrats för att en entreprenör/byggmästare 
har andra och avvikande önskemål än det beslut som kommunfullmäktige fattade. De invånare som 
var engagerade i planprocessen är upprörda över att bestämmelser som gäller dem inte gäller för en 
byggmästare som vil l bygga annat än enl igt detaljplanen. 

Det avsedda området klassades som ett "bevarandeområde", där stora tomter ska innehålla ett hus på 
varje fastighet. Ingenstans i planen fanns utrymme för parhus/radhus utan endast försiktiga ändrin gar 
i vägområdet Träd skulle sparas och i möjligaste mån skulle husen anpassas till rådande stil i 
området för att behålla karaktären av ett område i närskärgård. Områdets karaktär skulle bevaras, 
men så har inte skett vid de två radhusområdena där naturen har skövlats hårt. Man kan fråga sig 
vi lken dignitet en antagen detaljplan egentligen har. Om det är så att inga beslutade regler gäller så 
kan alla planförslag i Nacka tas bort och man kan konstatera att det snart inte finns någon 
skärgårdskaraktär kvar, inte heller den bebyggelsekaraktär som man säger sig värna. 

Nackalistan vill att 

Den kvarvarande skärgårdskaraktären i Nacka, speciellt i de östra delarna, ska bevaras både 
vad gäller arkitektu r, natur och karaktär 

Planprocesser med berörda invånare ska gälla och gå till på ett lyhört och demokratiskt sätt 
där tagna beslut också gäller med tanke på medborgarnas förtroende och inflytande 

Om avvikelser från planen ändå anses behövas ska denna avvikelse också kommuniceras 
med berörda invånare för synpunkter 

Även nybebyggelse ska göras med största möjliga hänsyn ti ll natur och skövling av träd och 
växtlighet ska minimera li ksom sprängningar av berg 

Nackalistan 150219 

·~ 
Mikael Carlsson Bosse Ståldal 

(_}(4t ~ 

Sjöbrinken 16, 132 36 Saltsjö-Boo 
Pol.sekr.: 0725503475 

www.nackalistan.se 
Bg: 5640-0708 

info@nackalistan.se 
Org,nr: 802435-9716 
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22 februari 2016 

NACKA 
KOM M U N SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

Kommunstyrelsen 

§ 87 D nr KFKS 20 15/346-312 

Snabbcykelbanor på vägbanor 
Motion den 27 april 2015 av Sidney Holm och Lisskulla Zayane (MP) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 

Kommunfullmäktige avslår de explicita förslagen i motionen då de lagligen inte kan 
genomföras. Fullmäktige noterar därvid att det utifrån cykelstrategin pågår ett aktivt arbete 

för främja cyklandet både regionalt och lokalt. 

Ärende 
Motionärerna föreslår att kommunen ska tillåta cykling på körbanor. Eftersom det inte är 

lagligt möjligt föreslår stadsledningskontoret att förslagen ska avslås, men att fullmäktige 
ska notera att det pågår annat för att främja att folk cyklar. 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 9 februari 2016 § 15 
stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 28 januari 2016 

Natur- och trafiknämndens beslut den 17 november 2015, § 289 

Kommunstyrelsens beslut den 19 maj 2014, § 108, med anledning av politikerinitiativ om 

snabbcykelbana 

Motionen 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 9 februari 2016 § 15 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 

Kommunfullmäktige avslår förslagen de explicita förslagen motion då de lagligen inte kan 

genomföras. Fullmäktige noterar därvid att det utifrån cykelstrategin pågår ett aktivt arbete 

för främja cyklandet både regionalt och lokalt. 

Ordförandes slgnatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 

/ v 
~·; / \. 
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22 februari 2016 

NACKA 
KO M M U N SAM MANTRÄDESPROTOKOLL 

Kommunstyrelsen 

Beslut i natur- och trafiknämnden den 17 november 2015 § 289 
Natur- och trafiknämnden föreslog kommunstyrelsen att avslå förlaget om att försöka 

tillåta cykling i körbanor eller att måla snabbcykelbanor där cykelbanorna har undermålig 

standard med motiveringen att det enligt trafiklagstiftningen inte är tillåtet att cykla i 

vägbanan om det finns en intilliggande cykelbana (Traflkförordningen (1998:1276) 3kap § 
6). 

Beslut i kommunstyrelsen den 19 maj 2014 § 108 
Kommunstyrelsen tillstyrkte att tekniska nämnden skulle utreda en bredare gång- och 

cykelbana sträckan Nacka Forum- Sickla i enlighet med strukturplanen och den föreslagna 

cykelplanen. 

Kommunstyrelsen gav tekniska nämnden i uppdrag att pröva åtgärder för att förbättra 

framkomligheten för cyklister längs Värmdövägen i avvaktan på genomförande av 

cykelplanen. 

Kommunstyrelsen bedömde i detta att tekniska nämnden genomfört kommunfullmäktiges 

uppdrag i beslutet om mål och budget 2014-2016 att pröva en enklare snabbcykelbana. 

Yrkanden 
Sidney Holm (MP) yrkade bifall till förslagen i motionen. 

Mats Gerdau (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Med avslag på Sidney Holms yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Mats 

Gerclaus yrkande. 

Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau lät anteckna följande för Moderaternas kommunstyrelsegrupp. 

"Det är positivt med motioner kring hur vi förbättrar möjligheten för cykelpendling. En 
förbättrad infrastruktur är ett måste för att cyklingen ska vara effektiv och säker. Det 

gynnar alla trafikanter, miljön och folkhälsan, och skapar tillväxt. 

Att cykling på vägmark görs möjlig är en rimlig och pragmatisk väg framåt. Det är dock 

kontraproduktivt när man som här lyfter frågor som redan utretts, eller som utreds på 
annat håll. Det vore bättre om de tjänstemannaresurser som tas i anspråk kan användas till 
att arbeta med genomförandet av den antagna cykelstrategin. 

Möjligheten att cykla på vägmark är föreslagen som lagändring i ett tillkännagivande från 

riksdagen. till .r eringen i början av 2015. Stefan Löfven och regeringen har dock deklarerat 
Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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22 februari 2016 

NACKA 
KO M M U N SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

Kommunstyrelsen 

att man kommer att bry sig om tillkännagivande efter eget tyckande och annars trotsa 

riksdagen. Det bästa vore därför om MP istället uppmanade sina partikamrater i regeringen 

att följa riksdagens tillkännagivande och därmed också ge Sveriges cyklister möjlighet att 
nyttja vägmarken för cykling även om det finns cykelbana, vilket skulle leda till effektivare 
och säkrare cykelpendling." 

Hans Peters (C) och Gunilla Grudevall Sten (L) instämde i Mats Gerclaus 

protokollsanteckning. 

Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 

"Ett övergripande mål för Nacka kommun är att var femte resa ska göras med cykel år 

2030. Dit är det en lång väg kvar och man kan undra om den styrande majoriteten i Nacka 

har ett eget lägre mål? En orsak till att cyklingen inte ökar mer än den gör är cykelbanornas 
dåliga kvalite, gör man ingenting åt detta så kommer vi absolut inte att nå målet. Vi föreslår 

inte i vår motion att det alltid ska vara fritt fram att välja om man vill cykla på väg istället 

för cykelbana. Det handlar bara om de sträckor där cykelbanan inte når upp tilllägsta 
standard för cykelbanor. 

På Transportstyrdsens hemsida står det att läsa" Om det finns en ryke!bana, ska du normalt 

använda den. Du får dock ryk/a på kö"rbanan, även om det finns en rykelbana, när det är kimpligare med 

tanke på färdmålet. I så fall måste du vara extra fo·rsiktig. "Självklart skall man normalt använda 

cykelbanan men, när den är så undermålig att det innebär en fara att cykla där, anser jag 
kommunen ska bestämma att man får cykla på vägen också. Detta behöver bara vara till 
dess att man byggt om cykelbanan så att den når upp till åtminstone minimistandard för 
cykelbanor. Fungerar inte detta av lagtekniska skäl får man kanske göra om vägen till 
cykelfartsområde på vissa sträckor, eller om inte det går, ta bort en undermålig cykelbana så 
cykling kan ske helt lagligt på väg. När det blir för trångt på en GC bana måste cyklisten 

enligt lagen anpassa farten till "gångfart". Det kan då inte anses som "lämpligt med tanke på 

färdmålet" att cykla på cykelbanan om det rör sig om en längre pendlingsresa. 
Tyvärr verkar den styrande Alliansen inte vara särskilt intresserad av att nå det 

övergripande målet om att var femte resa ska göras med cykel år 2030. Extra tydligt tycker 

jag det framgick på det senaste kommunfullmäktige när den man skickade upp att debattera 
en av våra cykelmotioner var fritidsnämndens ordförande. Man verkar helt enkelt se cykling 

först och främst som en fritidssysselsättning. Fritidsnämndens ordförande uttryckte 

dessutom att cykling var en bra motionsform men vårt förslag för att få fler att cykla var ett 
dåligt förslag." 

Ordfcir.mdes signatur Justerandes signatur 

1 -;; 

1'. t -\ 

Utdragsbestyrkande 
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Kommunstyrelsen 

Snabbcykelbanor på vägbanor 
Motion den 27 april 2015 av Sidney Holm och Lisskulla Zayane (MP) 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige avslår förslagen de explicita förslagen motion då de lagligen inte kan 
genomföras. Fullmäktige noterar därvid att det utifrån cykelstrategin pågår ett aktivt arbete 
för främja cyklandet både regionalt och lokalt.  
  

Sammanfattning 
Motionärerna föreslår att kommunen ska tillåta cykling på körbanor. Eftersom det inte är 
lagligt möjligt föreslår stadsledningskontoret att förslagen ska avslås, men att fullmäktige ska 
notera att det pågår annat för att främja att folk cyklar. 
 

Förslagen i motionen 
I motionen föreslår Sidney Holm (MP) och Lisskulla Zayane (MP) att kommunen för att 
underlätta för cyklister ska tillåta cykling på körbanor. Där cykelbanorna inte uppnår 
utformningsprinciperna enligt den regionala cykelplanen vill motionärerna att kommunen 
ska utfärda lokala föreskrifter för att tillåta cykling på körbanorna. Är detta inte lagtekniskt 
möjligt vill de att det istället målas snabbcykelbanor på alla vägbanor där cykelbanorna håller 
för låg standard.  
 

Natur- och trafiknämndens utredning  
Natur- och trafiknämnden behandlade förslagen i motionen vid sitt sammanträde den 17 
november 2015, § 289 . Nämnden föreslår att förslagen i motionen ska avslås då det enligt 
trafiklagstiftningen inte är tillåtet att cykla i vägbanan om det finns en intilliggande 
cykelbana. 
 
Som underlag för nämndens beredning av förslagen förelåg följande. 

156



  2 (3) 

 

 
”Idag är det enligt gällande trafiklagstiftning inte tillåtet att cykla i vägbanan om den finns en intilliggande 
cykelbana (Trafikförordningen (1998:1276) 3kap § 6). Kommuner har ingen möjlighet att kringgå denna 
lag genom att anta lokala föreskrifter. Vilka trafikregler som kan meddelas genom lokala trafikföreskrifter 
regleras i 10 kap i trafikförordningen (1998:1278).  Riksdagens trafikutskott har dock i Betänkande 
2014/15:TU5 Cykelfrågor föreslagit att pröva möjligheten till regeländringar som ska göra det möjligt för 
cyklister att använda körbana även om cykelbana finns. Betänkande skickades vidare till Regeringen den 
15 mars 2015.    
 
Frågan om att måla snabbcykelbanor på alla vägbanor där cykelbanorna håller för låg standard har delvis 
behandlats tidigare ärende KFKS 2014/117-513 (se bilaga 2). Det finns flera skäl till varför denna typ 
av parallella system med cykelbana och cykelfält inte är att föredra. Tidigare bedömning grundar sig i att 
denna typ av trafiklösning saknar juridiskt stöd, säkerheten inte kan säkerställas samt att vägutrymme i 
många fall saknas. Sträckan som undersöktes tidigare var Värmdövägen mellan Nacka Forum och Sickla 
men samma argument mot denna typ av trafiklösning gäller oavsett var i kommunen det planeras.  
 
Gång- och cykelbanan genom Nysätra tas upp som ett exempel på cykelbanor av låg standard. Ältavägen 
är statlig och sköts således av Trafikverket men inte heller Trafikverket kan förbigå trafiklagstiftningen 
genom lokala trafikföreskrifter. Trafikverket har emellertid avsatt medel för att upprusta Ältastråket för 
att kunna möta de utformningsprinciper som anges i den regionala cykelplanen.” 
 

Stadsledningskontorets förslag 
Stadsledningskontoret noterar att förslagen i motionen inte är genomförbara utifrån 
gällande lagstiftning. Frågan om framkomlighet på cykel och är dock en angelägen fråga för 
kommunen och bevakas särskilt i Nackas stadsutveckling. Både framkomligheten för dem 
som cyklar till jobbet och att det ska vara enkelt att pendla lokalt inom kommunen ingår i 
kommunens planering. Stadsledningskontoret föreslår att kommunfullmäktige ska notera att 
förslagen inte är genomförbara men också framhålla vikten av kommunens fortsatta arbete 
för framkomlighet för dem som cyklar. 
 

Bilagor 
1. Natur- och trafiknämndens beslut den 17 november 2015, § 289 
2. Kommunstyrelsens beslut den 19 maj 2014, § 108, med anledning av 

politikerinitiativ om snabbcykelbana  
3. Motionen 

 
 
 
 
Lena Dahlstedt   Dag Björklund 
Stadsdirektör    Natur- och trafikdirektör 
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Stadsledningskontoret 
 

NACKA 
KOM M U N 
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2015-11-17 

NACKA 
KO M M U N 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

N a tur- och traflknämnden 

§ 289 KFKS 20 15/346 
NTN 20 15/529 

Snabbcykelbanor på vägbanor 
Remiss av motion den 27 april 2015 av Sidney Holm och Lisskulla Zayane (MP) 

Bordlagd 2015-08-25 

Beslut 
Natur- och traf:tknämnden föreslår kommunstyrelsen att avslå förlaget om att försöka tillåta 

cykling i körbanor eller att måla snabbcykelbanor där cykelbanorna har undermålig standard 

med motiveringen att det enligt trafiklagstiftningen inte är tillåtet att cykla i vägbanan om det 

finns en intilliggande cykelbana (Trafikförordningen (1998:1276) 3kap § 6). 

Ärendet 
Sidney Holm (MP) och Lisskulla Zayane (MP) har lämnat in en motion som yrkar att 
kommunen underlättar för cyklister och tillåter cykling på körbanor. Trafikenheten 

rekommenderarar att förslaget avslås med hänvisning till att det enligt traflklagstiftningen 
inte är tillåtet att cykla i vägbanan om den finns en intilliggande cykelbana 

(Trafikförordningen (1998:1276) 3kap § 6). 

Motionen 
I motionen från Sidney Holm (MP) och Lisskulla Zayane (MP) yrkas att kommunen 

underlättar för cyklister och tillåter cykling på körbanor. Där cykelbanorna inte uppnår 
utformningsprinciperna enligt den regionala cykelplanen vill Miljöpartiet att kommunen ska 
utfärda lokala föreskrifter för att tillåta cykling på körbanorna. Är detta inte lagtekniskt 

möjligt vill Miljöpartiet att det istället målas snabbcykelbanor på alla vägbanor där 

cykelbanorna håller för låg standard. 

Idag är det enligt gällande trafiklagstiftning inte tillåtet att cykla i vägbanan om den finns en 

intilliggande cykelbana (Trafikförordningen (1998:1276) 3kap § 6). Kommuner har ingen 

möjlighet att kringgå denna lag genom att anta lokala föreskrifter. Vilka trafikregler som 
kan meddelas genom lokala trafikföreskrifter regleras i 1 O kap i trafikförordningen 

(1998:1278). Riksdagens trafikutskott har dock i Betänkande 2014/15:TU5 Cykelfrågor 

föreslagit att pröva möjligheten till regeländringar som ska göra det möjligt för cyklister att 
använda körbana även om cykelbana finns. Betänkande skickades vidare till Regeringen den 

15mars 2015. 

Frågan om att måla snabbcykelbanor på alla vägbanor där cykelbanorna håller för låg 

standard har delvis behandlats tidigare ärende KFKS 2014/117-513 (se bilaga 2). Det finns 

flera skäl till varför denna typ av parallella system med cykelbana och cykelfält inte är att 

föredra. Tidigare bedömning grundar sig i att denna typ av trafiklösning saknar juridiskt 

stöd, säkerheten inte kan säkerställas samt att vägutrymme i många fall saknas. Sträckan 
Ordförandes sig n a tu r Justerandes sigr.<atur 

/; ' - ,. / 
b .• 

'/,V. V 
Utdragsbestyrkande 
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2015-11-17 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

N a tur- och trafiknämnden 

som undersöktes tidigare var Värmdövägen mellan Nacka Forum och Sickla men samma 

argument mot denna typ av trafiklösning gäller oavsett var i kommunen det planeras. 

Gång- och cykelbanan genom Nysätra tas upp som ett exempel på cykelbanor av låg 
standard. Ältavägen är statlig och sköts således av Trafikverket men inte heller Trafikverket 

kan förbigå trafiklagstiftningen genom lokala trafikföreskrifter. Trafikverket har emellertid 

avsatt medel för att upprusta Ältastråket för att kunna möta de utformningsprinciper som 

anges i den regionala cykelplanen. 

Konsekvenser för barn 
Varje gång någon väljer cykeln istället för bil är det bra för miljön och en bra miljö medför 

positiva konsekvenser för barn. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse 2015-06-11 

Bilaga 1 KS §108 2014 Uppdrag att utreda snabbcykelbana mellan Nacka Forum och Sickla 

Bilaga 2 Motion - Låt snabbcyklisterna cykla i vägbanan 
Bilaga 3 Politikerinitiativ-Enklare snabbcykelbana mellan Nacka Forum och Sickla, Dnr 

KFKS 2014/ 117-513 

Beslutsgång 
Nämnden beslutade i enlighet med enhetens förlag till beslut. 

Protokollsanteckningar 
Peter Zethraeus (M) lät anteckna följande till protokollet: 
"Det är positivt med motioner kring hur vi förbättrar möjligheten för cykelpendling. En 

förbättrad infrastruktur är ett måste för att cyklingen ska vara effektiv och säker. Det 

gynnar alla trafikanter, miljön och folkhälsan, och skapar tillväxt. 

Att cykling på vägmark görs möjlig är en rimlig och pragmatisk väg framåt. Det är dock 

kontraproduktivt när man som här lyfter frågor som redan utretts, eller som utreds på 
annat håll. Det vore bättre om de tjänstemannaresurser som tas i anspråk kan användas till 

att arbeta med genomförandet av den antagna cykelstrategin. 

Möjligheten att cykla på vägmark är föreslagen som lagändring i ett tillkännagivande från 
riksdagen till regeringen i början av 2015. Stefan Löfven och regeringen har dock deklarerat 

att man kommer att bq sig om tillkännagivande efter eget tyckande och annars trotsa 
riksdagen. Det bästa vore därför om MP istället uppmanade sina partikamrater i regeringen 

att följa riksdagens tillkännagivande och därmed också ge Sveriges cyklister möjlighet att 

nyttja vägmarken för cykling även om det finns cykelbana, vilket skulle leda till effektivare 

och säkrare cykelpendling." 
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D nr KFKS 2014/1 l 7-513 

Enklare snabbcykelbana mellan Nacka Forum och Sickla 

Beslut 
K ommunstyrelsen tillstyrker att tekniska nämnden utreder en bredare gång- och cykelbana 
sträckan N acka Forum - Sickla i enlighet med strukturplanen och den föreslagna 
cykelplanen . 

K ommunstyrelsen ger tekniska nämnden i uppdrag att pröva åtgärder för att förbättra 
framkomligheten för cyklister längs Värmdövägen i avvaktan på genomförande av 
cykelplanen. 

K ommunstyrelsen bedömer i detta att tekniska nämnden genomfört kommunfullmäktiges 

uppdrag i beslutet om mål och budget 2014-2016 att pröva en enklare snabbcykelbana. 

Ärende 
T ekniska nämnden har utrett kommunfullmäktiges uppdrag i beslutet om mål och budget 

2014-2016, om att pröva ett pilotprojekt med en enklare snabbcykelbana sträckan Nacka 
Forum - Sickla, mellan vägbanan och befintlig gång- och cykelväg. I beslut den 11 febtu ari 
2014 bedötner tekniska nämnden att pilo tprojektet inte bör genomföras då 1) juridiskt stöd 
för trafiklösningen saknas, 2) säkerheten inte kan säkerställas och 3)vägutty mtne saknas. 
N ämnden förespråkar istället en bredare gång- och cykelbana där man kan cykla fort med 
få stopp och få konfliktpunkter med övriga trafikanter i enlighet med den lösning som 
anges i förslag till cykelplan som nu är på remiss. 

T ekniska nämnden lyfter fram att det tilltänkta vägutrymmet är begränsat och att det skulle 
det krävas en omfattande ombyggnad för att kunna skap a snabbcykelbanorna. Nämnden 
bedömer vidare att den föreslaga snabbcykelbanan skulle medföra försämrad traftksäkerhet 
och försänu ad framkomlighet för kollektivtrafiken. Till detta kommer att utformningen av 

gaturum.met regleras i tra fikförordningen och att en kommun har begränsade m.öjlighetcr 
att hitta på egna trafiklösningar och trafikregler. T ekniska nämnden bedömer att 
trafikförordningen inte tillåter ett sådant uppmålat snabbcykelstråk som avses i fullmäktiges 
uppdrag. D enna bedömning ställer sig även tjänstemän från Sveriges kommuner och 
landsting och T ransportstyrelsen samt anlitade trafikkonsulter bakom. 

Stadsutvecklingsutskottet delar tekniska nämndens bedömning att det saknas 
förutsättningar fö r att genom föra det föreslagna snabbcykelstråket. Kommunstyrelsen 
tillstyrker att tekniska nämnden i stället u treder en bredare gång- och cykelbana, en 
stadscykelbana, i enlighet med strukturplanen och den lösning som anges i förslaget till 
cykelplan, där få konfliktpunkter med övriga trafikanter uppstår. Kommunstyrelsen vill 
Ordförandes sig natur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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också att tekniska nämnden ska pröva åtgärder för att förbättra framkomligheten för 

cyklister längs Värmdövägen i avvaktan på genomförande av cykelplanen. 

Handlingar i ärendet 
K ommunstyrelsen den 7 april2014 § 81 
K ommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott 25 februari 2014 § 45 
stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 13 februari 2014 
Bilaga 1: Protokollsutdrag Teknisk nämnd 11 februari 2014 § 19 
Bilaga 2: Sweco Jnfrastruct:ure AB (2013) . PM Cykelfålt längs Värmdövägen 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsen den 7 april 2014 § 81 
K ommunstyrelsen b eslutade att bordlägga ärendet. 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 25 februari 2014 § 45 
K ommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
K ommunstyrelsen tillstyrker att tekniska nämnden utreder en bredare gång- och cykelbana 

sträckan Nacka Fonun - Sickla i enlighet med stmkt:urplanen och den föreslagna 
cykelplanen. K ommunstyrelsen bedömer i detta att tekniska nämnden genomfört 
kommunfullmäktiges uppdrag i beslutet o1n mål och budget 2014-2016 att pröva en enklare 
snabbcykelbana. 

Beslut i tekniska nämnden 11 februari 2014 § 19 
Tekniska nämnden bedömde att pilotprojektet 111.ed en enklare snabbcykelbana mellan 
Nacka Forum och Sickla inte b ör genomföras då juddiskt stöd för trafiklösningen saknas, 
säkerheten inte kan säkerställas och vägutrymme saknas. 
Beslutet ställdes till k01~1.munstyrelsen för särskilt för ställningstagande till fortsatt hantering 
av frågan i relation till fullmäktiges beslut om att pröva pilotprojektet. 
T ekniska nämnden förespråkade istället en bredare gång- och cykelbana där det kommer 

att kunna gå att cykla fort med få stopp och få konfliktpunkter med övriga trafikanter i 
enlighet med förslaget i cykelplanen. 

Yrkanden 
Stefan Saläng (FP) yrkade, med instämmande av Mats Gerdau (Tvl) och K.hashayar 
Farmanbar (S), bifall till stadsu tvecklingsutskottets förslag med tillägget att ge tekniska 
nämnden i uppdrag att pröva åtgärder för att förbättra framkomligheten för cyklister längs 
Värmdövägen i avvaktan på genomförande av cykclplanen. 
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Jan-Eric Jansson (KD) yrkade, med instämmande av Hans Peters (C) och Sidney Holm 
(MP) att ett försök som innebar att man skulle m åla ett fålt för cyklister i bilarnas körfålt 
skulle genomföras, i syfte att öka utrymmet för cykelpendlare. 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Stefan Salängs yrkande. 

Kommunstyrelsen avslogJan-Etic Janssons yrkande. 

Protokollsanteckningar 
Christina Ståldal (NL) lät anteckna följande. 

"Nackalistan stöder Kristdemokraternas modifierade förslag till förbättrade cykelbanor." 

Peter Zethraeus (M) lät för Moderaternas konununstyrelsegrupp anteckna följande. 

"Det är viktigt att det finns en säker och effektiv infrastruktur för cykelpendling i Nacka. 
Det är bra för miljön, bra för folkhälsan och det lättar dessutom på det övriga trafiktrycket, 

både för bil och kollektivtrafik. Mängden pendlingscyklister ökar stadigt och inför den 
kommande Slussenombyggnaden finns skäl att förvänta sig ett ännu större tryck. 
Kds förslag om en förenklad snabbcykelbana läng Värmdövägen i väntan på mer 
permanenta lösningar (Cykelplanen) är lovvärt. Jag tycker att det är ett bra förslag, men det 
verkar svårt att genomföra. Bättre då att satsa på den lösning som ryms i Cykelplanen. 
Men det är bråttom. Det är viktigt att planen antas och att utbyggnaden av ett 

snabbcykelstråk längs Värmdövägen kommer igång så fort som möjligt. 
Dagens cykelbana längs Värmdövägen är inte tillräckligt bra. Här ryms ett stort antal farliga 
punkter. Tilläggsyrkandet om löpande åtgärder för att förbättra dagens situation i väntan på 
den framtida lösningen är därför väldigt positiv." 

Jan-Eric Jansson (KD) lät för Kristdemokraternas kommunstyrelsegrupp anteckna 
följande. 

"En fråga som vi Kristdemokrater ofta ställer är: "Vad kan göras åt det trafikproblem som 
orsakas m· snabbcyldande pendlare utefter Värmdövägcn?" Polisens officiella olycksstatistik 
visar att cyklister ofta är inblandade i o lyckor. Dessutom finns ett stort mörkertal över 
incidenter och skador där cyldister är inblandade. 
Vår fråga, som vi specificerat utifrån alliansens majoritetsöverenskommelse, lyder: "Vad vi 
kan göra nu, på kort sikt." Sweco svarar i sin utredning på en annan fråga, nämligen: 
"Vilken trafikåtgärd är bäst för att skapa trygg och säker trafik för cyklister och andra 

trafikanter?" Swecos slutsats är att det bästa är en separat cykelbana. Den uppfattningen 
delar vi kristdemokrater helt. En bred bana är den bästa lösningen, en som följer 
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saltsjöbanans spår, så som beskrivs i Nackas cykelplan. Men den lösningen är inte möjlig 
att ta fram inom de närmsta 1 O åren. Nacka bygger här stad och hat till och med planer på 
att lyfta saltsjöbanans spår. Bara att ta fram en detaljplan har hittills tagit 5 åt. Här handlat 
det dessutom om flera detaljplaner. 
Sweco säger att "cykelfålt är en bra lösning i tättbebyggda områden där det av ekonomiska 
eller utrymmesmässiga skäl inte går att anlägga säkra och väl utformade lösningar med 
cykelbana". På Värmdövägen är situationen att snabbt cyklande pendlare fårdas i körbanan, 

därför att cykelbanan är otillräcklig och inte medget cykelpendling p å ett säkert sätt. 
Därmed faller också Swecos påstående att cykelfålt inte används om det finns cykelbana. 
Redan i dag cyklar många i bilarnas körfält, och inte på cykelbanan, trots att det finns 
cykelbana. 
"De juridiska aspekterna i trafikförordningen ger ingen entydig vägledning om hut en 
eventuell utformning med parallell infrastruktur, med både körfält och cykelbana, ska 
användas." säger Sweco. Vår föreslagna lösning, cykelfålt invid en cykelbana, som kanske 
inte finns någon annanstans, betor på att utefter Värmdövägen har vi speciella 

omständigheter. Vi förtätar och bygger stad, ändrar infrastrukturen med tunnelbana, buss, 
och spårväg. Denna utmaning vid omdaning, delar vi med till exempel Stockholm, vid 
ombyggnaden av Slussen. Under 10- 15 års byggande måste Nacka lösa dagens problem på 
både ett trafiksäkert och ekonomiskt försvarbart sätt. 

Att anlägga en cykelbana, som inom kort måste rivas upp när Saltsjöbanans spår eller 
Värmdövägen läggs om, är inte ekonomiskt försvarbart. Utifrån trafiksäkerhetsskäl är det 
heller inte försvarbart att underlåta att göta vad vi kan göra idag, bara för att vi hat en 
lösning efter 2025. Ett cykelfått göt dagens trafik säkrare och underlättar alternativ pendling 
som vi så väl behöver få till av både miljö- och säkerhetsskäl." 

Sidney Hohn (MP) lät anteckna följande. 

" Det är bara att beklaga att förutsättningarna för en "snabbcykelbana" mellan Nacka 

Forum. och Sickla inte bedöms vara bättre vilket pekat på vikten att p å allvar ta med cykeln 
i planeringen av den riya staden i Nacka. Vi delar dock inte helt tjänstemännens bedömning 
av läget. Vi tror att en "snabbcykelbana" mestadels skulle utnyttjas av de som redan idag 
cyklar på vägbanan och av de som gärna skulle vilja cykla lite fortare än vad säkerheten 
medger idag på den vanliga cykelbanan. Föräldrar som är ute och cyklar med små barn och 
andra som cyklat långsamt kommer med största sannolikhet även fortsättningsvis använda 
den vanliga cykelbanan. Vi tror att en oskyddad trafikant löpet större risk att.blir påkörd av 
en cyklist p å den vanliga cykelbanan än att en cyklist blir påkörd av ett motorfordon på en 
"snabbcykelbana". 
Det går också att med relativt enkla åtgärder förbättra framkomligheten och säkerheten på 
befintlig cykelbana även med bibehållen t.raflklösning. En uträtning av cykelbanan med 

borttagande av alla tvära kurvor, hastighetssänkning för bilar vid på- och avfartsramperna, 
färgmarkering och bättre skyltning samt en breddning av cykelbanan, särskilt vid 
busshållplatserna skulle leda till stora förbättringar. O mvandling av en del garnutrymme kan 
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också bli nödvändig där tillräcklig bredd på cykelbanor inte kan uppnås på annat sätt, allt 
enligt kommunens prioritetsordning av olika trafikslag. 
Även om det inte blir en "snabbcykelbana" på den aktuella sträckan är det viktigt att 
kommunen omgående gör kraftfulla satsningar för att förbättra cykelinfrastrukturen i 
Nacka. Miljöpartiet vill att kommunens cykelplan ska vara fullt genomförd senast år 2018 
istället för år 2030 som är den styrande Alliansens ambition. Allting är möjligt, det handlar 
om hur man prioriterar." 

Khashayar Farmanbar (S) lät anteckna följande. 

"Miljövänlig arbetspendling är en förutsättning för tillväxt, jobb och en grön framtid i vår 
kommun. Därför vill vi gärna se en seriös satsning på cykelbanor. Samtidigt är 

säkerhetsaspekten väldigt viktigt, för cykelpendlarna likväl småbarnsföräldrar, pensionärer 
och andra fotgängare som kan känna sig otrygga när de går bredvid en cykelbana. Därför 
vill vi att nämnden handhar ärendet och övc1.väger säkerhetsaspekter i samband med 

anläggande av snabbcykelbanor." 
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Låt snabbcyklisterna cykla i vägbanan där kommunens cykelbanor är undermåliga 

Motion till Nacka kommunfullmäktige 2015-04-27 

Sidney Holm och Lisskulla Zayane 

Miljöpartiet de gröna 

 

I Nacka finns sammanhängande nät av vägar och gator för biltrafik. Det finns både 

motorvägar, motortrafikleder, riksvägar, länsvägar, landsvägar, lokalgator och privata 

vägar. Än så länge finns ingen motsvarande struktur för cykeltrafik. I Nacka är det bilen 

som är prioriterad, cykel- och gångtrafik får samsas på det utrymme som blir över. De 

flesta av kommunens cykelbanor lever heller inte upp till minimistandarden för 

cykelbanor enligt utformningsprinciperna i den regionala cykelplanen. Smala gång- och 

cykelbanor är en trafikfara som både leder till ökad olycksrisk och konflikter mellan 

gående och cyklister, och även mellan cyklister med olika hastighet. I trafiken är det fler 

både cyklister och gående än bilister som dör eller blir allvarligt skadade varje år. Många 

av dem som vill cykla snabbt väljer därför istället bilarnas körfält som är säkrare och 

bättre dimensionerade för högre hastighet.  
 

Så länge det saknas bra alternativ för snabb cykling måste det vara tillåtet att cykla även 

på vägbanan vilket det inte är idag. Cykelbanetvånget signalerar dessutom till bilister att 

de inte behöver visa hänsyn till cyklister, eftersom de inte har någon rätt att befinna sig 

på vägbanan. Miljöpartiet vill att kommunen utfärdar lokala föreskrifter som tillåter 

cyklister att cykla på vägbanan, även där det finns en cykelbana, om denna inte når upp 

till minimistandard enligt den regionala cykelplanens utformningsprinciper (självklart inte 

på motorväg). Om detta inte visar sig vara möjligt av lagtekniska skäl, vill vi att det målas 

snabbcykelbanor på alla vägbanor där cykelbanorna håller för låg standard.  

 

Ett exempel på en smal cykel/gångbana är den del av det regionala cykelstråket som går 

genom Nysätra i Sickla. Här är bredden bara 1,5 m trots att god standard enligt den 

regionala cykelplanen är 5,3 m och det minsta godkända breddmåttet är 4,3 m.  
 

Resor med cykel ska år 2030 utgöra minst 20 procent av alla huvudresor i 

stockholmsregionen enligt Regional cykelplan för Stockholms län. I stadsnära kommuner 

som Nacka bör andelen rimligtvis vara högre. För att nå upp till dessa mål är det viktigt 

att redan nu, på olika sätt underlätta för cyklister, då utbyggnadstakten av cykelbanenätet 

i Nacka är på tok för långsam. I Nacka borde vi börja se cykeln mer som ett fordon än trä 

 

 

Miljöpartiet yrkar på att: 
 kommunen underlättar för cyklister och tillåter cykling på körbanor i enlighet med 

förslaget ovan. 

 

 

………………………………                   ……………………………… 

Sidney Holm                                              Lisskulla Zayane 
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§ 88 Dnr KFKS 20 15/612-800 

En kommunal strategi för att främja spelintressen och 
föreningsverksamhet hos ungdomar 
Motion den 21 september 2015 av Magnus Söderström (I'vfP) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 

Kommunfullmäktige avslår förslaget att ta fram en särskild kommunal strategi för att 

främja Nackaungdomars lokala föreningsengagemang inom Sveroks (Sveriges roll- och 

konfliktspelsförbund) verksamhetsområde eftersom den av kommunfullmäktige antagna 

fritidsstrategin innefattar föreningar inom Sveroks verksamhetsområde. 

Ärende 
Motionären föreslår att Nacka kommun tar fram en strategi för att främja 

Nackaungdomars lokala föreningsengagemang inom Sveroks verksamhetsområde. 

Förslaget har hanterats i både fritids- och i kulturnämnden och den samlade bedömningen 
är att det inte behövs en särskild strategi för att främja unga Nackaungdomars spelintresse 
och föreningsverksamhet inom Sveroks verksamhetsområde. Bedömningen är att den av 
kommunfullmäktige antagna fritidsstrategin innefattar även verksamheter inom Sverok. 

Båda nämnderna har beslutat att föreslå kommunfullmäktige att avslå motionärens förslag. 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att avslå förslaget eftersom den av 

kommunfullmäktige antagna fritidsstrategin innefattar föreningar inom Sveroks 

verksamhetsområde. 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 9 februari 2016 § 16 
Kultur- och fritidsenhetens tjänsteskrivelse den 7 januari 2016 

Protokollsutdrag fritidsnämnden den 9 december 2015 § 116 
Kultur- och fritidsenhetens tjänsteskrivelse den 18 november 2015 

Protokollsutdrag kulturnämnden den 8 december 2015 § 57 

Kultur- och fritidsenhetens tjänsteskrivelse den 13 november 2015 

Motion 
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 9 februari2016 § 16 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår ko.mmunfull.mäktige att fatta följande beslut. 

Kommunfullmäktige avslår förslaget att ta fram en särskild kommunal strategi för att 
främja Nackaungdomars lokala föreningsengagemang inom Sveroks (Sveriges roll- och 

konfliktspelsförbund) verksamhetsområde eftersom den av kommunfullmäktige antagna 

fritidsstrategin innefattar föreningar inom Sveroks verksamhetsområde. 

Beslut i fritidsnämnden den 9 december 2015 § 116 
Fritidsnämnden föreslog kommunfullmäktige att avslå förslaget om att ta fram en särskild 

kommunal strategi för att främja Nackas ungdomars lokala föreningsengagemang inom 
Sveroks (Sveriges roll- och konfliktsspelsförbund) verksamhetsområde. Den antagna 

fritidsstrategin innefattar Sveroks verksamhetsområde. 

Beslut i kulturnämnden den 8 december 2015 § 57 
Kulturnämnden föreslog kommunfullmäktige fatta följande beslut. 

Kommunfullmäktige avslår förslaget om att ta fram en kommunal strategi för att främja 
Nackas ungdomars lokala föreningsengagemang inom Sveroks (Sveriges roll- och 
konfliktsspelsförbund) verksamhetsområde eftersom den av kommunfullmäktige antagna 

fritidsstrategin innefattar föreningar inom Sveroks verksamhetsområde. 

Yrkanden 
Sidney Holm (MP) yrkade bifall till förslagen i motionen. 

Mats Gerdau (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Med avslag på Sidney Holms yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Mats 

Gerclaus yrkande. 

Protol<ollsanteckningar 
Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 

"I behandlingen av motionen anses att det redan fmns en tillräcklig strategi för föreningar 

inom Sveroks verksamhetsområde i form av den fritidsstrategi som kommunfullmäktige 

har fattat beslut om. Fritidsstrategin är dock ett väldigt luddigt dokument som uppenbart är 

Ordforandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 

'\ -" ~(2.-1.~ 
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34 (88) 

22 februari 2016 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Kommunstyrelsen 

skrivet utifrån utgångspunkten att den ska täcka in främst idrottsaktiviteter. Under rubriken 
"Delaktighet" kan man bland annat läsa att kommunen ska verka för ett brett dettagande 

men också underlätta för föreningar som vill samverka kring elitsatsningar och satsa på 

talangers möjligheter att utvecklas." (s. 3). Ingenstans nämns vikten av att ungdomar 

utvecklar föreningsvana, ingenstans nämns konkreta förslag som verkar för att främja 
intressen som ligger inom Sveroks verksamhetsområde. 

Det är bra att det förekommit en dialog med Sverok och att de blivit inbjudna till 
kommunens Ungdomsmässa Nacktiv, men att hävda att det är en del av en strategi för att 

främja föreningsverksamheter inom Sveroks verksamhetsområde i Nacka är att ta i. Frågan 

är om kommunen är intresserad av att försöka bidra till en utveckling där fler barn och 

ungdomar startar föreningar inom Sveroks verksamhetsområde med alla de positiva 
effekter som det medför eller om kommunen är nöjd med de 13 små föreningar som redan 
fmns?" 

Ordffirandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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Kommunstyrelsen 

En kommunal strategi för att främja spelintressen och 
föreningsverksamhet hos ungdomar 
Motion den 21 september 2015 av Magnus Söderström (MP) 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige avslår förslaget att ta fram en särskild kommunal strategi för att främja 
Nackaungdomars lokala föreningsengagemang inom Sveroks (Sveriges roll- och 
konfliktspelsförbund) verksamhetsområde eftersom den av kommunfullmäktige antagna 
fritidsstrategin innefattar föreningar inom Sveroks verksamhetsområde.  

Sammanfattning 
Motionären föreslår att Nacka kommun tar fram en strategi för att främja Nackaungdomars 
lokala föreningsengagemang inom Sveroks verksamhetsområde. 
 
Förslaget har hanterats i både fritids- och i kulturnämnden och den samlade bedömningen 
är att det inte behövs en särskild strategi för att främja unga Nackaungdomars spelintresse 
och föreningsverksamhet inom Sveroks verksamhetsområde. Bedömningen är att den av 
kommunfullmäktige antagna fritidsstrategin innefattar även verksamheter inom Sverok.  
Båda nämnderna har beslutat att föreslå kommunfullmäktige att avslå motionärens förslag. 
 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att avslå förslaget eftersom den av 
kommunfullmäktige antagna fritidsstrategin innefattar föreningar inom Sveroks 
verksamhetsområde. 
 

Förslagen i motionen 
Motionären föreslår att Nacka kommun tar fram en strategi för att främja Nackaungdomars 
lokala föreningsengagemang inom Sveroks verksamhetsområde. 

Nämndernas beredning och förslag 
Fritidsnämnden och kulturnämnden utredde motionens förslag i november 2015. Båda 
nämnderna menar att den antagna fritidsstrategin innefattar Sveroks verksamhetsområde. 
Nämnderna menar att det i dagsläget inte behövs en särskild strategi för att främja 
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Nackaungdomars lokala föreningsengagemang inom Sveroks verksamhetsområde. Förslaget 
från såväl KUN och FRN är att avslå motionens förslag. 

Enhetens utredning och bedömning 
I fritidsstrategin ingår att öka tillgängligheten genom att kommunen ska utveckla metoder 
för att nå grupper som tar del av fritidsutbudet i relativt mindre utsträckning. Enligt 
fritidsstrategin ska Nacka kommun även skapa förutsättningar för medborgare och en 
mångfald av aktörer att vara delaktiga i utvecklingen av idrotts- och fritidsutbudet. Nacka 
ska också kunna erbjuda möjligheter för alla att utveckla sina intressen. 
 
Sverok är ett ungdomsförbund som samlar föreningar i olika genrer inom roll- och 
konfliktsspel. Kultur- och fritidsenheten är positiva till Sveroks verksamhet och har haft 
dialog med Sverok både angående vilka kriterier fritidsnämnden har för att bli en 
bidragsberättigad förening och vilka bidrag en bidragsberättigad förening kan ansöka om, 
och även angående möjligheterna för lokala föreningar, tillexempel lajvföreningar, att söka 
kulturbidrag från kulturnämnden. 
 
Sverok har också varit inbjudna till kommunens Ungdomsmässa Nacktiv som två år i 
rad har arrangerats i Nacka sportcenter under sportlovet. 
 
Enhetens samlade bedömning är att det inte behövs en särskild strategi för att främja unga 
Nackaungdomars spelintresse och föreningsverksamhet inom Sveroks verksamhetsområde 
utan att detta ryms i kommunens fritidsstrategi.   

Förslagens ekonomiska konsekvenser 
Förslag till beslut innebär inga kostnader för kommunen. 

Konsekvenser för barn 
Förslag till beslut innebär inga konsekvenser för barn. 
 

Bilagor 
1. Motion om en kommunal strategi för att främja spelintressen och 

föreningsverksamhet hos ungdomar den 21 september 2015 
2. Protokollsutdrag § 57 KUN 2015/52-860 
3. Protokollsutdrag § 116 FRN 2015/142-810 
4. Tjänsteskrivelse KUN 2015/52-860 
5. Tjänsteskrivelse FRN 2015/142-810 

 
 
Nadia Izzat    Anna Kristiansson 
Enhetschef    Föreningsstrateg 
Kultur- och fritidsenheten   Kultur- och fritidsenheten  

171



® 
26 (37) 

09 december 2015 

NACKA 
KO H H U N 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
F ritidsnämnden 

§ l 16 FRN 20151142-810 
KFKS 2015/612-800 

En komm unal strategi för att främja spelintressen och 
föreningsverksamhet hos ungdomar 
Motion den 21 september 2015 av Magnus Söderström (IYIP) 

Beslut 
Fritidsnämnden föreslår kommunfullmäktige att avslå förslaget om att ta fram en särskild 

kommunal strategi för att främja Nackas ungdomars lokala föreningsengagemang inom 

Sveroks (Sveriges roll- och konfliktsspelsförbund) verksamhetsområde. Den antagna 

fritidsstrategin innefattar Sveroks verksamhetsområde. 

Ärendet 
Motionären föreslår att Nacka kommun tar fram en strategi för att främja Nacka 

ungdomars lokala föreningsengagemang inom Sveroks verksamhetsområde. 

Förslaget bedöms inte föranleda någon åtgärd då det finns en antagen fritidsstrategi som 

innefattar Sveroks verksamhetsområde. 

Kultur- och fritidsenheten anser att Nackaungdomars engagemang i Sverok är positivt. Det 

finns i dagsläget 13 lokala Nackaföreningar som är medlemmar i Sverok. Kultur- och 

fritidsenheten har också haft dialog med Sverok angående vilka kriterier som gäller för att 

registrera en förening i Nacka och vilka bidrag man har rätt till som bidragsberättigad 

förening i Nacka. Sverok har också varit inbjudna att delta i kommunens Ungdomsmässa 

Nacktiv i Nacka sportcenter som två år i rad har arrangerats under sportlovet. Mässan 

arrangeras av Kultur- och fritidsenheten i samarbete med Nackas föreningsliv. En del 

genrer inom Sverok, till exempellajvföreningar, kan även ansöka om kulturbidrag från 

Kulturnämnden under förutsättning att föreningen har säte eller verksamhet i Nacka. 

Handlingar i ärendet 
Kultur- och fritidsenhetens tjänsteskrivelse den 18 november 2015 

Bilaga Motion 

Beslutsgång 
Fritidsnämnden beslutade i enlighet med förslag till beslut. 

Protol<ollsantecl<ningar 
Pascal Fall (1-'IP) lät anteckna följande till protokollet. 

"En kommunal strategi för att främja spelintressen och föreningsverksamhet hos 

ungdomar behövs i Nacka kommun. 
Ordförandes signatur 
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;§ 116 forts 

27 (37) 

09 december 2015 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Fritidsnämnden 

Miljöpartiet som har lagt motionen tycker att fritidsnämndens stöd medel ska nå så många 

barn och ungdomar som mojligt genom en sådan strategi." 

Ordförandes sig n a tu r Justerandes· signatur 

'/l l t 

f, \... ..... 
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Fritidsnämnden 

En kommunal strategi för att främja spelintressen och 
föreningsverksamhet hos ungdomar 
Motion den 21 september 2015 av Magnus Söderström (MP) 

Förslag till beslut 
Fritidsnämnden föreslår kommunfullmäktige att avslå förslaget om att ta fram en särskild 
kommunal strategi för att främja Nackas ungdomars lokala föreningsengagemang inom 
Sveroks (Sveriges roll- och konfliktsspelsförbund) verksamhetsområde. Den antagna 
fritidsstrategin innefattar Sveroks verksamhetsområde. 

Sammanfattning 
Motionären föreslår att Nacka kommun tar fram en strategi för att främja Nacka 
ungdomars lokala föreningsengagemang inom Sveroks verksamhetsområde. 
 
Förslaget bedöms inte föranleda någon åtgärd då det finns en antagen fritidsstrategi som 
innefattar Sveroks verksamhetsområde. 
 
Kultur- och fritidsenheten anser att Nackaungdomars engagemang i Sverok är positivt. Det 
finns i dagsläget 13 lokala Nackaföreningar som är medlemmar i Sverok. Kultur- och 
fritidsenheten har också haft dialog med Sverok angående vilka kriterier som gäller för att 
registrera en förening i Nacka och vilka bidrag man har rätt till som bidragsberättigad 
förening i Nacka. Sverok har också varit inbjudna att delta i kommunens Ungdomsmässa 
Nacktiv i Nacka sportcenter som två år i rad har arrangerats under sportlovet. Mässan 
arrangeras av Kultur- och fritidsenheten i samarbete med Nackas föreningsliv. En del 
genrer inom Sverok, till exempel lajvföreningar, kan även ansöka om kulturbidrag från 
Kulturnämnden under förutsättning att föreningen har säte eller verksamhet i Nacka. 

Förslagen i motionen 
Motionären föreslår att Nacka kommun tar fram en strategi för att främja Nackas 
ungdomars lokala föreningsengagemang inom Sveroks verksamhetsområde. 
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Enhetens utredning och bedömning 
Kultur- och fritidsenheten bedömer att den nyligen antagna fritidsstrategin även innefattar 
Sveroks verksamhetsområde och att det inte behövs en speciell strategi för att främja 
Nackaungdomars lokala föreningsengagemang inom Sveroks verksamhetsområde.  
 
I fritidsstrategin ingår att öka tillgängligheten genom att kommunen ska utveckla metoder 
för att nå grupper som tar del av fritidsutbudet i relativt mindre utsträckning. Enligt 
fritidsstrategin ska Nacka kommun även skapa förutsättningar för medborgare och en 
mångfald av aktörer att vara delaktiga i utvecklingen av idrotts- och fritidsutbudet. Nacka 
ska också kunna erbjuda möjligheter för alla att utveckla sina intressen.  
 

Sverok är ett studieförbund som samlar föreningar i olika genrer inom roll- och 
konfliksspel. Kultur- och fritidsenheten är positiva till Sveroks verksamhet och har haft 
dialog med Sverok både angående vilka kriterier Nacka fritidsnämnden har för att bli en 
bidragsberättigad förening och vilka bidrag en bidragsberättigad förening kan ansöka om, 
och även angående möjligheterna för lokala föreningar att söka kulturbidrag.  
 
Sverok har också varit inbjudna till kommunens Ungdomsmässa Nacktiv som två år i rad 
har arrangerats i Nacka sportcenter under sportlovet.  

Förslagens ekonomiska konsekvenser 
Fritidsnämndens förslag till beslut innebär inga kostnader för kommunen.  

Konsekvenser för barn 
Fritidsnämndens förslag till beslut får inga konsekvenser för barn. I arbetet med att ta fram 
den nya fritidsstrategin beaktades barns bästa och särskild hänsyn har tagits till barn och 
ungas kön, funktionsvariation, sexuell läggning, etniskt ursprung eller tro. 

Bilagor 
1. Motion 

 
 
 
Nadia Izzat    Anna Kristiansson 
Enhetschef     Föreningsstrateg 
Kultur- och fritidsenheten   Kultur- och fritidsenheten 
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8 december 2015 

NACKA 
KOM M U N 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Kulturnämnden 

§ 57 KUN 2015/52-860 

KFKS 2015/612-800 

Kommunal strategi för att främja spelintressen och 
föreningsverksamhet hos ungdomar 
Motion den 21 september 2015 av Magnus Söderström (MP) 

Beslut 
Kulturnämnden föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 

Kommunfullmäktige avslår förslaget om att ta fram en kommunal strategi för att främja 

Nackas ungdomars lokala föreningsengagemang inom Sveroks (Sveriges roll- och 

konfliktsspelsförbund) verksamhetsområde eftersom den av kommunfullmäktige antagna 
fritidsstrategin innefattar föreningar inom Sveroks verksamhetsområde. 

Ärendet 
Motionären föreslår att Nacka kommun tar fram en strategi för att främja Nacka 
ungdomars lokala föreningsengagemang inom Sveroks verksamhetsområde. 

Förslaget bedöms inte föranleda någon åtgärd då det finns en antagen fritidsstrategi som 
innefattar föreningar inom Sveroks verksamhetsområde. 

Kultur- och fritidsenheten anser att Nackaungdomars engagemang i Sverok är positivt. Det 
finns i dagsläget 13 lokala Nackaföreningar som är medlemmar i Sverok. En del genrer 

inom Sverok, till exempellajvföreningar, kan ansöka om kulturbidrag från Kulturnämnden 

under förutsättning att föreningen uppfyller kriterierna för kulturbidrag i Nacka. Kultur

och fritidsenheten har också haft dialog med Sverok angående vilka kriterier som gäller för 

att registrera en förening i Nacka och vilka bidrag man har rätt till som bidragsberättigad 
förening i Nacka. Sverok har också varit inbjudna att delta i kommunens Ungdomsmässa 

Nacktiv i Nacka sportcenter som två år i rad har arrangerats under sportlovet. Mässan 
arrangeras av kultur- och fritidsenheten i samarbete med Nackas föreningsliv. 

Handlingar i ärendet 
Kultur- och fritidsenhetens tjänsteskrivelse den 13 november 2015 

Yrkanden 
Ordförande Hans Peters (C) yrkade bifall till förslag till beslut. 

Mathias Zachariassen (MP) yrkade bifall till motionen. 

Beslutsgång 
Med avslag på Mathias Zachariassens (MP) bifallsyrkande beslutade nämnden i enlighet 

med förslag till beslut. 

Ordförandes sfgnatur Justerandes sfgnatur 

}'--' 
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Kulturnämnden 

En kommunal strategi för att främja spelintressen och 
föreningsverksamhet hos ungdomar 
Motion den 21 september 2015 av Magnus Söderström (MP) 

Förslag till beslut 
Kulturnämnden föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige avslår förslaget om att ta fram en kommunal strategi för att främja 
Nackas ungdomars lokala föreningsengagemang inom Sveroks (Sveriges roll- och 
konfliktsspelsförbund) verksamhetsområde eftersom den av kommunfullmäktige antagna 
fritidsstrategin innefattar föreningar inom Sveroks verksamhetsområde. 

Sammanfattning 
Motionären föreslår att Nacka kommun tar fram en strategi för att främja Nacka 
ungdomars lokala föreningsengagemang inom Sveroks verksamhetsområde. 
 
Förslaget bedöms inte föranleda någon åtgärd då det finns en antagen fritidsstrategi som 
innefattar föreningar inom Sveroks verksamhetsområde. 
 
Kultur- och fritidsenheten anser att Nackaungdomars engagemang i Sverok är positivt. Det 
finns i dagsläget 13 lokala Nackaföreningar som är medlemmar i Sverok. En del genrer 
inom Sverok, till exempel lajvföreningar, kan ansöka om kulturbidrag från Kulturnämnden 
under förutsättning att föreningen uppfyller kriterierna för kulturbidrag i Nacka. Kultur- 
och fritidsenheten har också haft dialog med Sverok angående vilka kriterier som gäller för 
att registrera en förening i Nacka och vilka bidrag man har rätt till som bidragsberättigad 
förening i Nacka. Sverok har också varit inbjudna att delta i kommunens Ungdomsmässa 
Nacktiv i Nacka sportcenter som två år i rad har arrangerats under sportlovet. Mässan 
arrangeras av kultur- och fritidsenheten i samarbete med Nackas föreningsliv. 

Förslaget i motionen 
Motionären föreslår att Nacka kommun tar fram en strategi för att främja Nackas 
ungdomars lokala föreningsengagemang inom Sveroks verksamhetsområde. 
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Enhetens utredning och bedömning 
Kultur- och fritidsenheten bedömer att den nyligen, av kommunfullmäktige, antagna 
fritidsstrategin även innefattar Sveroks verksamhetsområde och att det inte behövs en 
speciell strategi för att främja Nackaungdomars lokala föreningsengagemang inom Sveroks 
verksamhetsområde.  
 
Sverok är ett ungdomsförbund som samlar föreningar inom olika genrer inom roll- och 
konfliksspel. En del föreningar inom Sverok, till exempel lajvföreningar, kan ansöka om 
kulturbidrag från Kulturnämnden under förutsättning att föreningen uppfyller kriterierna 
för kulturbidrag i Nacka. Kultur- och fritidsenheten är positiva till Sveroks verksamhet och 
har haft dialog med Sverok både angående möjligheterna för lokala föreningar att söka 
kulturbidrag men även angående vilka kriterier Nacka kommun/fritidsnämnden har för att 
bli en bidragsberättigad förening och vilka bidrag en bidragsberättigad förening kan ansöka 
om.  
 
I fritidsstrategin ingår att öka tillgängligheten genom att kommunen ska utveckla metoder 
för att nå grupper som tar del av fritidsutbudet i relativt mindre utsträckning. Enligt 
fritidsstrategin ska Nacka kommun även skapa förutsättningar för medborgare och en 
mångfald av aktörer att vara delaktiga i utvecklingen av idrotts- och fritidsutbudet. Nacka 
ska också kunna erbjuda möjligheter för alla att utveckla sina intressen.  

Ekonomiska konsekvenser 
Kulturnämndens förslag till beslut innebär inga kostnader för kommunen.  

Konsekvenser för barn 
I och med att Sveroks verksamhetsområde ingår i kommunens fritidsstrategi får 
kulturnämndens förslag på beslut inga negativa konsekvenser för barn. 

Bilagor 
1. Motionen 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Nadia Izzat     Anna Kristiansson 
Enhetschef    Föreningsstrateg 
Kultur- och fritidsenheten   Kultur- och fritidsenheten 
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En kommunal strategi för att främja spelintressen och föreningsverksamhet 
hos ungdomar 

Motion till Nacka kommunfullmäktige 2015-09-21 
Magnus Söderström 
Miljöpartiet de gröna 

Det svenska civilsamhället bygger mycket på ett rikt och aktivt föreningsliv. Många ideella 
föreningar upplever dock att det är svårt att få människor att engagera sig i det ideella arbete 
som är en förutsättning för att dessa föreningar ska kunna ha någon verksamhet. Mot 
bakgrund av detta är det enormt viktigt att främja ungdomars intresse för att själva starta 
och driva egna ideella föreningar utifrån deras egna intressen. 

Sverok (Sveriges roll- och konfliktsspelsförbund www.sverok.se) är Sveriges största 
ungdomsförbund med 80000 medlemmar i 1200 föreningar. Sverok hjälper ungdomar att 
starta egna spelföreningar där de själva kan driva föreningsverksamhet utifrån sina 
gemensamma intressen: ofta rollspel, lajv, brädspel, e-sport eller LAN. Sverok hjälper 
ungdomar som annars kanske inte skulle kommit i kontakt med föreningslivet att få en 
möjlighet till både ett socialt nätverk och föreningslivserfarenhet. Sverok får statsbidrag och 
dessa går till största delen till lokala föreningars verksamhet. 

I en undersökning som redovisas i fritidsnämnden ("Redovisning av undersökning av 
föreningar synpunkter på kommunens stöd" s. 8) framgår det att föreningar i kommunen 
själva anser att de har få ungdomar mellan 13-20 år som deltar i styrelsearbete eller arbeten 
i utskott, arbetsgrupper mm. 

Andelen barn och ungdomar i Nacka som är medlemmar i Sverok har ökat från 440 
medlemmar mellan 6-25 år 2013 till 459 stycken medlemmar mellan 6-25 år 2014. Andelen 
lokala föreningar vid utgången av 2014 var 9 stycken (Källa: Sverok). 

För att fler ungdomar i Nacka ska få möjlighet att starta egna spelföreningar (eller bli 
medlemmar i andras spelföreningar) skulle dock en kommunal strategi tas fram där Nacka 
kommun mer aktivt informerar om Sveroks arbete och uppmärksammar de lokala 
spelföreningarnas verksamheter. 

Miljöpartiet föreslår att: 

 Nacka kommun tar fram en strategi för att främja Nackas ungdomars lokala 
föreningsengagemang inom Sveroks verksamhetsområde. 

………………………………….. 

Magnus Söderström 
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NACKA 
KOMMUN 

§ 89 

Förebyggande av näthat bland unga 

35 (88) 

22 februari 2016 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Kommuns tyreisen 

Dnr KFKS 20 15/609-629 

Motion den 21 september 2015 av Johan Kjellrnan, Mikael Carlsson, Shahin Malak och 

Bosse Ståldal (NL) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 

Kommunfullmäktige noterar att det i Nacka kommun pågår ett förebyggande arbete kring 
näthat, samt att det är av särskild vikt att berörda nämnder bevakar frågan kontinuerligt. 

Motionen anses därmed fårdigbehandlad. 

Ärende 
Datorer är ett viktigt verktyg i de studerandes skolarbete och fritid och tillgången till sociala. 
medier via nätet för med sig ett högfrekvent användande. Motionärerna konstaterar att 
näthat är ett problem bland unga människor, och det flnns en risk att det inverkar negativt 
på skolarbetet och på de ungas psykiska hälsa. 

Det pågår ett förebyggande arbete kring frågan om näthat inom utbildningsnämnden, 
fritidsnämnden, kulturnämnden och socialnämnden, vilka är de nämnder som 

motionärerna framhåller. Exempel på insatser som görs är föräldraföreläsningar, 
utmärkelsen Utmärkt jo"rening och bibliotekens samarbete med No Hate Speach Movement. 

Att näthat förebyggs och att ungas psykiska hälsa förbättras är mycket viktiga frågor, och 

det är av särskild vikt att berörda nämnder bevakar detta kontinuerligt. Det flnns exempel 

på samarbeten över nämndgränserna men arbetet kan vara i behov av ytterligare 
samverkan. Det fums ett behov av ökad kompetensutveckling. 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 9 februari 2016 § 17 
Förnyelseenhetens tjänsteskrivelse den 19 januari 2016 

Motion 

Ordfö filndes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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22 februari 2016 

NACKA 
KOMMUN SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

Kommuns tyrels en 

Ärendets tidigare behandling 
Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 9 februari2016 § 17 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 

Kommunfullmäktige noterar att det i Nacka kommun pågår ett förebyggande arbete kring 
näthat, samt att det är av särskild vikt att berörda nämnder bevakar frågan kontinuerligt. 

Motionen anses därmed färdigbehandlad. 

Yrkanden 
Christina Ståldal (NL) yrkade bifall till förlagen i motionen. 

Mats Gerdau (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Med avslag på Christina Ståldals yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Mats 
Gerclaus yrkande. 

Reservationer 
Christina Ståldal (NL) reserverade sig mot beslutet och angav följande. 

"Sedan Nackalistan skrev denna motion har problemet med näthat bland unga debatterats 

och belysts av media och i samhället i stor utsträckning. Vi vet att denna företeelse kan leda 

så långt som till dödsfall, sjukdom, depression och utslagning. Mot bakgrund av detta 
skrevs denna motion. Att förbättra läget vad gäller näthat i Nacka och gärna undersöka hur 

läget bland barn och ungdomar ser ut i verkligheten. I en del skolor på olika platser i landet 

har rektorer gått ut och förbjudit påslagna mobiler under lektionstid. Andra verksamma 

åtgärder kan säkert vara motiverade. Stöd till motionen." 

Ordförandes sig natur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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Kommunstyrelsen 

Förebyggande av näthat bland unga 
Motion den 21 september 2015 av Johan Kjellman, Mikael Carlsson, Shahin Malak och 
Bosse Ståldal (NL) 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut.  
 
Kommunfullmäktige noterar att det i Nacka kommun pågår ett förebyggande arbete kring 
näthat, samt att det är av särskild vikt att berörda nämnder bevakar frågan kontinuerligt.  
 
Motionen anses därmed färdigbehandlad. 
 

Sammanfattning 
Datorer är ett viktigt verktyg i de studerandes skolarbete och fritid och tillgången till sociala 
medier via nätet för med sig ett högfrekvent användande. Motionärerna konstaterar att 
näthat är ett problem bland unga människor, och det finns en risk att det inverkar negativt 
på skolarbetet och på de ungas psykiska hälsa.  
 

Det pågår ett förebyggande arbete kring frågan om näthat inom utbildningsnämnden, 
fritidsnämnden, kulturnämnden och socialnämnden, vilka är de nämnder som motionärerna 
framhåller. Exempel på insatser som görs är föräldraföreläsningar, utmärkelsen Utmärkt 
förening och bibliotekens samarbete med No Hate Speach Movement.  
 
Att näthat förebyggs och att ungas psykiska hälsa förbättras är mycket viktiga frågor, och 
det är av särskild vikt att berörda nämnder bevakar detta kontinuerligt. Det finns exempel 
på samarbeten över nämndgränserna men arbetet kan vara i behov av ytterligare samverkan. 
Det finns ett behov av ökad kompetensutveckling.  
 

182



  2 (4) 

Förslagen i motionen 
Motionärerna framhåller att det redan nu pågår ett arbete i skolor mot olika former av 
näthat. Syftet med motionen är att sätta fokus på att alla berörda nämnder är medvetna om 
problemet och samverkar så att arbetet mot näthat når ännu längre och minskar mängden 
av unga som drabbas. 
 
Motionärerna föreslår  
 
att utbildningsnämnden, fritidsnämnden, kulturnämnden och socialnämnden tar initiativ till 
konkreta, förebyggande, verksamma metoder för att minska näthatet bland barn och 
ungdomar och förbättra den psykiska hälsan.  
 
Att utbildningsnämnden tar initiativ till ett nämndöverskridande samarbete i frågan, främst i 
samverkan med socialnämnden, fritidsnämnden och kulturnämnden.  
 
Detta görs idag 
 
Skola och förskola  
Det förebyggande arbetet sker på skolorna bland lärare och rektorer. Fortlöpande 
temadagar för eleverna där Schysst på nätet är ett inslag är ett exempel på detta. Ett annat är 
ett arbete som ägt rum i år 8 med Ungdomsstyrelsens Ett filter i huvet som utgångspunkt, en 
slutrapport från tre av styrelsens uppdrag kring att förebygga ungas utsatthet på nätet. 
Föreläsare från Fryshuset har bjudits in och material från No Hate Speech Movement används. 
No Hate är en kampanj skapad av Europarådet men som i Sverige drivs av Statens 
medieråd på uppdrag av regeringen. Syftet med kampanjen är att höjda kunskapen, särskilt 
hos barn och ungdomar, om främligsfientlighet, sexism och liknande former av intolerans. 
 
Kuratorer har tidigare deltagit vid föreläsningar i ämnet och haft i uppdrag att prata med 
elever om sociala medier. Inom barn- och elevhälsan lyfts det upp att det finns ett behov av 
en kompetensutveckling och ett gemensamt grepp för att lyfta frågan och hjälpa skolorna i 
sitt arbete.  
 
Utbildningsnämnden har satt ett mål om att elever och barn ska vara trygga i 
verksamheterna, men hur det ska ske är just en fråga för verksamheterna. Målet följs upp av 
utbildningsenheten. 
 
Omsorg 
Socialtjänsten arrangerar föräldraföreläsningar kring temat och det beskrivs som att behovet 
är stort och att skolorna är aktiva. Information om föreläsningarna sprids via skolorna och 
det finns en prenumerationslista med möjlighet att få direktinformation till sin e-post.  
Dessa föreläsningar kompletteras med öppna föreläsningar. Det finns stöd till anhöriga med 
psykiskt sjuka som erbjudits och kommer att erbjudas föreläsningar om datorspel och 
internetberoende.  
 
Inom Välfärd samhällsservice jobbar man med stöd och behandling, t ex utsatta ungdomar 
och deras familjer. De vänder sig själva till verksamheten när problem uppstått. De träffar 
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även barn och unga inom ramen för stöd till unga brottsutsatta då näthat eller mobbing 
anmäls. Det händer att de även träffar unga förövare. Behandlare och fältpersonal har gått 
kortare utbildningar inom ämnet för att kunna bemöta problematiken.  
 
Fritid 
Det görs förebyggande och uppmuntrande insatser. Bidragsberättigade föreningar kan få 
utmärkelsen Utmärkt förening, efter att ha genomgått ett en till två-årigt arbete kring olika 
teman såsom: 

 Medvetet ledarskap, om allas lika värde, kränkningar, attityder och föreningens 
sociala ansvar 

 Jämställdhet, flickors och pojkars lika möjligheter 
 Ungas delaktighet och inflytande, ungt ledarskap, ungas representation 

 
Föreningarna tar också fram handlingsplaner och/eller policydokument och 
implementeringsplaner kring områdena. Utmärkt förening är ett samarbete med SISI 
idrottsutbildarna.  
 
De föreningar som inte genomgår ovanstående arbete bjuds under den årliga 
föreningsledarveckan in till föreläsningar och workshops kring nämnda teman. Till veckan 
2016 kommer även kulturföreningar att bjudas in.  
 
Vad gäller fritidsgårdarna har dessa haft projekt där fritidsledare utbildats i hur unga 
använder nätet och vad som händer där. En del gårdar har haft bestämda dagar och tider då 
”nätvandring” pågått, då fritidsledare funnits tillgängliga på nätet. Polisen har besökt några 
fritidsgårdar för att göra unga uppmärksamma på att saker som händer och sägs på nätet är 
likställda med sådant som händer i det verkliga livet.  
 
Kultur 
Vad gäller musik- och kulturskoleverksamheten finns målområden som anordnare ska 
arbeta med för att hålla bra kvalitet. Ett målområde är normer och värden, som också finns 
inom utbildningssystemet. Respekt för varandra ingår i området, varför det är naturligt för 
många anordnare att ta uppförhållningssättet mot varandra på nätet.  
 
Biblioteken jobbar med att vara uppmärksamma på vad barn och ungdomar gör på nätet. 
De har bland annat precis som skolor varit i kontakt med No Hate Speech Movement, 
Biblioteken funderar kring hur ett eventuellt samarbete skulle kunna se ut. Ett exempel kan 
vara workshops och föreläsningar. Något som kommer att göras i samband med Nackas 
nya webb är att No Hate-loggan och länken http://nohate.se kommer att finnas med på 
lämpliga platser riktade mot t ex gymnasiet. 
 
Biblioteken har också för avsikt att bjuda in högstadieklasser till workshops om maktlekar 
och dolda kränkningar utifrån en framtagen modell.  
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Inom all verksamhet som riktas mot barn och unga anses frågan om förebyggande mot 
näthat vara mycket viktig. Det pratas och informeras om detta i tonårsgrupper/tjejsnack. I t 
ex Studiefrämjandes musikskola ska mångfald främjas liksom allas lika värde och rätt till 
kunskap, kultur och utbildning. Frågan om näthat ska specifikt tas upp på kommande 
musiklärarmöte.  

Stadsledningskontorets utredning och bedömning 
Kommunfullmäktige har antagit fyra övergripande mål som är avsedda att styra så att 
visionen uppnås och som följer den grundläggande värderingen. Målen är Bästa utveckling för 
alla, attraktiva livsmiljöer i hela Nacka, stark och balanserad tillväxt och maximalt värde för 
skattepengarna. 
 
Det första målet innebär bland annat att alla som bor och verkar i Nacka får bästa möjliga 
förutsättningar för sin utveckling och att alla verksamheter har hög kvalitet och bidrar till en 
god hälsa. 
 
Det kan konstateras att förebyggande arbete kring näthat är en viktig och aktuell fråga. Det 
är ett problem bland unga människor och det påverkar mångas vardag och psykiska hälsa. 
 
Det finns inte några strategier framtagna men det pågår ett förebyggande arbete kring 
frågan om näthat inom utbildningsnämnden, fritidsnämnden, kulturnämnden och 
socialnämnden, vilka är de nämnder som motionärerna framhåller. Att näthat förebyggs och 
att ungas psykiska hälsa förbättras är mycket viktiga frågor, och det är av särskild vikt att 
berörda nämnder bevakar detta kontinuerligt. Det finns exempel på samarbeten över 
nämndgränserna men arbetet kan vara i behov av ytterligare samverkan. Det finns ett behov 
av ökad kompetensutveckling.  

Förslagens ekonomiska konsekvenser 
Inga ekonomiska konsekvenser.  

Konsekvenser för barn 
Att det finns en medvetenhet och ett aktivt arbete kring förebyggande av näthat är av stor 
vikt för barn och ungdomar. Minskat näthat för med sig minskad psykisk ohälsa och 
inverkan på skolarbete.  

Bilaga 
Motion 
 
 
 
 
Kersti Hedqvist   Anna Gidmark 
Enhetschef    Förnyelseenheten 
Förnyelseenheten 
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Förslag förebyggande initiativ gällande näthat bland unga i Nacka 

Man vet sedan länge att näthat i olika former är ett problem bland unga människor. skolungdomar 

kan ge många exempel på detta och det har nyligen uppmärksammats i lokal- och riksmedia. 

Vi lever i en tid därIT-användning utgör en viktig del de studerandes skolarbete och fritid . Ansvariga 

för skolan och skolarbete poängterar ofta vikten och betydelsen avIT/datoranvändning i 

skolundervisningen. Användandet har en avgörande betydelse och kommer snarare att öka än att 

minska. skolledning på olika nivåer, centralt och lokalt, har ansvar för genomförandet. Nackalistan 

anser att skolpersonal och ledning också har ett ansvar för konsekvenserna av elevers 

nätanvändande i övrigt, liksom föräldrar och nämnder och samhället i övrigt. 

En undersökning av skolverket visar att mer än hälften av alla lärare anser sig behöva mer 

kompetensutveckling i hur man hindrar kränkningar på nätet. Riksmedia har under senare tid kastat 

ljuset på problemet och visat på hur hårt det riskerar att drabba barn och ungdomar under lång tid, 

vilket ofta inverkar negativt på skolarbetet. 

Tillgången till sociala medier via nätet för med sig ett högfrekvent användande. Negativa 

konsekvenser av detta kan bl a ta sig uttryck i olika former av näthat som i sin tur kan drabba den 

enskilde mycket hårt. Det kan också till viss del förklara en stigande procentandel av flickor som mår 

allt sämre under sin uppväxttid. l Nacka pågår redan nu ett arbete i skolor mot olika former av 

näthat. Med ytterligare fokus på verksamma metoder och erfarenheter så kan Nacka nå ännu längre 

och flera unga slippa att drabbas. Nackalistan vill med denna motion ytterligare sätta fokus på att alla 

berörda nämnder är medvetna om problemet och samverkar så att arbetet mot näthat når ännu 

längre och minskar mängden av unga som drabbas för en psykisk bättre ungdomshälsa. 

Nackalistan föreslår: 

att Utbildningsnämnden, Fritidsnämnden, Kulturnämnder och Socialnämnden tar initiativ till 

konkreta förebyggande, verksamma metoder för att minska näthatet bland barn och ungdomar och 

förbättra den psykiska hälsan 

att Utbildningsnämnden tar initiativ till ett nämndöverskridande samarbete i frågan, främst i 

samverka med Socialnämnden, Fritidsnämnden och Kulturnämnden 

Bosse Ståldal 
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22 februari 2016 

NACKA 
KO M M U N SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

Kommuns tyrels en 

§ 90 D nr KFKS 2015/685-739 

Extra stöd på sommaren till äldre med boendestöd 
Motion den 19 oktober 2015 av Lisskulla Zayane (l'v1P) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 

Kommunfullmäktige noterar att Nacka kommun redan beviljar promenadstöd för äldre vid 

behov. Motionen är med detta färdigbehandlad. 

Ärende 
Miljöpartiet de gröna har genom Lisskulla Zayane i en motion till Nacka kommun
fullmäktige den 19 oktober 2015 föreslagit att bevilja extra timmar för hemtjänst under 

sommarmånaderna så att äldre har möjlighet att komma ut minst en gång i veckan med van 

personal. Som bakgrund nämns rapporter från sommaren 2015 om att äldre som bor kvar 
hemma inte klarar av eller vågar ta sig ut ensamma. Förslaget i motionen motiveras med att 
utevistelse skulle öka livskvaliteteten med bättre hälsa och välbefinnande. 

Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutade den 10 november 2015 att motionen skulle gå 
på remiss till äldrenämnden för utredning och förslag till beslut senast den 9 februari 2016. 

Sociala kvalitetsenheten ser att äldre som ansöker om promenadhjälp i mycket hög 
utsträckning idag beviljas bistånd. Resultaten av Socialstyrelsens brukarundersökningar och 

information från Nackas synpunktshantering visar i samma riktning. Motionens förslag 
med att bevilja fler timmar för promenadstöd under sommarmånaderna anses inte behövas. 

Däremot kan ett ökat samarbete med föreningar som organiserar promenadstöd med 

volontärer uppmuntras. 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 9 februari 2016 § 18 

Protokollsutdrag äldrenämnden den 27 januari 2016 § 7 

Sociala kvalitetsenhetens tjänsteskrivelse den 3 januari 2016 

Motion 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 9 februari 2016 § 18 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 

Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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22 februari 2016 

NACKA 
KOM M U N SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

Kommuns tyrels en 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 

Kommunfullmäktige noterar att Nacka kommun redan beviljar promenadstöd för äldre vid 

behov. Motionen är med detta färdigbehandlad. 

Beslut i äldrenämnden den 27 januari 2016 § 7 
Äldrenämnden föreslog kommunfullmäktige fatta följande beslut. 

Kommunfullmäktige noterar att Nacka kommun redan beviljar promenadstöd för äldre vid 
behov. Motionen är med detta färdigbehandlad. 

Yrkanden 
Sidney Holm (MP) yrkade, med instämmande av RolfWasteson 01), Christina Ståldal (NL) 
och Khashayar Farmanbar (S) bifall till förslagen i motionen. 

Mats Gerdau (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Med avslag på Sidney Holms yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Mats 
Gerclaus yrkande. 

Reservationer 
Sidney Holm (MP) reserverade sig mot beslutet och angav följande. 

"Miljöpartiet ser inte ledsagning som ersättning för promenad i sällskap med en känd 

boendestödjare. 
Ledsagning är ett annat stöd som innebär hjälp att komma ut på fritidsaktiviteter och 

kulturella aktiviteter precis som det sägs i svaret. 

Motionen vänder sig till dem som inte kan, orkar eller har andra orsaker till att de inte är 
aktiva utomhus på sommaren. Om det nu är så som svaret säger, att det enbart är en som 

önskar mer promenad sällskap så bör väl Nacka kommun kunna godkänna det." 

Christina Ståldal (NL) reserverade sig mot beslutet och angav följande. 

"N ackalistan reserverar sig mot förslaget till beslut mot bakgrund av att detta är en mycket 

blygsam men välkommen åtgärd för äldre. Att mer systematiskt få komma ut en gång i 
veckan under sommartid och få andas frisk luft, få höra fågelkvitter, få titta på vad som 

händer och se andra människor. Det är en blygsam human insats för äldre. Det behövs inte 

Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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22 februari 2016 

NACKA 
KOM M U N SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

Kommunstyrelsen 

prövas utan kan göras för alla dem som överhuvudtaget kan komma i åtnjutande av detta. 

Nackalistan yrkar avslag på förslaget till beslut mot bakgrund av ovanstående." 

Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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27 januari 2016 

NACKA 
KOMMUN 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Äldrenämnden 

§ 7 ÄLN 20 l 5/262-732 

Extra stöd till äldre med boendestöd 
Motion den 19 oktober av Lisskulla Zayane (MP) 

Beslut 
Äldrenämnden föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 

Kommunfullmäktige noterar att Nacka kommun redan beviljar promenadstöd för äldre vid 
behov. Motionen är med detta färdigbehandlad. 

Ärendet 
Miljöpartiet de gröna har genom Lisskulla Zayane i en motion till Nacka kommun
fullmäktige den 19 oktober 2015 föreslagit att bevilja extra timmar för hemtjänst under 

sommarmånaderna så att äldre har möjlighet att komma ut minst en gång i veckan med van 

personal. Som bakgrund nämns rapporter från sommaren 2015 om att äldre som bor kvar 
hemma inte klarar av eller vågar ta sig ut ensamma. Förslaget i motionen motiveras med att 
utevistelse skulle öka livskvaliteteten med bättre hälsa och välbefmnande. 

Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutade den 10 november 2015 att motionen skulle gå 

på remiss till äldrenämnden för utredning och förslag till beslut senast den 9 februari 2016. 

Sociala kvalitetsenheten ser att äldre som ansöker om promenadhjälp i mycket hög 
utsträckning idag beviljas bistånd. Resultaten av Socialstyrelsens brukarundersökningar och 
information från Nackas synpunktshantering visar i samma riktning. Motionens förslag 

med att bevilja fler tin:uruu för promenadstöd under sommarmånaderna anses inte behövas. 
Däremot kan ett ökat samarbete med föreningar som organiserar promenadstöd med 

volontärer uppmuntras. 

Handlingar i ärendet 
1. Tjänsteskrivelse från sociala kvalitetsenheten, 2016-01-03 
2. Motion 

3. Protokollsutdrag § 177 kommunstyrelsens arbetsutskott, 2015-11-1 O 

Yrkanden 
Monica Brohede Tellström (L) yrkade bifall till sociala kvalitetsenhetens förslag. 

Ninni Lindberg (MP) yrkade, med instämmande av Bengt Stenqvist (S), bifall till motionen. 

Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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27 januari 2016 

NACKA 
KO M M U N 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Äldrenämnden 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde proposition på sitt yrkande mot Ninni Lindbergs (MP) och fann att 

hennes yrkande hade bifallits. Votering begärdes och verkställdes. Vid voteringen avgavs 7 

röster för Monica Brohede Tellströms (L) yrkande och 3 röster för Ninni Lindbergs (MP) 

yrkande. Nämnden hade således bifallit Monica Brohede Tellströms (L) yrkande. 

Vid voteringen avgavs röster enligt följande. 

Ja= instämmer i Monica Brohede Tellströms yrkande 

Nej =instämmer i Ninni Lindbergs yrkande 

Gun Lingbert (M) Ja 
Kjell Euren (M) Ja 

Bengt Stenqvist (S) neJ 
Asa Nyberg (SD) p 
Catharina Eneroth-Björkman (M) Ja 

Lena Gonäs (S) neJ 

Maj-Lis Granskog (M) Ja 
Birgitta Husen (KD) p 

Ninni Lindberg (MP) neJ 
Monica Brohede Tellström (L) Ja 

Protokollsanteckningar 
Ninni I..indbe-7, (MP) lät anteckna foljande. 
Miljöpartiet ser inte ledsagning som ersättning för promenad i sällskap med en känd 
boendestödj are. 

Ledsagning är ett annat stöd som innebär hjälp att komma ut på fritidsaktiviteter och 

kulturella aktiviteter precis som det sägs i svaret. 

Motionen vänder sig till dem som inte kan, orkar eller har andra orsaker till att de inte är 
aktiva utomhus på sommaren. Om det nu är så som svaret säger, att det enbart är en som 

önskar mer promenad sällskap så bör väl Nacka kommun kunna godkänna det. 

Miljöpartiet yrkar bifall till motionen. 

Ordförandes sig n a tu r 
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Äldrenämnden 

Extra stöd till äldre med boendestöd 
Motion den 19 oktober av Lisskulla Zayane (MP) 

Förslag till beslut 
Äldrenämnden föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige noterar att Nacka kommun redan beviljar promenadstöd för äldre vid 
behov. Motionen är med detta färdigbehandlad. 

Sammanfattning 
Miljöpartiet de gröna har genom Lisskulla Zayane i en motion till Nacka kommun-
fullmäktige den 19 oktober 2015 föreslagit att bevilja extra timmar för hemtjänst under 
sommarmånaderna så att äldre har möjlighet att komma ut minst en gång i veckan med van 
personal. Som bakgrund nämns rapporter från sommaren 2015 om att äldre som bor kvar 
hemma inte klarar av eller vågar ta sig ut ensamma. Förslaget i motionen motiveras med att 
utevistelse skulle öka livskvaliteteten med bättre hälsa och välbefinnande. 
 
Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutade den 10 november 2015 att motionen skulle gå 
på remiss till äldrenämnden för utredning och förslag till beslut senast den 9 februari 2016. 
 
Sociala kvalitetsenheten ser att äldre som ansöker om promenadhjälp i mycket hög 
utsträckning idag beviljas bistånd. Resultaten av Socialstyrelsens brukarundersökningar och 
information från Nackas synpunktshantering visar i samma riktning. Motionens förslag med 
att bevilja fler timmar för promenadstöd under sommarmånaderna anses inte behövas. 
Däremot kan ett ökat samarbete med föreningar som organiserar promenadstöd med 
volontärer uppmuntras. 

Förslaget i motionen 
I en motion från Lisskulla Zayane till kommunfullmäktige den 19 oktober 2015 föreslås att 
mer stöd i form av hemtjänst till äldre beviljas under sommarmånaderna så att det finns tid 
att gå ut några timmar i veckan med van personal som de äldre är trygga med. 
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Bakgrunden anges vara att det även sommaren 2015 kommit rapporter om hur äldre 
människor inte kom ut på grund av att de inte klarade av eller vågade ta sig ut ensamma. 
Det utökade stödet till utevistelse skulle med all sannolikhet radikalt öka livskvaliteten för 
de äldre. Forskning visar att utevistelser har stor betydelse för hälsan och bidrar till ökat 
välbefinnande. 

Enhetens utredning och bedömning 
Enligt äldreenhetens riktlinjer beviljas promenadhjälp vid behov. Ledsagning är ett annat 
stöd som innebär hjälp att komma ut på fritidsaktiviteter och kulturella aktiviteter. 
Uppfattningen på enheten är att ansökningar om bistånd för promenadhjälp och ledsagning 
oftast beviljas. 
 
Antalet avslag på ansökningar om bistånd för promenadhjälp går inte att ta fram i dagsläget. 
Bland överklagningar på beslut från 2015 har en person överklagat avslag på promenadstöd. 
Det gällde en ansökan om bistånd till en timmes promenadhjälp varje dag. Personen hade 
redan beviljats bistånd för promenadstöd 2 timmar/vecka samt ledsagning 4 timmar/vecka. 
Kommunen ansåg att stödet kunde delas under flera dagar. Förvaltningsrätten ansåg att 
kommunens linje var tillräcklig för att säkra en skälig levnadsnivå för personen, så beslutet 
stod fast. 
 
Inga klagomål från äldre med hemtjänst om bristande utevistelse har kommit till 
kommunens kännedom. 
 
Ett annat sätt att få information om hur äldre uppfattar att Nacka kommun beviljar 
hemtjänst är Socialstyrelsens årliga brukarenkät hos personer över 65 år. Frågor som tas upp 
som är av betydelse för om utevistelser sker i tillräcklig skala presenteras nedan. De senaste 
presenterade resultaten är från 2014. I Nacka har 836 personer besvarat enkäten, vilket är 71 
procent av de som använder hemtjänst som är över 65 år och har mer än två timmars 
hemtjänst i veckan. Resultaten visar att de äldre i Nacka som besvarat enkäten är mycket 
nöjda inom alla dessa områden. Svaren ligger alla bland de 25 procent bästa kommunerna i 
Sverige: 

1. Frågan ”Tillräckligt med tid” anser 89 procent att de får, även om siffran har sjunkit 
något sedan året innan. 

2. Frågan ”hänsyn till åsikter och önskemål” anser 93 procent att hemtjänstpersonalen 
tar. 

3. Frågan ”möjlighet att påverka tider” anser 78 procent att de kan samt 
4. Frågan ”möjlighet att framföra synpunkter eller klagomål” anser 73 procent att de 

kan göra. 
 

Brukarenkäter visar enbart på en del av verkligheten. Felkällor är många, som att man oftast 
svarar att man är nöjd, att de som behöver mest stöd inte besvarar enkäterna m.m. Men att 
de äldre i Nacka är mycket positiva jämfört med riket kan ändå visa på att hemtjänsten ses 
som ett bra stöd. 
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I andra kommuner finns Väntjänst där ledsagning och promenadhjälp sker av volontärer. 
Några kommuner bistår genom föreningsbidrag för att organisera verksamheten. I Nacka 
finns Äldrekontakt, en volontärförening som har träffar och hjälper till med att skjutsa äldre 
till dessa träffar. Ett samarbete med en sådan förening skulle kunna ge både promenadhjälp 
och öka kontaktytor. 
 
Enhetens bedömning är att äldre i Nacka kommun beviljas promenadstöd i tillräcklig 
utsträckning. Föreningsbidraget skulle kunna användas av föreningar för att organisera 
promenadsstöd med volontärer. 

Förslagens ekonomiska konsekvenser 
Förslaget medför inga ekonomiska konsekvenser. 

Konsekvenser för barn 
Förslaget medför inga konsekvenser för barn. 

Bilagor 
1. Motion 
2. Protokollsutdrag § 177 kommunstyrelsens arbetsutskott den 10 november 2015 
 
 
 
 
Eva Britt Lönnback Yilma Lina Blombergsson 
Tf. gruppchef Enhetschef 
Sociala kvalitetsenheten Sociala kvalitetsenheten 
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Motion till Nacka kommunfullmäktige 2015-10-19 
Lisskulla Zayane 
Miljöpartiet de gröna 

Extra stöd till äldre behövande på sommaren 

Även sommaren 2015 kom det rapporter om hur äldre människor inte kom ut på grund av att 

de inte klarade av eller vågade ta sig ut ensamma. De som är kvar i sina hem och får hjälp av 

boendestöd skulle behöva mer stöd på somrarna så att de kan gå ut några timmar i veckan. De 

timmarna skulle med all sannolikhet öka livskvalitén hos dem radikalt. Forskning visar 

nämligen att utevistelse har stor betydelse för hälsan och bidrar till ökat välbefinnande. 

Miljöpartiet föreslår att: 

 Under sommarmånaderna bevilja extra timmar för de äldre med hemtjänst så att de 

har möjlighet att komma ut minst en gång i veckan med van personal som de är trygga 

med. 

………………………………….. 

Lisskulla Zayane 

195


	00_Kallelse_KF_2016-03-14
	05b_Interpellation_polisens_nya_org
	06b_Interpellation_It-utbildning_för_äldre
	07b_Interpellation_prao_i_skolan
	08b_Interpellation_gode_män
	13a_protokollsutdrag_KS_§81_16-02-22
	13b_upplatelse_av_tomtratt_fastigheten_alta_10_52
	13c_tomtrattsavtal_alta_10_52
	13d_detaljplanekarta_dp480
	14a_protokollsutdrag_KS_§82_16-02-22
	14b_Miljöprogram_tjskr
	14c_Miljömål_2016-02-23
	14d_Protokoll_miljömålskommittén_160111
	15a_protokollsutdrag_KS_§83_2016-02-22
	15b_utveckling_kundvalet_arbetsmarknadsinsatser_tjskr
	15c_Protokollsutdrag_AFN_§88
	15d_tjskr_AFN
	16a_protokollsutdrag_KS_§84_2016-02-22
	16b_Protokollsutdrag_MSN_§236
	16c_motion_informationsmöten_frågor_tjskr
	16d_motion_informationsmöten_frågor_NL
	17a_protokollsutdrag_KS_§85_2016-02-22
	17b_social_verksamhet_atervinningscentraler_tjskr
	17c_Beslut_AFN
	17d_Beslut_NTN
	17e_Beslut_SOCN
	17f_motion_social_verksamhet_vid_nackas_återvinningscentraler
	18a_protokollsutdrag_KS_§86_2016-02-22
	18b_tjskr_SLK_Kummelnäs_bevarandeområde
	18c_Protokollsutdrag_MSN_§237
	18d_motion_kummelnasomradet_bevarandomrade_tjskr
	18e_motion_kummelnasomradet_som_bevarandomrade_NL
	19a_protokollsutdrag_KS_§87_2016-02-22
	19b_tjskr_SLK_snabbcykelbanor
	19c_Protokollsutdrag_NTN_§289
	19d_Protokollsutdrag_KS_§108_Snabbcykelbana
	19e_Motion_Låt_snabbcyklisterna_cykla_i_vägbanan(MP)
	20a_protokollsutdrag_KS_§88_2016-02-22
	20b_strategi_framja_spelintresse_foreningsverksamhet_ungdomar
	20c_Protokollsutdrag_§116_FRN
	20d_FRN_motion_en_kommunal_strategi_tjskr
	20e_Protokollsutdrag_§57_KUN
	20f_KUN_motion_en_kommunal_strategi
	20g_Motion_främja_spelintresse(MP)
	21a_protokollsutdrag_KS_§89_2016-02-22
	21b_Förebyggande_av_näthat_bland_unga_tjskr
	21c_Motion_Förebyggande_av_näthat
	22a_protokollsutdrag_KS_§90_2016-02-22
	22b_Protokollsutdrag_§7_ÄLN_2016-01-27
	22c_Motion_extra_stod_pa_sommaren_till_aldre_tjskr
	22d_Motion_extra_stod_pa_sommaren_till_aldre_bilaga_1



